
27e vergadering Maandag 22 juni 1992
Middagvergadering

VOORZITTER : de heer L. Van-
velthoven

- De notulen van de jongste vergade-
ring worden ter tafel gelegd.

- De vergadering wordt geopend om
14.03 uur.

woensdag 24 juni aanstaande, ver-
daagd naar donderdag 25 juni, dit om
familiale redenen.

De heer E. Schuermans (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, me-
vrouw de Minister, collega’s, ik had
graag mijn uiteenzetting gedaan in
aanwezigheid van de Minister-Presi-
dent, maar ik stel vast dat hij niet in
het halfrond aanwezig is.

De Voorzitter : Dames en heren, de
vergadering is geopend.

BERICHTEN VAN VERHINDE-
RING

J.-P. Van Rossem ; buitenslands.

J. Decorte,  L. Martens, L. Maximus,
A. Van Aperen, F. Vergote ; ambts-
verplichtingen.

MEDEDELING VAN DE VOOR-
ZITTER

De Voorzitter : Op verzoek van de
interpellant en met goedkeuring van
de Minister wordt de interpellatie
van de heer Van Hauthem tot Minis-
ter Van den Brande over het eventu-
eel loskoppelen van de fiscale verant-
woordelij kheid van de Gemeen-
schappen van de rechtstreekse ver-
kiezing van de Raden tijdens de dia-
loog van Gemeenschap tot Gemeen-
schap, oorspronkelijk voorzien voor

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende de middelenbegroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het be-
grotingsjaar 1992
- 13 (BZ 1992) - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)
- 14 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 4
- 17 (BZ 1992) - Nr. 1 (Verslag
Rekenhof)

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende de algemene uitgavenbegro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap
voor het begrotingsjaar 1992
- 13 (BZ 1992) - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)
- 15 (BZ 1992) - Nrs. 1 (+ Bijlagen)
tot 14 (+ Errata)
- 16 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 3 (Ad-
ministratieve begroting)
- 17 (BZ 1992) - Nr. 1 (Verslag
Rekenhof)

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende diverse bepalingen tot begelei-
ding van de begroting 1992
- 186 (BZ 1992) - Nrs. 1 (+ Erra-
tum) tot 18

Algemene bespreking (Voortzetting)

ECONOMIE, E N E R G I E  E N
WERKGELEGENHEID (Voortzet-
ting)

De  heer  Schuermans  heef t  he t
woord.
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Minister L. Detiège : Minister Van
den Brande zal aanstonds aanwezig
zijn. Hij heeft mij uitdrukkelijk ge-
vraagd nota te willen nemen.

De heer E. Schuermans : In de be-
groting-1992 wordt inzake expansies-
teun en tewerkstellingspolitiek ver-
wezen naar een nieuwe visie op het
economisch beleid. Opmerkelijk is
nochtans dat deze vernieuwde visie
op dit ogenblik leidt tot een forse ver-
mindering van de kredieten voor ex-
pansiesteun, namelijk 11 ten honderd
voor dit jaar en 25 ten honderd over
een periode van twee jaren. Ik geef
toe dat deze vermindering niet nood-
zakelijk betekent dat ondernemingen
die niet alleen naar de vorm maar
ook naar de inhoud aanspraak op
overheidssteun kunnen maken, van
deze middelen verstoken zullen blij-
ven. Toch zal u begrijpen dat deze
evolutie met meer dan gewone aan-
dacht wordt gevolgd door iedereen
die bij het Vlaamse ondernemingsle-
ven is betrokken. Deze, noem het
waakzaamheid, is beslist niet mis-
plaatst op een ogenblik dat aan
Vlaanderen grenzende regio’s geld
noch moeite sparen om investeringen
op hun grondgebied aan te trekken.
Niettegenstaande de stringente Euro-
pese richtlijnen slagen bepaalde re-
gio’s er blijkbaar toch in op dit vlak
aan een zeker opbod te doen.
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Schuermans

Het zou ons te ver leiden wanneer
wij nu zouden ingaan op de concrete
maatregelen inzake expansiesteun.
Misschien toch volgende korte be-
denking. Het spreekt tot de verbeel-
ding om met een economische poli-
tiek nieuwe bedrijven aan te trekken
of nieuwe investeringen te promoten.
Het verdient misschien evenveel aan-
dacht ook de focus te richten op het
behoud van bestaande activiteiten. Ik
moet niet aantonen welke problemen
de jaarlijks ruim 2.000 faillissemen-
ten in Vlaanderen met zich meebren-
gen. Het raakt zowel de bedrijfseige-
naars, de eventuele toeleveringsbe-
drijven maar zeker ook de betrokken
werknemers. Vanuit dit gegeven heb
ik, samen met een aantal collega’s,
een voorstel van decreet voorbereid
dat het aantrekken van externe des-
kundigheid door KMO’s vergemak-
kelijkt. Diverse studies tonen immers
aan dat, naast conjuncturele elemen-
ten die uiteraard belangrijk zijn, ook
managementproblemen bestaan die
vele ondernemingen parten spelen.
Vandaar ons voorstel om een toelage
te verstrekken aan KMO’s, met prio-
riteit voor de kleine ondernemingen
die externe consultants bij hun bedrijf
betrekken. Uit de beleidsnota meen
ik te begrijpen dat zulks ook kadert
in de aanpak van de Executieve.

Mevrouw de Minister, in de beleids-
nota inzake tewerkstelling wordt heel
nadrukkelijk op een paradox inge-
gaan, enerzijds de toch nog altijd ho-
ge werkloosheid en anderzijds, een
bepaalde schaarste op de arbeids-
markt. Het spreekt voor zich dat, om
tal van redenen, het sleutelen aan de-
ze paradox een dringende opgave is.

Wij weten dat de basisopleiding of de
studiekwalificatie erg belangrijk zijn
en bepalend zijn voor de individuele
kansen op de arbeidsmarkt. Dit on-
derwijsdebat is echter nu niet aan de
orde. Ter zake kunnen wij stellen dat
het VDAB-beroepsopleidingsaanbod
nog meer dan in het verleden moet
inspelen op de knelpunten op de ar-
beidsmarkt die het gevolg zijn van
kwalificatiebehoeften. Een meerja-
renaanpak moet volgens ons gericht
zijn op knelpuntenberoepen, bijvoor-
beeld de kwalificaties waarvoor van-

daag contingentaanvragen voor
vreemde arbeidskrachten worden in-
gediend. Wij pleiten in dit verband
voor duurzame samenwerkingsver-
banden tussen de VDAB, de onder-
nemingen en de sectoren. Wij den-
ken dat de opleidingsinspanningen
van deze laatste de meeste garanties
bieden tot een blijvende tewerkstel-
ling. Thans blijkt dat een reguliere
extra tewerkstelling in de privé-sec-
tor de voornaamste doelstelling moet
zijn. Wij geloven niet dat deze extra
tewerkstelling in overheidsverband
een topprioriteit kan zijn.

De creatie van nieuwe arbeidsplaat-
sen in domeinen buiten het normale
economische gebeuren, wat men de
sociale economie noemt, verdient
alle kansen, in de mate evenwel dat
ze buiten de normale concurrentie-
sfeer blijven, zonder te vervallen in
bezigheidstherapie.

Mevrouw de Minister, ik kan ak-
koord gaan met uw optie de aandacht
te vestigen op de herintegratie van
de werklozen met een werkloosheids-
duur van zes tot twaalf maanden. Tij-
dens de voorbije maanden hebben
wij veel aandacht besteed aan de
structurele werkloosheid, dus aan de
langdurig werklozen, maar ik denk
dat het toch belangrijk is - dat wordt
door marktonderzoek aangetoond -
meer aandacht te schenken aan een
risicogroep, onder meer de werklo-
zen met een werkloosheidsduur tus-
sen zes en twaalf maanden. Het gaat
hier om een relatief korte werkloos-
heidsduur, maar deze is blijkbaar
sterk bepalend voor de verdere duur
van de werkloosheid. Het is belang-
rijk dat men zeer snel een aanpak
vindt om deze categorie werklozen te
benaderen.

Mijnheer de Voorzitter, mevrouw de
Minister, tot slot wijs ik erop dat wij
zowel voor de expansiesteun als voor
de tewerkstellingspolitiek willen plei-
ten voor een grotere coördinatie,
doorzichtigheid en continuïteit.

De heer A. Denys : U houdt dus een
pleidooi om meer middelen te geven
in het kader van de expansiesteun.
Mag ik aannemen dat u tegen de af-
bouw is van de uitgaven in het kader
van de expansie ? Wanneer u pleit

voor meer uitgaven of minder af-
bouw op welke begrotingsposten zal
u dat compenseren ? Pleit u voor een
nog groter begrotingstekort ? Welke
stelling neemt u ter zake in ?

De heer E. Schuermans : Wij pleiten
voor een grondige evaluatie, evenals
voor een bepaalde waakzaamheid bij
de afbouw die vandaag voorligt. In-
dien dit leidt tot een meer selectief
en minder automatisch steun verle-
nen dan is dat een goede optie.

Wij kijken echter uit naar wat de
voorzitter heeft aangekondigd in de
lijn van zijn project voor 2002, waarin
een nieuwe visie op het economisch
beleid wordt bepaald. Wij pleiten
hier niet voor extra middelen voor
expansiesteun. Wij denken evenwel
dat een en ander mogelijk is binnen
de huidige budgettaire krijtlijnen.
Trouwens, in de toelichting van het
decreet heb ik de hier geschetste pro-
blematiek aangehaald, met name dat
op dat vlak geen nieuwe middelen
worden gevraagd, maar dat wij willen
komen tot een herschikking en een
betere coördinatie van het instru-
mentarium dat vandaag bestaat.

Mijnheer de Voorzitter, zowel op het
vlak van de expansiesteun als op dat
van de tewerkstellingspolitiek pleit ik
voor meer coördinatie, doorzichtig-
heid en continuïteit. Wij begrijpen
dat om het even welke regering of
Executieve evenals elk individueel lid
van deze Executieve eigen beleidsac-
centen wil leggen. Dat was en is nog
zo voor de beleidsdomeinen die wij
vandaag bespreken. Een niet be-
doeld neveneffect daarvan is echter
dat wij met een ingewikkeld kluwen
van maatregelen worden geconfron-
teerd. Op dit ogenblik bestaan er
tientallen tewerkstellingsstimuli en
expansiesteunmaatregelen, zowel na-
tionaal als regionaal, met abstractie
van wat op het subregionaal, het pro-
vinciaal en zelfs lokaal vlak gerbeurt.
Wij denken dat in deze materies eer-
der de kwalitatieve dan de kwantita-
tieve dimensie belangrijk is.

Bijgevolg pleit ik voor een grondige
evaluatie van het bestaande instru-
mentarium. Ik ben het niet eens met
de zoëven geformuleerde stelling van
de PVV, die pleit voor het afschaffen
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van alle subsidies in de richting van
de ondernemingen. Ik denk dat men
met dit ultraliberalisme het Vlaams
bedrijfsleven geen dienst bewijst. Wij
moeten ons wel durven afvragen of
de ene of andere prikkel daadwerke-
lijk nieuwe materiële investeringen of
nieuwe aanwervingen uitlokt of enkel
als een toemaatje bij een evidente be-
drijfsbeslissing moet worden be-
schouwd. Wij moeten ons ook dur-
ven afvragen of wij met onze budget-
taire inspanningen wel datgene bie-
den dat tegemoet komt aan het be-
drijfsleven en de strategisch belang-
rijke bedrijfsbeslissingen kan beïn-
vloeden. Zodra wij deze evaluatie
hebben gemaakt en omgezet naar
een beperkt aantal duidelijke en kla-
re maatregelen, heeft iedereen er be-
lang bij een zo groot mogelijke conti-
nuïteit in het beleid te waarborgen.
(Applaus bij de CVP)

De Voorzitter : Ik stel vast dat de
heer Vermassen niet aanwezig is. De
Minister-president heeft dus het
woord.

Minister L. Van den Brande : Mijn-
heer de Voorzitter, dames en heren,
allereerst dank ik met grote overtui-
ging de verslaggevers, mevrouw Ne-
lis-Van Liedekerke en de heren Die-
lens, Candries, Vermassen en
Schuermans. Zij hebben zeer accu-
raat verslag uitgebracht over de com-
missiewerkzaamheden.

Verwijzend naar de beleidsbrief over
economie die wij hebben opgesteld,
benadruk ik opnieuw dat wij absoluut
nood hebben aan een geïntegreerde
visie voor een periode van verschei-
dene jaren. Niets is zo verschrikkelijk
voor de economie en dus ook voor
de sociale continuïteit als een prag-
matisch en discontinu optreden waar-
van het tijdskader onvoldoende is
vastgelegd. Ik ben dus de heer De-
prez bijzonder dankbaar dat hij heeft
verklaard globaal tevreden te zijn.
Indien hij tevreden is, zijn wij dat
ook. Wij stellen vast dat er in de
Vlaamse Raad heel wat tevreden
mensen zijn en dat betekent dat
Vlaanderen zich meer en meer her-
kent in de economische politiek die
wij willen voeren. De heer Deprez

heeft ook aangestipt dat wij selectief
moeten handelen. Ook andere spre-
kers hebben erop gewezen dat het
economisch initiatief niet bij de over-
heid ligt. Bepaalde landen hebben
deze fout gemaakt. De overheid
moet enkel zorgen voor het algemene
klimaat en voor een bepaalde onder-
steuning, maar moet vrijheid en
ruimte voor initiatief geven aan dege-
nen die daarvoor de nodige creativi-
teit, deskundigheid en ervaring heb-
ben. Dat is de reden waarom wij in
de afgelopen tien jaar er meermaals
op verschillende beleidsniveaus op
hebben gewezen dat het niet de taak
is van de overheid om kolen- of staal-
exploitant te zijn.

Er werden een aantal knelpunten
aangehaald, onder meer het pro-
bleem van de expansiesteun. Ik kan
enkel bevestigen dat wij selectief wil-
len optreden. Wij zullen niet met
breekpunten, maar in een “zachte
landing” de expansiesteun verminde-
ren. Mijnheer Denys, dat is helemaal
niet in tegenstrijd met wat de heer
Schuermans heeft gezegd. Hij heeft
er enkel op gewezen dat wij ons er-
voor moeten hoeden niet plots van
alles naar niets over te stappen. Het
zou niet goed zijn geen enkele onder-
steuning meer mogelijk te maken.
Precies aan startende ondernemingen
en zelfstandigen die de stap willen
wagen moeten wij de nodige midde-
len aanreiken. Daarom heb ik in de
aangepaste begroting 1992, die steunt
op de vorige begroting, onmiddellijk
maatregelen opgenomen om een her-
kenbaar KMO-beleid te ontwikke-
len, vooral ten bate van de starters
en de kleine en middelgrote onderne-
mingen die geconfronteerd worden
met het probleem van de herlocalisa-
tie. Dat is één van de essentiële pun-
ten in ons beleid.

hoorDe heer A. Denys : Ik
reeds tien jaar zeggen.

dat nu

Minister L. Van den Brande : Wij
doen het, mijnheer Denys.

De heer A. Denys : Ik stel vast dat
90 ten honderd van uw expansiesteun
niet gaat naar startende bedrijven,
maar wel naar bedrijven die reeds ja-
ren bestaan. Ik ben er voor dat er
nog iets zou worden gereserveerd

voor startende bedrijven. Al de rest,
dat is dus meer dan 90 ten honderd
van het budget, mag afgeschaft wor-
den.

Wanneer men aan de ondernemingen
vraagt wat ze liever hebben : subsi-
dies of bijvoorbeeld minder te beta-
len inzake milieu, dan zullen ze kie-
zen voor het laatste. Er werd een
plan opgesteld om de middelen die
vrijkomen te gebruiken om bijvoor-
beeld milieu-investeringen te doen
inzake watervervuiling. Wanneer
men de bedrijven de keuze laat tus-
sen subsidies en het opleggen van
minder lasten, dan zullen ze kiezen
voor minder lasten.

Minister L. Van den Brande : Ik heb
zojuist gezegd tegen mevrouw Ael-
voet dat een solidaire maatschappij
een maatschappij is die steunt op
zelfverantwoordelij kheid. De twee
dingen gaan samen en samen met de
leden van de Vlaamse Regering en
met vele anderen ben ik bezig een
invulling te geven in de verschillende
segmenten van het beleid voor het
jaar 2002. Het jaar 2002 is louter sym-
bolisch omdat het over een termijn
van tien jaar gaat. Wij moeten na-
gaan wat onze sterke en zwakke pun-
ten zijn en daaruit moeten we de no-
dige conclusies trekken.

Mijnheer Deprez, u vroeg of het op-
nieuw een meer sectorieel gerichte
politiek of een intersectoriële politiek
wordt. Ook de heer Candries en an-
dere sprekers haalden dit punt aan.
In mijn beleidsbrief heb ik gezegd dat
sommige sectoren in ieder geval sec-
torieel zullen moeten ondersteund of
benaderd worden. Wanneer ik de
voorbeelden uit de perssector en de
scheepsbouw aanhaal dan zal ieder-
een het er over eens zijn dat dit spe-
cifieke sectoren zijn. Ik sluit echter
niet uit dat sommige sectoren de stap
willen zetten om over hun sector
heen met andere sectoren samen te
werken, ik verwijs naar de textielsec-
tor die samen met de elektronicasec-
tor bepaalde zaken zou kunnen ver-
wezenlijken.

Wij hebben het voornemen om bij
het hernemen van de parlementaire
werkzaamheden in het najaar een
aparte beleidsbrief land- en tuinbouw
te bespreken in de Vlaamse Raad.
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Het verband met het ecologisch gege-
ven, ruimtelijke ordening en de eco-
nomische finaliteit van de land- en
tuinbouw moet worden besproken.
Het is daarom noodzakelijk een aan-
tal krachtlijnen in een beleidsbrief
naar voren te brengen. Rome is ech-
ter niet op vijf maand gebouwd. On-
der meer mevrouw Aelvoet vroeg dat
we herkenbaar zouden zeggen hoe
we ons als Vlaanderen positioneren
ten aanzien van deze vitale sector
voor de economie. Dit alles is in per-
centages of aantallen inzake onder
meer tewerkstelling uit te drukken.

De heer A. Denys : Uw affiniteit
voor de landbouw heeft ook een re-
gionaal aspect. Is dit een pleidooi om
de landbouw te regionaliseren en is
dit het standpunt van de Vlaamse Re-
gering ?

Minister L. Van den Brande : Ik stel
het objectief voor : of de landbouw
een federale of een regionale materie
is, de dialoog zal uitwijzen waar wij
zullen terechtkomen. Het is absoluut
noodzakelijk dat wij vanuit Vlaande-
ren aangeven hoe wij de land- en
tuinbouw beschouwen. Als daaruit
institutionele conclusies moeten wor-
den getrokken, zullen wij dit samen
doen. Zoals het geldt voor vele ande-
re domeinen die tot de federale be-
voegdheid behoren, is het normaal
dat wij bijvoorbeeld voor opleiding
en suppletieve steun - domeinen die
al tot onze bevoegdheid behoren -
niet van het institutioneel kader uit-
gaan. Zelfs in de huidige omstandig-
heden en zonder te weten wat het
gevolg zal zijn van de dialoog, wil ik
een Vlaamse benadering klaarmaken
in het Vlaams Parlement.

Mijnheer Deprez, ik meen dat u te-
recht hebt gezegd dat het privé-initia-
tief essentieel en richtinggevend is
voor het economisch handelen en
voor het beleid, en dat wij moeten
instaan voor het klimaat. De heer
Bril heeft een aantal beschouwingen
gemaakt over het algemeen econo-
misch klimaat. Ik deel zijn mening
dat de parameters op het ogenblik
niet zo positief zijn.

De conjunctuur zwakt enigszins af en

wij zullen er dus hard tegenaan moe-
ten gaan. In een aantal provincies en
subregio’s zullen wij alle inspannin-
gen moeten bundelen om ons econo-
misch overeind te houden. Dat bete-
kent dat wij geen versnipperde in-
spanningen mogen doen maar een fi-
naliteit in het kader van 2002 moeten
uitwerken, zoals de heer Lisabeth
heeft aangehaald. Op verschillende
domeinen - ook in de Europese
context - zullen wij moeten nagaan
wat de draagkracht is van onze eco-
nomie, wat de middelen zijn die wij
moeten aanreiken en welke de steun-
mechanismen zijn.

De heer Bril sprak over de veranke-
ringsbenadering en het wegwerken
van buitenlandse ondernemingen.
Het is evident dat de twee niet tegen-
strijdig zijn. De heer Candries heeft
hierop trouwens ook even geallu-
deerd.

Het komt er voor ons op aan eigen
beslissingscentra te behouden in vita-
le sectoren en grote openheid te to-
nen voor nieuwe, buitenlandse initia-
tieven. Dit is de reden waarom ik met
overtuiging kredieten heb opgetrok-
ken en dat wens te blijven doen, on-
der meer voor het FIOC, de dienst
die instaat ter bevordering van nieu-
we initiatieven. Dit is dus geenszins
in tegenstrijd met het opzet van eigen
beslissingscentra. De jongste studie
van professor Daems en van de Ko-
ning Boudewijnstichting over de Bel-
gische - lees ook Vlaamse en Waal-
se - verankering stelt dat wij slechts
goed kunnen verankeren in de mate
dat wij kwaliteit hebben en die kwa-
liteit nog verbeteren.

Mijnheer Lisabeth, u hebt het pro-
bleem aangehaald van de herlokalisa-
tie om milieuredenen. U vindt de
voorstellen goed en wenst op een se-
lectieve manier te werken.

Met betrekking tot uw concrete vraag
over preventief bedrijfsbeleid beves-
tig ik dat het geen noodzakelijke
voorwaarde kan zijn - ook in de be-
tekenis van artikel 7 - dat enkel mits
de tussenkomst van de Commissie
voor Preventief Bedrijfsbeleid nog
steun mogelijk zou zijn. Ik herhaal
wat ik in de Commissie heb gezegd,
namelijk dat de Commissie, die

nu een belangrijke evaluatie heeft ge-
maakt,  haar werk moet kunnen
voortzetten en dat sommige mecha-
nismen misschien moeten worden bij-
gestuurd en meer operationeel moe-
ten worden gemaakt. Ik weiger te
aanvaarden dat het ene de noodzake-
lijke, voorafgaandelijke voorwaarde
is om tot het andere te komen.

Mijnheer Wymeersch, ik heb tijdens
een interruptie al gedeeltelijk geant-
woord op uw vragen. U hebt gelijk
dat er een samenhang is tussen het
federaal economisch beleid en het
beleid van ons eigen gewest. Verkla-
ren dat wat wij zelf kunnen beslissen
marginaal is en geen belang heeft, is
nogal kras. Als u vindt dat u zich niet
moet bemoeien met de begrotingen
van Economie en Werkgelegenheid,
die samen bijna 50 miljard belopen,
vraag ik mij af wat uw verantwoorde-
lijkheidszin is. Vindt u die 50 miljard
niet belangrijk genoeg om een ge-
sprek aan te gaan ? Dat verbaast mij
een beetje. Ik spreek niet tegen dat
er een samenhang is tussen wat wij
in Vlaanderen doen en wat er in Bel-
gië, in Europa en in de rest van de
wereld gebeurt. Natuurlijk leven wij
niet op een eiland, hebben wij een
open economie en zijn wij onderhe-
vig aan de conjuncturele evolutie.

De heer Bril zegde dat er dingen zijn
af te lezen uit de economie naarge-
lang het al dan niet aanwezig zijn van
de liberalen in de Regering.

Mijnheer Denys, ik meen dat wij het
met elkaar eens zijn om wederzijdse
bescheidenheid aan de dag te leggen.
Conjunctuur-evoluties kunnen alleen
worden bijgestuurd door de beleids-
verantwoordelijken, om het even van
welke partij, zij het met kleine nuan-
ces. Het is overdreven te stellen dat
het type van coalitie een verregaande
invloed heeft op de Europese of in-
ternationale conjunctuur. Het is wel
onze opdracht in te spelen op de in-
ternationale toestand van de conjunc-
tuur en eventueel een aantal dingen
trachten te keren door een aangepas-
te politiek. Dat proberen wij ook te
doen.

Tijdens vorige debatten, en ook nu,
heb ik opgemerkt dat de heer Bril
het nogal moeilijk heeft om feiten te
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vinden die echt haaks staan op zijn
mening. Bij alle fracties bestaat een
akkoord om het economisch leven
een zaak te laten zijn van het initia-
tief van de mensen in onze Gemeen-
schap. Het beleid moet zorgen voor
een goed klimaat en voor een degelij-
ke ondersteuning, gericht op de toe-
komst.

Mijnheer Wymeersch, wij gaan met
u akkoord dat subsidiëring niet blind
mag zijn. Ik heb daarstraks kort ge-
zegd wat ik denk in verband met onze
houding tegenover Centraal-  en
Oost-Europa. Daar bestaan econo-
mische opportuniteiten. De bedrijfs-
leiders uit de verschillende sectoren
moeten zelf aantonen waar hun mo-
gelijkheden liggen. Wij moeten daar
dan op inspelen en wij mogen deze
belangrijke markt in Europa niet uit-
sluitend overlaten aan de Duitse
Bondsrepubliek en aan Frankrijk.
Wij moeten zelf ambitie hebben, en
ons beleid in die richting oriënteren
om zoveel mogelijk gerichte en ge-
concentreerde initiatieven te volgen
en te steunen.

Mijnheer Candries, zoals gewoonlijk
heb ik met bijzonder veel aandacht
naar uw uiteenzetting geluisterd. U
hebt gesproken over dingen dichtbij
huis en over dingen verderweg.
Reeds tijdens een vorig gedeelte van
de bespreking van de begroting heb-
ben wij gehandeld over de behoefte
aan volwaardig Vlaams cijfermate-
riaal, wat belangrijk is om te weten
hoe sommige dingen worden georiën-
teerd. Ik geef hier formeel te kennen
dat ik met de administratie contacten
heb gehad om een samenhangend in-
strument van eigen statistische- en
cijfergegevens te krijgen. Volgens mij
is het niet nodig daar een aparte
dienst voor op te richten. Ook ik vind
dat met een paar nieuwe instrumen-
ten kan worden gewerkt op basis van
de bestaande gegevens. Wij gaan na
hoe deze opdracht door de juiste ad-
ministratie kan worden uitgevoerd,
bij  voorbeeld door de plannings-
dienst, of diensten van het departe-
ment Economie. Ik pleit ervoor de
gegevens bijeen te brengen binnen de
Vlaamse administratie. Ik pleit niet
voor het oprichten van een, naar ana-

logie met het NIS, Vlaams Instituut
voor Statistiek, afgekort VIS. Voor-
aleer daarover te spreken moeten wij
de vis op het droge hebben ! Uw sug-
gestie is uiterst waardevol. Als wij nu
statistische gegevens over export of
een aantal andere zaken meedelen
moeten wij die, en Minister Sauwens
zal mij niet tegenspreken, in relatie
brengen met het Belgische gegeven.
Ik ben het met u eens dat het even
relevant en complementair is te we-
ten hoe Catalonië, Baden-Würten-
berg, Andaloesië, Wales of Schot-
land zich verhouden tot de entiteiten
waartoe zij behoren of tot de rest van
Europa. In de samenwerkingsver-
banden die ik tot stand wens te bren-
gen tussen een aantal sterke regio’s,
en dat heeft niet alleen te maken met
bevolkingsaantallen maar ook met
het economisch en menselijk poten-
tieel, zal dit een van de onderdelen
zijn van de afspraken die werden ge-
maakt en waarvan ik de conventies
aan het bijsturen ben. Dat geldt voor
vier Länder in de Duitse Bondsrepu-
bliek, voor Catalonië, Andaloesië en
voor een aantal andere regio’s. We
zullen even de politieke evolutie
moeten afwachten, maar het was ook
de bedoeling dit te realiseren in Cen-
traal en Oost-Europa. We waren
reeds ver gevorderd in het uitwerken
van een globaal samenwerkingsak-
koord met Tsjechië. We willen dit
ook na de huidige gebeurtenissen
voortzetten. Het is dus belangrijk ten
opzichte van het intern gebruik, het
Europees gebruik, het interculturen-
gebruik en het zich positioneren van
regio’s en culturen in Europa. Ik ben
ervan overtuigd dat we vooral op het
kwalitatieve vlak stappen moeten
doen. Ik heb het gevoel dat er in alle
fracties een bereidheid is om de drie
0’s  namelijk onderneming, onder-
zoek en overheid centraal te stellen.

Mijnheer Candries, u heeft ook enke-
le zorgen geuit met betrekking tot
sommige instellingen. Over Flanders
Technology zal ik herhalen wat ik en-
kele dagen geleden nog heb gezegd.
Ik ben ervan overtuigd dat Flanders
Technology een waardevolle peiler
blijft op het vlak van de technologie
en innovatie voor de toekomst. Er
zullen een aantal dingen moeten wor-
den bijgestuurd zoals onder meer een

grotere rechtstreekse toegankelijk-
heid die zich niet mag beperken tot
het milieu in de goede betekenis van
het woord. Flanders Technology is
een onderdeel van de globale struc-
tuur die we ook op andere dan eco-
nomische domeinen willen uitwer-
ken. Ik pleit dus in alle openheid
voor het stopzetten van de discussie
over het al dan niet behouden van
deze instelling. Voor mij zal het in
de toekomst zijn waarde zeker be-
houden.

Over het VIT0 kan ik zeer kort zijn.
Ik heb zelf het initiatief genomen in
het programma-decreet om daar fun-
damentele aanpassingen door te voe-
ren. Over de GIMV zullen we waar-
schijnlijk over een tweetal weken een
evaluatie hebben. Op basis daarvan
zullen we proberen een geactuali-
seerde GIMV tot stand te brengen,
op maat van de concepten van Vlaan-
deren. Het heeft geen enkele zin een
investeringsmaatschappij in stand te
houden die zich zal loshaken van wat
onze Vlaamse ondernemers denken,
kunnen en doen.

Dan heb ik nog een kleine bedenking
over het dossier dat erg actueel is en
waarnaar u ook hebt verwezen, na-
melijk de zorg over economie en mi-
lieu in verband met Prayon Rupel.
Ik zal daar vandaag niet te veel over
uitweiden vermits we over enkele da-
gen de gelegenheid zullen hebben
daarover te discussiëren naar aanlei-
ding van een interpellatie. Het is mijn
overtuiging dat we een goed even-
wicht tot stand moeten brengen tus-
sen de economische werkelijkheid en
de kwalitatieve ecologische behoefte.
Wat belangrijk is voor de Vlaamse
Executieve in dit soort dossiers, is dat
er duidelijkheid ontstaat. De Vlaam-
se Executieve heeft zelf gezorgd voor
die duidelijkheid én met haar beslis-
sing van vorige woensdag én met die
van de woensdag voordien. We heb-
ben duidelijk gemaakt wat nog wel
kan en wat voortaan niet meer kan
op het vlak van het milieu dat, zoals
nu weer eens is gebleken, steeds
meer te maken heeft met ruimtelijke
ordening, meer dan met wat anders.

De Vlaamse Executieve heeft dus
voor duidelijkheid willen zorgen,
maar zij doet nu een beroep op de
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Van den Brande

bedrijven om hun verantwoordelijk-
heid op te nemen. In 1900 en 1903
was het niet zo evident dat er een
arbeidsongevallenwet tot stand
kwam en in 1948 was het al evenmin
evident dat er een algemeen regle-
ment op de arbeidsbescherming tot
stand kwam. Wat wil ik hiermee zeg-
gen ? Wel dat wij 90 jaar nodig heb-
ben gehad om een reputatie op te
bouwen met betrekking tot het inter-
ne milieu en dat het nu tijd wordt
voor overheid en bedrijfsverantwoor-
delijken om te denken aan het exter-
ne milieu rond het bedrijf. De bin-
ding intern-extern milieu die tot
stand moet komen impliceert dus
enerzijds duidelijkheid vanwege de
overheid en anderzijds onderne-
mingsverantwoordelij kheid vanwege
de bedrijven. Volgens mij is er zelfs
geen convenant nodig om die zorg
vanwege de ondernemer zowel voor
het interne als voor het externe mi-
lieu vast te leggen, al is de recht-
spraak daarover niet duidelijk.

Mijnheer Candries, ik ben het met u
eens dat we de zaken niet van van-
daag op morgen kunnen veranderen,
dat er tijd nodig is om een nieuw
produktieproces op gang te brengen.
Als we inzake arbeidsveiligheid -
om opnieuw dit voorbeeld te nemen
- aan de bedrijven zouden zeggen
dat ze zich onmiddellijk moeten con-
formeren aan de nieuwe voorschrif-
ten dan weet ik zeker dat twee derde
van de bedrijven onmiddellijk zou
moeten sluiten. Zo iets leggen we dus
niet op en dat hebben we ook nooit
gedaan. Iets anders is, als men voor
een bepaald beleidsplan een termijn
geeft om zich aan te passen. Wie dan
geen inspanning doet, draagt een
zware verantwoordelijkheid. Ik geef
het voorbeeld van de asbestproduktie
waar in de voorbije twintig jaar heel
wat om te doen is geweest. 70 ten
honderd van de vroegere asbesthou-
dende produkten is nu vervangen
door asbestvrije produkten. Het
einddoel is nog niet helemaal bereikt,
maar we zijn al ver geraakt en hieruit
blijkt dat iedereen, zowel overheid
als ondernemingen, zijn verantwoor-
delij kheid heeft genomen. Kortom,
ik leg zowel de nadruk op duidelijk-
heid vanwege de overheid als op ver-

antwoordelijkheid vanwege de on-
derneming, al moet ook worden ge-
zegd dat de economische activiteit
maatschappelijk aanvaardbaar moet
zijn.

De heer A. Denys : Mijnheer de Mi-
nister-President, de verhouding leef-
milieu en economie is inderdaad de-
licaat. U pleit voor duidelijkheid van-
wege het beleid ter zake. Mag ik u
erop wijzen dat die duidelijkheid bij
de Vlaamse Regering soms ver te
zoeken is. Toen het siliconenbedrijf
Grace  hier 6 à 7 jaar geleden uit
Amerika werd aangetrokken, heeft
uw voorganger, de heer Geens, be-
loofd dat het bedrijf in de toen afge-
sproken omstandigheden zou kunnen
blijven verderwerken. Het gaat dus
niet op dat de overheid daar later op
terugkomt. Duidelijkheid impliceert
volgens mij ook dat de overheid aan-
gegane engagementen, eventueel
vastgelegd in een convenant, respec-
teert.

Minister L. Van den Brande : Ik heb
daar geen moeite mee, mijnheer De-
nys. Beleidsduidelijkheid betekent
inderdaad dat wij onze engagemen-
ten nakomen. Er is echter ook een
maatschappelijke verschuiving waar-
op ik nu niet dieper kan ingaan. Naar
aanleiding van wat de heer Candries
daarover heeft gezegd, heb ik mij be-
perkt tot een algemene benadering.
Wij worden hier inderdaad gecon-
fronteerd met de binding tussen het
intern en het extern milieu. De on-
derneming is voor beiden verant-
woordelijk maar wij mogen geen eco-
nomische wonderen verwachten.

De Executieve heeft een duidelijke
beslissing genomen. Tot uiterlijk
1998 mag de produktie onder de hui-
dige technologische voorwaarden
worden verdergezet. Wij hopen dat
intussen alternatieve produktieme-
thoden tot stand komen. De maxima-
le capaciteit wordt bepaald op 3.250
kubieke meter en tot 1994 mag op
drie welbepaalde plaatsen worden
gestort. Indien men tussen 1 novem-
ber 1994 en 1 november 1998 geen
alternatieve oplossing gevonden
heeft, wordt geen vergunning meer
toegestaan.
Ik kan moeilijk de kritiek aanvaarden
dat wij naïef zijn. Het beleid in de
afgelopen jaren is integendeel naïef

geweest nopens
heden ter zake.

de verantwoordelijk-

Mevrouw Aelvoet heeft hier gespro-
ken over het verband tussen econo-
mie en werkgelegenheid. Minister
Detiège zal daar straks op ingaan. Zij
heeft ook - naast andere sprekers
- aandacht besteed aan het impuls-
gebiedenprogramma. Wij hebben in-
derdaad de GOM opgedragen dit
programma te evalueren. Het resul-
taat van dat onderzoek is thans ter
beschikking. Op 1 juli komt het VE-
SOC samen. Eén van de twee agen-
dapunten is precies de evaluatie van
het impulsgebiedenbeleid. Het uit-
gangspunt voor dit beleid is en blijft
goed. In het kader van de Europese
reglementering werden acht gebie-
den afgebakend die niet langer het
voorwerp zouden zijn van structurele
subsidiëring. De idee is goed, wat
niet wegneemt dat een evaluatie van
dit project aangewezen was. Ik hou
niet van projecten die mooi ogen
maar niet bijdragen tot de werkgele-
genheid en de economische bloei van
de streek. Ik wil niet op de feiten
vooruit lopen, maar het is niet uitge-
sloten dat het ter beschikking stellen
van dezelfde budgettaire middelen
voor een nieuwe periode ter discussie
wordt gesteld.

Mevrouw Aelvoet heeft uitdrukkelijk
gepleit voor maatregelen met betrek-
king tot een rationeel energiege-
bruik, niet alleen ten opzichte van de
bedrijven maar ook ten opzichte van
de burger. Ook de heer Dielens is
uitvoerig ingegaan op de doelstellin-
gen van het energiebeleid. In de be-
leidsbrief heb ik de zes uitgangspun-
ten van ons energiebeleid aangestipt.
Ik ben ook bereid om in de Vlaamse
Raad een ruim debat te openen over
rationeel energiegebruik.

De heer De Clerck vroeg vooral aan-
dacht voor de problematiek van de
vestiging van bedrijven. In onze ron-
de van Vlaanderen heb ik vastgesteld
dat de beschikbare industrieterreinen
in de verschillende provincies niet op
dezelfde manier worden benut. In de
aangepaste begroting 1992 werden de
middelen die daarvoor oorspronke-
lijk ter beschikking werden gesteld,
verminderd. In de provincie Limburg
beschikt men nog over reserves en
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Van den Brande kunnen concluderen dat de KMO’s
een economische stilstand of achter-

zal het probleem snel kunnen worden uitgang bespaard bleef. Deze conclu-
aangepakt. Ik heb, samen met mijn sie is uiteraard niet correct omdat de
collega Kelchtermans, nagegaan wel- slechte situatie van grote indelings-
ke gronden wij voor het ontplooien en afleveringsbedrijven ook zijn in-
van industriële activiteiten ter be- vloed heeft op de kleine en middel-
schikking kunnen stellen, vooral in grote ondernemingen.
sommige regio’s waar het gebrek er-
aan het grootst is, bijvoorbeeld in
West-Vlaanderen, delen van de pro-
vincies Antwerpen en Oost-Vlaande-
ren en in Vlaams-Brabant waar men
vooral geconfronteerd wordt met
huisvestingsmoeilij kheden. Als wij
van de Vlaamse ondernemers initia-
tieven vragen, dan moeten zij voor
de uitvoering ervan zich toch ergens
vestigen. Dat kan uiteraard niet in
het luchtledige. Wij zullen daarbij
zoeken naar een evenwichtige sa-
menhang tussen een ecologisch ver-
antwoorde ruimtelijke ordening en
de ontplooiing van economische acti-
viteiten waarbij de gronden maxi-
maal worden benut.

Ik ben het absoluut eens met de heer
De Clerck die gepleit heeft voor kwa-
litatieve criteria om investeringen
aan te trekken, en met de heer Die-
lens die enkele interessante sugges-
ties in verband met de energieproble-
matiek heeft geformuleerd.

Aan de heer Van Nieuwenhuysen
kan ik nu reeds meedelen dat collega
Sauwens uiteraard de vragen over de
VDBA zal beantwoorden. Hij zal
hem wellicht vertellen wat, onder
meer op zijn aansporen, de jongste
tijd ter zake werd verwezenlijkt.

De heer Schuermans heeft gepleit
voor een selectieve expansiesteun,
een item waarop ik daarstraks even
ben ingegaan, waarbij de nodige ver-
beelding - onder meer de steun aan
nieuwe bedrijven - aan de dag
wordt gelegd. Hij vestigde ook de
aandacht op het aantal faillissemen-
ten. Ik heb inderdaad de verschillen-
de statistieken ter zake van de afgelo-
pen dagen erop nagelezen. Daaruit
blijkt dat hun aantal - deze parame-
ter geeft aan dat de economie inder-
daad verslechtert - , inzonderheid
van de naamloze vennootschappen,
in sommige provincies in vergelijking
met vorig jaar tot 70 ten honderd is
gestegen. Daaruit zou men overhaast

Ten slotte heeft men de kritiek geuit,
dat men moeilijk kan achterhalen of
het KMO-beleid inderdaad begelei-
dingsmaatregelen en overlegproce-
dures  bevat. Welnu, in deze begro-
ting werden kredieten ingeschreven
voor het nemen van concrete maatre-
gelen ten voordele van startende on-
dernemers die over onvoldoende
middelen beschikken om hun initia-
tief te verwezenlijken. Zij zullen se-
lectief worden ondersteund via een
administratieve begeleiding, de op-
volging van een kwalitatief manage-
ment, hulp bij hun export en via we-
tenschappelijk onderzoek. Daaruit
kan niet anders dan worden afgeleid
dat de Vlaamse overheid inderdaad
een concreet KMO-beleid wil voe-
ren. Immers, wij zijn ervan overtuigd
dat de KMO’s de ruggegraat van on-
ze economie vormen.

Mijnheer de Voorzitter, ik dank de
sprekers voor hun pertinente vragen
en hun opbouwende kritische bemer-
kingen. Dit debat heeft, mijns in-
ziens, aangetoond dat wij niet alleen
inzake economie, maar ook op ande-
re beleidsdomeinen toe zijn aan een
strategisch plan voor Vlaanderen
voor de komende jaren. Ik zal daar-
aan graag werken en telkens overleg
plegen, niet alleen met de sociale
partners, maar ook met de Raad.

De heer A. Denys : In laatste instan-
tie !

De Voorzitter : Minister Detiège
heeft het woord. (Twistgesprekken
tussen de heer Denys en Minister Van
den Brande)

Minister L. Detiège : Mijnheer de
Voorzitter, collega’s, wat het luik te-
werkstelling betreft, dat nauw aan-
sluit met het luik economie, gingen
de tussenkomsten verschillende rich-
tingen uit. Enerzijds zullen er naar
1995 toe, op basis van de gegevens
van het planbureau 65 à 68.000 werk-

plaatsen gecreëerd worden op een
ogenblik dat er nog 170.000 volledig
werklozen zullen zijn. Ik heb het hier
enkel over de volledig uitkeringsge-
rechtigde werklozen. De privé-sector
alleen zal dus binnen enkele jaren on-
voldoende arbeidsplaatsen creëren
om een volledige tewerkstelling te
garanderen. Er wordt dus iets ver-
wacht van de overheid. Hier spelen
de VDAB, alsook het departement
en de tewerkstellingsprogramma’s,
een belangrijke rol.

In 1991 meldde de tewerkstellings-
sector ongeveer 77.000 vacatures aan
de VDAB, dit buiten de program-
ma’s. Een aantal sectoren zitten ech-
ter nog met knelpunten-vacatures op
de arbeidsmarkt. In dat verband
denk ik aan : architecten, ingenieurs,
verpleegkundigen, praktij  kleraars,
technisch tekenaars, technici, kader-
personeel, commerciële functies,
vrachtwagenchauffeurs, postbodes,
metaalarbeiders, tandtechnici, meca-
niciens, loodgieters, lasser-monteurs,
electriciens, bouwarbeiders, druk-
kers, bouwplaatmachinisten, haven-
arbeiders en horecapersoneel. Ener-
zijds beschikt de arbeidsmarkt over
personen die een welbepaald beroep
hebben gestudeerd, maar anderzijds
beweren de werkgevers dat heel wat
personen niet geschikt zijn om op de
arbeidsmarkt te fungeren. De vraag
naar werkzoekenden uit het hoger se-
cundair onderwijs is prioritair. Er
wordt een maximum leeftijd voorop-
gesteld en ook dienaangaande is het
zo dat de werkgevers niet op de knel-
punten inspelen. Er stellen zich ook
problemen wat de arbeidsgeschikt-
heid betreft. Niettegenstaande de be-
staande knelpunten zijn bovendien
veel personen meer dan twee jaar
werkloos. De vrouwen maken een
derde van de meest plaatsbare niet-
werkende werkzoekenden uit. De
VDAB moet volgens ons op al deze
elementen inspelen. Daarvoor werd
trouwens een speciaal programma
Positieve Acties uitgewerkt.

Inzake de bemiddelingsactiviteiten
had de VDAB in 1991 contacten met
800.000 werkzoekenden, hetzij ge-
middeld 67.000 per maand.  De
Weer-werk-actie telde op 31 decem-
ber - dus op kruissnelheid - 11.350
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Detiège

Weer-werk-klanten. Zesendertig ten
honderd ervan is tewerkgesteld. Aan
de anderen werd vaak een bijkomen-
de opleiding verstrekt. Alzo worden
dus personen bereikt die anders ui-
terst moeilijk te bereiken zijn. Ze-
ventig ten honderd van de Weer-
werk-klanten zijn vrouwen. Dat wijst
toch op vrouwvriendelij kheid.

Eén van de elementen die vanmor-
gen ook aan bod kwam is de relatie
met de uitzendbureaus. Ter zake stelt
men een toename van de activiteiten
vast. Mijnheer Candries, dat stoort
mij niet. Wij moeten er echter voor
zorgen dat T-Interim Vlaanderen een
plaats kan behouden op de arbeids-
markt omdat wij weten dat het in de
privé-sector vaak zo is dat de moeilijk
te plaatsen personen niet in die uit-
zendbureaus te vinden zijn. Vandaar
de akkoorden die wij hebben geslo-
ten met die sector. U weet dat door
het decreet van 6 maart 1991 en het
besluit van de Executieve van 27
maart 1991 de erkenningsregels voor
uitzendbureaus parallel lopen met
het beleid van de Vlaamse overheid
en dat ter zake samenwerking be-
staat. Inzake de uitzendarbeid werd
een akkoord afgesloten om 250
Weer-werk-klanten aan bod te kun-
nen brengen, opnieuw in samenwer-
king met de sector, zoals wij dit trou-
wens hebben vooropgesteld.

De mobiliteit is inderdaad een van
de problemen op de arbeidsmarkt.
Het is niet steeds eenvoudig om de
arbeid en de werklozen bij mekaar te
brengen. Een weinig gekend feit is
dat een werkloze die wenst op een
andere plaats te gaan werken een
verhuispremie kan krijgen. Dit heeft
niets te maken met verplichte arbeid
of arbeidsplicht die deze morgen aan
bod zijn gekomen, maar iemand die
op vrijwillige basis binnen Vlaande-
ren wenst te verhuizen, kan deze pre-
mie krijgen. Trouwens, wij gaan de-
zelfde richting uit met de kinderop-
vang. Ook zijn er experimenten aan
de gang met vervoer in de impulsge-
bieden Hageland en Meetjesland.

Inzake de problematiek van de
VDAB kan ik u mededelen dat de
onrust bij het personeel naar een

eindfase zou moeten lopen vermits
op dit ogenblik het kader bij de admi-
nistratie amtenarenzaken is en dat
wij van deze diensten antwoord ver-
wachten. De instructeurs zijn op de
hoogte van de voorstellen. Zij weten
wat ter zake zal gebeuren. In de ont-
werpbegroting-1993, een volgende
fase, zal daarop worden teruggeko-
men.

Inzake de arbeidsmarkt weten wij dat
de bestaande contingenten slechts
dan worden gegeven als blijkt dat in
de sector problemen rijzen. Wij wen-
sen ter zake voorop te lopen. Met het
oog op de gekende knelpunten wen-
sen wij een beroepsopleiding te kun-
nen geven om te verhinderen dat die
knelpunten zouden ontstaan. Wij ho-
pen dat op die manier geen nieuwe
problemen worden gecreëerd. De
problematiek in de fruit- en tuin-
bouwsector is daar een voorbeeld
van.

Inzake de sociale economie werd ge-
zegd dat buiten de concurrentiële
sfeer moet worden gewerkt. Er is de
klassieke sociale economie zoals wij
die kennen in de projecten die de
mutualistische bedrijven of coöpera-
tieve bedrijven worden genoemd, in
de oudere vormen zoals wij ze ken-
nen. U vermeldt de sociale economie
waarover wij zullen spreken in de
eerstkomende vergadering van de
Commissie van Tewerkstelling, waar-
schijnlijk in het begin van het najaar.
Het gaat over die projecten waarbij
personen die op de normale arbeids-
markt zeer moeilijk tewerkgesteld
kunnen worden, een mogelijkheid tot
doorstroming wordt geboden. Pre-
cies die zaken moeten aan bod kun-
nen komen.

De personen die tussen 6 en 12 maan-
den werkloos zijn verdienen zeker
onze aandacht. Ik verwijs ter zake
naar de discussie in de Commissie
waar wij ten gronde de vijf voor
twaalf actie hebben besproken. Het
is de bedoeling in de mate van het
mogelijke erover trachten te waken
dat de jongeren die van de arbeids-
markt komen niet de eerste langduri-
ge werklozen zullen zijn. Samenwer-
king tussen de tewerkstellingssector,
tussen het onderwijs en de VDAB
zijn daartoe de eerste vereisten.

De Voorzitter : De heer Denys heeft
het woord.

De heer A. Denys : Mevrouw de Mi-
nister, ik heb een vraag over de con-
trole op de beschikbaarheid van
werklozen voor de arbeidsmarkt. Tij-
dens de bespreking van de program-
mawet  in de Kamer van Volksverte-
genwoordigers verklaarde Minister
Smet niet bij machte te zijn de mis-
bruiken te controleren door een ge-
brek aan coördinatie tussen de regio-
nale en nationale diensten voor te-
werkstelling. Ik zou graag van u ver-
nemen welke problemen daar be-
staan en hoe u denkt daaraan te ver-
helpen.

Mevrouw L. Detiège : Mijnheer De-
nys, ik zou natuurlijk graag de letter-
lijke tekst van deze verklaring zien.

De heer A. Denys : Mevrouw de Mi-
nister, mevrouw Smet heeft dat met
zoveel woorden gezegd.

Mevrouw L. Detiège : Mijnheer De-
nys u kent de verhoudingen tussen
de nationale en gemeenschapsover-
heden. De werkloosheidscontrole
valt onder de nationale RVA, de
VDAB is verantwoordelijk voor de
arbeidsbemiddeling en ressorteert
onder de Vlaamse Gemeenschap. De
diensten voor arbeidsbemiddeling re-
kenen het tot hun plicht werk te zoe-
ken voor de werklozen die zich aan-
bieden.

Wanneer iemand werk weigert wordt
zijn dossier volgens een in het proto-
col overeengekomen procedure aan
de RVA doorgezonden.

Er is natuurlijk een groot verschil tus-
sen arbeidsplicht en werkwilligheid.
Wanneer er over een periode van
drie jaar 60.000 arbeidsplaatsen kun-
nen worden aangeboden, terwijl er
180.000 volledig werklozen beschik-
baar zijn voor de arbeidsmarkt, dan
is er natuurlijk sprake van een frictie
op die markt.

Werk weigeren betekent natuurlijk
het weigeren van een aangepaste be-
trekking. Iemand die in Menen
woont kan niet verplicht worden een
betrekking als schoonmaakster in La-
naken te aanvaarden. Voor dat soort
problemen bestaan er nu mobiliteits-
premies.
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Niet-werkwilligen worden na enkele
malen doorgegeven aan de controle-
diensten van de RVA. Blijkbaar zijn
daar nog alti jd problemen. De
VDAB deelt ons nochtans mee dat
zij het protocolakkoord volledig toe-
past. De RVA daarentegen meent
dat dat niet zo is.

In de loop van de maand hebben wij
daarover een vergadering met de be-
trokken diensten. Intussentijd past de
VDAB het akkoord toe en baseert
zich voor schorsingen op de werkwil-
ligheid van de betrokken werklozen ;
wanneer men geen betrekking kan
aanbieden is er geen reden tot schor-
sing, zoals dat door de RVA ge-
vraagd wordt.

De heer A. Denys : Mevrouw de Mi-
nister, volgens u kan mevrouw Smet
wel optreden tegen misbruiken.

Mevrouw L. Detiège : Mijnheer De-
nys, ik herhaal dat de VDAB de no-
dige gegevens overmaakt bij werkon-
willigheid na enkele maanden. Daar-
over bestaat een protocol ; de RVA
heeft gevraagd dat protocol opnieuw
te bekijken en daarvan wordt op dit
ogenblik volop werk gemaakt.

De Voorzitter : Minister Sauwens
heeft het woord.

Minister J. Sauwens (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, collega’s, ik
zal kort ingaan op enkele vragen die
hier vandaag werden gesteld door
collega’s Bril, Candries, Van Nieu-
wenhuysen en op de vraag van de
heer Kempinaire op 9 juni naar aan-
leiding van het debat over de Dienst
voor Buitenlandse Handel, zowel on-
der de rubriek buitenlandse betrek-
kingen als onder de rubriek econo-
mie.

Ik kan de redenering van de heer
Kempinaire moeilijk volgen daar
waar hij beweert dat de federalisering
van de buitenlandse handel tot chao-
tische toestanden heeft geleid en dat
hij de beweging terug wil maken.

Op dit ogenblik realiseert Vlaande-
ren 74 ten honderd van de Belgische
export. Van 1978 tot 1987 groeide het
aandeel van Vlaanderen in de buiten-
landse export met 8 à 9 ten honderd.

Ik meen dat de bevoegdheid voor dit
buitenlandse handelspakket in feite
het sluitstuk is van onze bevoegdheid
inzake economie.

Zoals vermeld in het regeerakkoord
pleit de Vlaamse Regering voor de
volledige overdracht en voor de ver-
dere federalisering van de buiten-
landse handel. Wanneer de dialoog
van Gemeenschap tot Gemeenschap
slaagt, dan moet de Belgische Dienst
voor Buitenlandse Handel worden
afgeschaft en zullen de federale han-
delsattachés naar de gewesten wor-
den overgeplaatst ; het Fonds voor
Buitenlandse Handel zal worden ge-
splitst en de regio’s zullen een duide-
lijke functie moeten krijgen in het
multilaterale handelsbeleid.

Het spreekt vanzelf dat wij in de hui-
dige overgangsperiode zoveel moge-
lijk de belangen van de gewesten zul-
len trachten te verdedigen. Dit bete-
kent dat de Vlaamse Regering in ver-
band met Copromex een voorstel van
de federale Minister van Buitenland-
se Handel heeft afgewezen. Het ging
om een vertegenwoordiging van de
gewesten, meer bepaald van het
Vlaams Gewest, die wij niet konden
aanvaarden. Wij menen inderdaad
dat een vertegenwoordiging in ver-
band moet staan met hetgeen op het
vlak van de export door de respectie-
ve gewesten wordt gerealiseerd.

Onder meer collega Van Nieuwen-
huysen stelde vragen betreffende de
regionalisering van de nationale Del-
crederedienst, Copromex en de le-
ningen van staat tot staat. Ik meen
dat ter zake met twee ontwikkelingen
rekening dient te worden gehouden.
In eerste instantie zal de toekomstige
reglementering van de Europese Ge-
meenschap voorzien in een privatise-
ring van de exportkredietverzekerin-
gen op korte termijn - dus meer dan
80 ten honderd van de huidige Del-
credere-activiteiten - en de nood-
zaak van schaalvergroting en dus eu-
ropeanisering van de overblijvende
exportkredietactiviteiten op middel-
lange en lange termijn. Ook de lenin-
gen van staat tot staat en Copromex
zullen in een nabije toekomst het
voorwerp uitmaken van een regle-
mentering van de Europese Gemeen-
schap, een reglementering die streeft

naar de afschaffing van deze instru-
menten van de lidstaten precies om-
wille van het feit dat zij concurrentie-
vervalsend werken. In geval van
voortbestaan ervan dient de vraag te
worden gesteld of leningen van staat
tot staat niet eerder dienen te worden
gezien in het kader van de ontwikke-
lingssamenwerking. U weet dat deze
problematieken nauw bij mekaar
aansluiten.

Tevens werd de vraag gesteld waar-
om de VDBH nog geen eigen publi-
katie heeft. U weet dat de VDBH
een zeer jonge dienst is, die pas sinds
mei vorig jaar operationeel is. De sta-
tuten van de raad van bestuur en de
raad voor advies werden pas dit jaar
goedgekeurd. Die dienst werkt nog
met een overgangspersoneelskader.
Precies in die overgangsfase gebeur-
de de informatieverstrekking naar
buitenuit via publikaties zoals bij-
voorbeeld deze van de Kamers van
Koophandel. Ik meen dat de Kamers
van Koophandel vanuit hun export-
gerichtheid en als pluralistische orga-
nisaties inderdaad een bevoorrechte
partner zijn ook voor de VDBH in
de toekomst. De nieuwe personeels-
formatie zal trouwens deze week in
de raad van bestuur worden bespro-
ken en onderhandeld. Dit zal moeten
toelaten een eigen publikatie op te
starten.

Zowel de heer Kempinaire als de
heer Van Nieuwenhuysen stelden
vragen in verband met het cijfermate-
riaal. De problematiek van het NIS
in verband met de verwerking van de
regionale statistieken, waardoor wij
pas nu over cijfers van 1987 kunnen
beschikken, vloeit voort uit het feit
dat die sector volop in beweging is,
met het gevolg dat wij te laat de exac-
te indicaties krijgen om bij te sturen.
Ik meen dat het in het kader van de
planningsdienst die binnen de
Vlaamse administratie zal worden
opgericht mogelijk moet zijn om,
eens de Europese interne markt af-
stapt van het douanegegeven maar er
zal moeten gewerkt worden via de
aangifte van de bedrijven, op die ma-
nier snel alle cijfergegevens ter be-
schikking te stellen. Niet alleen de
VDBH maar ook andere besturen
moeten degelijk werk kunnen ver-
richten.
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Mijnheer de Voorzitter, tot slot meen
ik te mogen stellen dat de VDBH,
een dienst die pas werd opgestart,
door de huidige begroting in de mo-
gelijkheid wordt gesteld om de twee
nieuwe zwaartepunten uit te werken.
Dit betekent dat de provinciale kan-
toren zullen worden versterkt met
een vijfentwintigtal eenheden waar-
door de rechtstreekse dienstverlening
aan onze Vlaamse KMO’s kan wor-
den opgetrokken en professioneel op
niveau gehouden. Daarbij zullen wij
door het optrekken van onze Vlaam-
se economische vertegenwoordigers
in het buitenland van 6 tot 13 onze
bevoorrechte relatie met een aantal
regio’s, niet alleen in Europa maar
ook erbuiten, kunnen behouden of
realiseren. Ik meen dat het nieuwe
betoelagingssysteem van exportpro-
motie dat op 1 juli een aanvang
neemt eveneens een middel zal zijn
om de Vlaamse export vanuit de re-
gionale bevoegdheid en betrokken-
heid, vanuit die bijzonder grote
Vlaamse invalshoek, in de loop van
de volgende maanden en jaren verder
te bevorderen. (Algemeen applaus)

De Voorzitter : Vraagt nog iemand
het woord (Neen)

WELZIJN EN GEZONDHEID

De Voorzitter : Wij behandelen nu
de materies waarvoor respectievelijk
Ministers Demeester-De Meyer en
Detiège bevoegd zijn, met name
Welzijn en Gezondheid.

De heer Van Wambeke, verslagge-
ver, heeft het woord.

De heer H. Van Wambeke, verslag-
gever (op de tribune) : Mijnheer de
Voorzitter, geachte leden van de
Executieve, dames en heren, de be-
spreking die wij thans aanvatten is
niet onbelangrijk, want het luik Wel-
zijn en Volksgezondheid is goed voor
meer dan 45 miljard, zijnde meer dan
10 procent van de globale begroting
van de Vlaamse Regering. Door de
Minister, bevoegd voor Sociale Aan-
gelegenheden, wordt 2,6  miljard
frank beheerd, voor de helft verdeeld
over de kansarmoede en het me-
disch-sociaal beleid.

Voor de twee onderdelen van haar
beleid, had de Minister telkens een
afzonderlijke nota voorgelegd, Be-
leidsaccenten genoemd, die integraal
aan het verslag werd toegevoegd.

De Vlaamse Regering gaat ervan uit
dat ook onze regio in toenemende
mate af te rekenen heeft met het pro-
bleem van de kansarmoede, die zij
als onaanvaardbaar beschouwt. Van-
daar dat de Minister uitpakt met een
sociaal urgentieprogramma inzake
kansarmoede, waarvoor circa 1,3
miljard frank wordt voorzien. De be-
strijding van de kansarmoede over-
stijgt evenwel het departement Socia-
le Aangelegenheden. Sociale Huis-
vesting, Onderwijs en Tewerkstelling
zijn er zeer belangrijke onderdelen
van. Bovendien, zijn er heel wat
raakvlakken met het migrantenbeleid
aanwezig.

Het doel van de Minister is te komen
tot een coherent beleid inzake be-
strijding van de kansarmoede, wat
meer is dan een verzameling maatre-
gelen op diverse terreinen. Reeds
aangekondigd in de Commissie en
bevestigd als antwoord op de schrif-
telijke vraag van collega Vanleenho-
ve, zou de Minister tegen 15 juni een
beleidsnota Sociaal Urgentiepro-
gramma opmaken. Wij zullen van de
Minister ongetwijfeld straks horen
vertellen of deze beleidsnota klaar is
en wanneer zij ter bespreking aan de
Commissie zal worden voorgelegd.

In elk geval zullen de kansarmoede-
fondsen, met name het Vlaams
Fonds voor de Integratie van Kansar-
men en het Vlaams Fonds voor de
Integratie van Achtergestelden, een
belangrijk onderdeel uitmaken van
het sociaal urgentieprogramma.

In de Commissie vond een ruime ge-
dachtenwisseling plaats over de zoge-
naamde VFIK-gemeenten, waartoe
voor de periode 1991-1992, vijftien
gemeenten behoren, met name Ant-
werpen, Beringen, Genk, Gent,
Hamme, Hasselt, Leuven, Lier, Lo-
keren, Maasmechelen, Mechelen,
Sint-Niklaas, Temse, Vilvoorde en
Willebroek. Per provincie komt dit
neer op vier gemeenten in Antwer-

pen, vier in Limburg, vijf in Oost-
Vlaanderen en twee in Vlaams Bra-
bant. De aangehouden criteria zijn
het aantal bestaansminimumtrekkers
en het aantal migranten, waarvan er
telkens meer dan 75 moeten zijn, en
waarvan het aandeel hoger is dan het
gemiddelde in het Vlaamse Gewest.

De Minister is tegen een versnippe-
ring van het toegewezen krediet,
maar stelde uitdrukkelijk dat er een
grondige evaluatie zal plaatsvinden
na afloop van de eerste periode, alvo-
rens een voorstel voor de volgende
periode van twee jaar, te weten voor
1993 en 1994, ter tafel zal worden
gelegd.

Niet elk commissielid was bijzonder
gelukkig met de algemene opzet van
het Fonds. Tenslotte, wordt onge-
veer 1,3  miljard frank verdeeld over
projecten in amper 15 gemeenten,
terwijl al de overige gemeenten -
waaronder nogmaals diezelfde 15 ge-
meenten -, het moeten stellen met
de kruimels van het Bijzonder Fonds
voor Maatschappelijk Welzijn, dat
voor 1992 maar 1,875 miljard frank
zal bedragen, een verhoging met am-
per 88 miljoen frank ten overstaan
van 1991. Daartegenover wordt voor
het Gemeentefonds in 1992,35,6 mil-
jard frank gereserveerd.

Sommige commissieleden hadden in
dat kader ook enige moeite met de
passus uit het regeerakkoord die
stelt : De werking van de Weer-
werkteams zal worden georiënteerd
op de prioritaire zones van de VFIK-
gemeenten. Via lokale en kleinschali-
ge projecten zullen de buurtrenovatie
en de buurtontwikkeling mede wor-
den ondersteund. Einde citaat. Hun
bedoeling was de Minister te behoe-
den voor het zich al te veel oriënteren
op de VFIK-gemeenten en andere in
de kou te laten staan. De Minister
antwoordde dat de bestaande pro-
gramma’s zouden worden verderge-
zet, maar dat er wel bijkomende ac-
centen zullen worden gelegd ten
voordele van de 15, bijvoorbeeld bij
huisvestingsprojecten.

Het Vlaams Fonds voor de Integratie
van Achtergestelden roept minder
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vragen op, alhoewel het toch ook on-
geveer een half miljard wordt toege-
schoven. Deze middelen gaan niet al-
leen naar de OCMW’s maar ook naar
gemeenten en VZW’s voor in de tijd
beperkte projecten namelijk 30 en 27
maanden. In 1989 werden 109 en in
1990 119 projecten goedgekeurd. De
eerste projecten lopen op dit ogen-
blik ten einde. Ook hier dringt zich
een evaluatie op, omdat het niet in
de bedoeling van de minister ligt deze
projecten onvoorwaardelijk voort te
zetten.

De begroting 1992 voorziet 1,3  mil-
jard frank voor het medisch-sociaal
beleid waarvan meer dan de helft,
met name 761 miljoen frank, be-
stemd is voor het medisch schooltoe-
zicht. Dit is een stijging met meer dan
10 ten honderd.

Alhoewel slechts 25 miljoen frank be-
stemd is voor toelagen in verband
met de strijd tegen Aids,  kreeg dit
prangende probleem veel aandacht
zowel in de nota van de Minister als
achteraf vanwege de Commissie.
Voor de Vlaamse Regering is Aids-
preventie één van de prioritaire doel-
stellingen in het globale gezondheids-
beleid. De Minister wil de actie van
haar voorganger niet alleen voortzet-
ten maar ook intensiveren. Zich be-
perken tot een informatieve campag-
ne is voor haar te weinig. Door volge-
houden campagne hoopt zij  ge-
dragsbeïnvloedend te kunnen
werken.

Een ander maatschappelijk probleem
is het drugfenomeen. Het ligt in de
bedoeling van de Minister ook dat
probleem aan te pakken en de acties
voor drugpreventie te ondersteunen.
Vanuit de Commissie werd ook ge-
wezen op het probleem van de zelf-
moorden onder jongeren. De Minis-
ter is er zich van bewust dat de orga-
nisaties voor slachtofferhulp de han-
den vol hebben. Voor haar moet de
jeugd vooral via het onderwijs en de
media worden benaderd met wat zij
gezondheidsbevorderende program-
ma’s noemt. Dat onderdeel van de
begroting werd in de Commissie
goedgekeurd met 6 stemmen tegen 2.

42,7  miljard frank van de begroting
1992 is bestemd voor het deel welzijn
en gezondheid met als voornaamste
onderdelen de gehandicaptenzorg
met 20 miljard frank of 47 ten hon-
derd ; het gezin met 9,3 miljard frank
of 21,9  ten honderd ; de volksge-
zondheid met 4,3  miljard frank of 10
ten honderd. Daarnaast gaan 3,5 mil-
jard frank naar bijzondere jeugdzorg
en evenveel naar maatschappelijk
welzijn.

In haar inleidende nota vatte de Mi-
nister haar beleid samen in tien basis-
principes. Ten eerste, continuïteit :
het werk van de voorganger zal wor-
den voortgezet.

Ten tweede, duidelijkheid en rech-
ten : de burger heeft recht op een
duidelijke reglementering, een cor-
recte voorlichting en ook op een tijdi-
ge betaling.

Ten derde, gelijke kansen voor ieder-
een, weliswaar binnen de budgettaire
beheersbaarheid.

Ten vierde, de zorg voor de totale
mens en zijn omgeving : dit kan wor-
den gestimuleerd door de oprichting
van een Centrale Vlaamse Welzijns-
raad.

Ten vijfde, de zorg binnen de ge-
meenschap, met het oog op een
bevordering van de zelfredzaamheid
en zelfstandigheid van de hulpvrager.

Ten zesde, de zorg door de gemeen-
schap in solidariteit, waarbij informe-
le zorg en vrijwilligerswerk geen sub-
stituut voor de professionele zorg
mogen vormen.

Ten zevende, de zorg op maat, dus
een voldoende differentiatie, een
goede coördinatie en een evenwichti-
ge regionale spreiding.

Ten achtste, programmatie en effi-
ciëntie van voorzieningen, waarbij de
achterstallen moeten worden ingelo-
pen.

Ten negende, een efficiënt en
rechtvaardig personeelsbeleid, waar-
bij onder meer naar een harmonisatie
van allerlei tewerkstellingsprogram-
ma’s zal worden gestreefd.

Ten tiende, goed geïnformeerde be-

sluitvorming waarbij vooral naar
doelmatigheid zal worden gestreefd.

Ik raad alle collega’s aan het verslag
te lezen vanaf pagina 23 tot 35 waarin
de Minister haar ideeën en inzichten
heeft ontwikkeld in verband met het
algemeen welzijnsbeleid, het catego-
riaal welzijnsbeleid en de gezond-
heidszorg.

Tegelijkertijd wens ik de aandacht te
vestigen op de vergelijkende cijfers,
op pagina 36, van de welzijns- en ge-
zondheidsbegroting van 1981 tot
1992. Daaruit leert men dat deze
voor welzijnszorg op twaalf jaar no-
minaal zijn gestegen van 12,7 tot 38,3
miljard frank en deze voor gezond-
heidszorg van 1,2  naar 5,6  miljard
frank.

In de Commissie werd herhaalde ma-
len teruggekomen op de soms ondui-
delijke bevoegdheidsafbakening tus-
sen het nationale niveau en de ge-
meenschappen. Men wordt gecon-
fronteerd met wetten en reglemente-
ringen op nationaal niveau genomen
maar die van toepassing zijn op ge-
meenschapsvlak. De bevoegdheden
zijn vaak eng verstrengeld, wat het
afsluiten van een duidelijk protocol
noodzaakt ten einde de bevolking
niet in de kou te laten staan. Vandaar
dat de Minister stipuleert dat overleg
niet alleen met het nationaal niveau
maar ook met de andere gemeen-
schappen vereist is.

Rechtstreeks hierbij aansluitend is
het probleem van de nationale maat-
regelen met budgettaire weerslag : er
zijn de deeltijdsen, zeer talrijk in de
gezondheidssector, waarvoor een
aparte oplossing moet worden ge-
zocht. Een mogelijke uitweg zou erin
kunnen bestaan dat de Vlaamse Ge-
meenschap mede de normen bepaalt.

In dit verband situeert zich mogelijks
het vraagstuk van de federalisering
van de sociale zekerheid. In haar no-
ta heeft de Minister daaromtrent niet
uitgeweid. Desgevraagd zei zij wel
dat, indien men niet gaat naar een
communautarisering van de gezond-
heidszorg, men vrij spoedig tegen een
ernstig spanningsveld zal moeten op-
boksen.

In de welzijnssector vooral kan men
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nog spreken van een discriminatie in
de tewerkstelling. Op dit punt is de
Minister van oordeel dat de discrimi-
natie binnen de sector zou moeten
worden weggewerkt en dat een tus-
senoplossing misschien mogelijk is
door het samenbrengen van de ver-
scheidene statuten.

In de Commissie werd ook gewezen
op het probleem van de doorstro-
ming van de dossiers, meer in het
bijzonder van de technische dossiers.
Voor de openbare instellingen is het
hopeloos op dat vlak met vzw’s te
willen concurreren, laat staan met
particuliere inrichtingen. Nu moeten
voorlopige ontwerpen, definitieve
ontwerpen en aanbestedingsdossiers
de lokale, provinciale en gewestelijke
goedkeuring krijgen met telkens
maandenlang tijdverlies. Waarom
moet een technisch dossier, nadat het
door de provinciale technische dien-
sten is onderzocht en goedgekeurd,
nog eens ab ovo door de provinciale
technische diensten worden onder-
zocht ? Kan hier niet aan een rationa-
lisatie worden gedacht ?

Uit een zeer ruime en diepgaande
discussie over de afzonderlijke luiken
van het welzijnsbeleid, waarover
trouwens uitgebreid werd gerappor-
teerd, wil ik gewoon enkele punten
lichten.

In verband met de bejaardenzorg zijn
er twee blikvangers : de service-flats
en de beslissing van de vorige Execu-
tieve tot oprichting van 5.000 rust-
oordbedden, waarvan één vijfde voor
demente bejaarden.

Einde februari 1992 waren aanvragen
voor 7.830 flats binnengelopen ; een
aantal daarvan zal niet verder gaan
dan het stadium van de principiële
erkenning. De aanvragen zijn nu geo-
grafisch niet evenwichtig gespreid,
maar bij de definitieve goedkeuring
van de dossiers zal daarmee rekening
worden gehouden. In mei waren er
nog maar 291 flats waarvoor het dos-
sier klaar was. De realisatie zal in elk
geval in fasen gebeuren, maar de Mi-
nister hoopt binnen de vijf jaren het
programma te kunnen realiseren. Op
het budgettaire vlak zijn hier geen
moeilijkheden.

Wat de 5.000 rustoordbedden be-
treft, beklemtoonde de Minister dat
zij het beleid van haar voorganger zal
voortzetten. Zij is zich er terdege van
bewust dat een gesplitst beleid tussen
de nationale Regering en de gemeen-
schappen niet vol te houden is. Het
weze aangestipt dat de Minister hier
grotendeels machteloos staat, zoals
nogmaals tot uiting is gekomen bij
het koninklijk besluit van 19 mei 1992
van de nationale Minister van Sociale
Voorzorg, met zijn nieuwe indeling
van de zorgencategorieën in de rus-
toorden. Het staat nu al vast dat par-
ticuliere rustoorden, en steeds meer
ook de vzw’s, geen demente bejaar-
den meer zullen opnemen, omdat de
betaalbaarheid voor de instelling on-
mogelijk wordt. De volledige last zal
gewoon worden afgeschoven op de
OCMW’s en derhalve op de lokale
gemeenschappen.

In het luik gezinsbeleid waren even-
eens twee blikvangers : Kind en Ge-
zin en de gezinsopvoedende activitei-
ten.

Er is nog steeds nood aan kinderop-
vang, terwijl nu ook meer en meer
aandacht wordt gevraagd voor de
buitenschoolse opvang die voor een
belangrijk deel tot de bevoegdheid
van cultuur, sector jeugdbeleid, be-
hoort.

Kind en Gezin kent een gecontro-
leerde uitbouw. Men moet er even-
wel rekening mee houden dat Kind
en Gezin een parastatale B is, die
weliswaar binnen de directieven van
de Executieve werkt. Er is hier zeker
een doelmatigheidscontrole. Even-
wel is de aanvraag voor opvang van
kinderen tussen nul en drie jaar nog
steeds groter dan het aanbod. Van-
daar dat de Executieve het voorne-
men kenbaar heeft gemaakt om jaar-
lijks 1.500 bijkomende plaatsen te
creëren ; dit jaar zullen er in elk geval
nog 800 bijkomen.

Wat de gezinsopvoedende activitei-
ten betreft onderstreepte de Minister
de verdiensten van de grote vrouwen-
organisaties. Omdat de drempel hier
zeer laag is gehouden is de bijdrage
aan de opvoeding dan ook bijzonder
groot. De Minister erkende dat er in
1991 een krediettekort was, dat toen

niet meer kon worden rechtgetrok-
ken. Dit zal wel gebeuren in 1992,
uiteraard binnen de beschikbare mid-
delen van de begroting.

Meer dan de helft van de loutere wel-
zijnsbegroting gaat naar de gehandi-
captenzorg. De Minister getuigde dat
het hier een moeilijke sector betreft,
met personen die maar over beperkte
mogelijkheden beschikken.

De vraag naar de tewerkstellingsmo-
gelijkheden van jongeren met een
handicap werd gesteld. Een doorstro-
ming naar het bedrijfsleven is niet zo
eenvoudig : voor het bedrijf zelf is
het een moeilijke opgave en van de
gehandicapte vraagt het een serieuze
aanpassing. De wetten van de econo-
mie staan haaks op de belangen van
de gehandicapte.

Anderzijds zijn er de beperkte moge-
lijkheden in de overheidssector. Al-
hoewel een zekere tewerkstelling in
de Vlaamse administratie nu al facul-
tatief wordt toegepast, is de Minister
het erover eens om, in overleg met
haar collega van Ambtenarenzaken,
via een circulaire, een 2 ten honderd
tewerkstelling verplicht te maken.
Hierbij moet toch worden aangestipt
dat de jongeren met een handicap in
elk geval het bewijs van hun kunnen
zullen moeten leveren door een ge-
woon examen bij het Vast Wervings-
secretariaat.

De Minister kondigde ook aan dat de
overdracht van het Fonds 81 per 1
januari 1993 een feit zal zijn. Zij
waarschuwde ervoor dat er, met de
bestaande principiële erkenningen,
momenteel geen ruimte meer is bin-
nen de bestaande programmatie, ten-
zij men overgaat tot heroriënterin-
gen.

Op een desbetreffende vraag ant-
woordde de Minister dat er inder-
daad voor 2,2  miljard frank achter-
stallen in het Fonds zijn, maar slechts
1,2  echte, het overige miljard zijn
eindafrekeningen omdat men met
voorschotten werkt.

Wat het luik maatschappelijk welzijn
betreft, erkende de Minister dat zij
hier over een beperkte budgettaire
ruimte beschikt, die zij evenwel vol-
gend jaar wil aanpassen, zodat aan
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bepaalde vragen die worden gesteld
door Jongerenadviescentra of het Fo-
rensisch Welzijnswerk, zal kunnen
worden tegemoetgekomen.

Over de migranten zei de Minister
onder meer dat hun integratie een
werk van lange adem is, maar zeker
geen onmogelijke opgave. Men moet
uiteraard vermijden dat het tot uit-
barstingen komt, maar dit zal men
niet bereiken door de migranten te-
rug naar hun land van herkomst te
sturen, wel door hen te integreren.
Wij hebben daartoe nog de tijd.

Een laatste woord gaat over het luik
volksgezondheid, met drie uitschie-
ters, onder meer de dotatie aan het
Vlaams Fonds voor de Bouw van
Ziekenhuizen 3 miljard frank ; de
centra voor geestelijke gezondheids-
zorg voor 770 miljoen frank en het
fonds voor geneeskundig weten-
schappelijk onderzoek voor 343 mil-
joen frank.

De Minister stipt ter zake aan dat de
centra voor geestelijke gezondheids-
zorg, de diensten voor beschut wo-
nen en de psychiatrische instellingen
tot nauwere samenwerking zullen
worden verplicht, omdat geen nieu-
we diensten zullen worden opgericht.

Nopens de toepassing van het besluit
van de Executieve van 21 december
1990 inzake de coördinatie en onder-
steuning van de thuisverzorging ver-
klaarde de Minister dat zij het inzicht
heeft de programmatie van 60 op 100
te brengen. Het gaat hier om een nog
vrij jonge sector, die optimaal moet
worden uitgebouwd. Thuisverzorging
kan evenwel niet los worden gezien
van de gezins- en bejaardenhulp.

Mijnheer de Voorzitter, geachte col-
lega’s, dit onderdeel van de begroting
werd goedgekeurd met 9 stemmen te-
gen één bij één onthouding. (Applaus
bij de meerderheid)

De Voorzitter :
heeft het woord.

De heer Brouns

De beer H. Brouns (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mevrouw de
Minister, geachte collega’s, het per-
manente overaanbod aan arbeids-

krachten op de arbeidsmarkt ener-
zijds en de gewijzigde kwalificatie-
structuren van jobs, ook op het uit-
voerende niveau anderzijds, hebben
tot gevolg dat de kans op de toegang
tot een job voor werklozen met een
cumulatie aan kwalificatietekorten
zeer gering is. Deze tekorten hebben
betrekking op een afwezigheid van
de vereiste technische kwalificaties,
gebrekkige taalkennis, gemis aan de
juiste arbeidsattitudes, al dan niet in
combinatie met psyche-sociale pro-
blemen en een tekort aan leervermo-
gen.

Het direct op de arbeidsmarkt afge-
stemde beroepsopleidingsaanbod van
de traditionele opleidingsstructuren
is niet aangepast aan de problematiek
van de integratie van deze probleem-
groep op de arbeidsmarkt. Als gevolg
hiervan en mede dankzij de partiële
financieringsmogelij kheden vanuit
diverse hoeken, zijn zich spontaan op
lokaal en regionaal niveau de leer-
werkprojecten gaan ontwikkelen.
Deze projecten hebben tot doel de
kansen van de zogenaamde kansarme
werklozen of bestaansminimumtrek-
kers op een job of via een opleiding
en interne tewerkstelling te verho-
gen.

Wanneer men de optelsom maakt
van de middelen, de mankracht en
de capaciteit waarover deze projec-
ten beschikken is dit een niet onaan-
zienlijk gegeven.

Onderzoek wijst echter uit dat deze
projecten volkomen ongecoördi-
neerd en ongestructureerd functione-
ren.

Ondanks goede bedoelingen en wis-
selende resultaten moet worden vast-
gesteld dat er grote onduidelijkheid
is omtrent de uiteindelijke doelstel-
lingen en de daarvoor te bereiken re-
sultaten van de projecten. Oriëntatie,
schakeling, technische opleiding, in-
terne tewerkstelling, produktiviteit,
doorstroming naar de open arbeids-
markt komen vaak in een onduidelij-
ke doelstellingencombinatie voor.
Verder zijn er de meest uiteenlopen-
de verschillen vast te stellen in de
professionele omkadering, methodo-
logische benadering van de begelei-
dingssituatie en in de statuten van de

deelnemers. Dit schept niet alleen
onduidelijkheid voor de deelnemers,
maar betekent ook dat de middelen
die worden ingezet niet optimaal ren-
deren. Vanuit de maatschappelijke
standpunten dat enerzijds eenieders
capaciteit in de mate van het mogelij-
ke, via aangepaste begeleidingsstruc-
turen moet worden gevaloriseerd in
een tewerkstelling op de open ar-
beidsmarkt of in een gesubsidieerd
circuit en dat anderzijds de over-
heidsmiddelen zo efficiënt en doelge-
richt mogelijk moeten worden aange-
wend is de uittekening van een wette-
lijk kader voor de leerwerkprojecten
noodzakelijk.

Het wettelijk kader voor de leer-
werkprojecten zou op 3 niveaus
vormgevend moeten zijn voor de ge-
noemde projecten. Allereerst dient
duidelijk te worden welke de speci-
fieke opdracht van deze projecten
moet zijn. Is dit oriëntatie, keuzebe-
geleiding, capaciteitsbepaling en ba-
sisopleiding waarna de cursisten inge-
schakeld worden in meer gespeciali-
seerde beroepsopleiding met het oog
op een inschakeling in de open ar-
beidsmarkt of doorschakeling naar
nieuwe vormen van beschermde of
gesubsidieerde tewerkstelling ? Of is
dit ook interne tewerkstelling met
daaraan gekoppeld de ontwikkeling
van arbeid in de toeleveringssfeer ?

Daarnaast dient te worden aangege-
ven wat het professionele kader voor
een dergelijk project minimaal moet
inhouden en via welke methodieken
de nodige leereffecten ontwikkeld
dienen te worden. Het dient even-
eens duidelijk te worden met welk
statuut de cursisten in deze projecten
worden opgenomen. Ook daarover
bestaat heel wat onduidelijkheid af-
hankelijk van de instellingen die deze
projecten financieren en de toelagen
die zij daarvoor krijgen. Ook de be-
heersvorm moet duidelijk worden
uitgetekend.

Ik heb er reeds op gewezen dat ook
over de verschillende statuten heel
wat onduidelijkheid bestaat. Zij zijn
afhankelijk van de tewerkstelling of
opleidingsvorm. Er is het gekende ar-
tikel 60 dat de OCMW’s toepassen,
er is het koninklijk besluit 495, er zijn
de fondsen voor kansarmoede en
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voor bepaalde
fondsen.

regio’s zijn er de ESF-

Het is niet voldoende dat de werkwij-
ze, de beheersvorm en het financieel
kader van de leerwerkprojecten uit-
getekend worden. Om een maximaal
effect te kunnen bereiken dienen de-
ze projecten vanuit een duidelijk om-
lijnde doelstelling, die aanvullend is
op deze van de gevestigde opleidings-
en tewerkstellingsstructuren, deel uit
te maken van een breder opleidings-
en arbeidsbemiddelingskader.

Door de inschakeling in een dergelijk
kader moeten de projecten zich maxi-
maal kunnen oriënteren op de ont-
wikkelingen van de arbeidsmarkt. Zij
moeten hun cursisten optimaal kun-
nen laten doorstromen naar gespecia-
liseerde vaktechnische opleidingen of
naar jobs via de gekende arbeidsbe-
middelingskanalen.

De omschakeling van de huidige si-
tuatie van de leerwerkprojecten naar
meer gestructureerde en doelmatige-
re modellen dient niet alleen te ge-
beuren vanuit een theoretisch con-
ceptuele benadering, maar eveneens
vanuit praktijkgerichte kennis van
het werkveld. Er gebeuren ter zake
in bepaalde regio’s heel interessante
evaluatiestudies. Ik verwijs naar de
studie die op het ogenblik in Limburg
gebeurt, meer bepaald binnen de
SIM.

Mevrouw de Minister, ik wou nog
meer uitgebreid ingaan op deze pro-
blematiek, maar ik hoop dat deze
korte samenvatting van het probleem
u in staat stelt naar oplossingen te
zoeken. Deze oplossingen moeten
niet meer geld kosten, maar de be-
staande structuren moeten maximaal
worden benut en moeten een nieuwe
dimensie krijgen. Wij moeten er bo-
vendien voor zorgen dat deze structu-
ren een oplossing bieden voor dit
specifiek probleem. (Applaus)

De Voorzitter : De heer Denys heeft
het woord.

De beer A. Denys (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mevrouw de
Minister, geachte collega’s, in dit on-

derdeel van het debat houd ik een
betoog als uitdaging op hetgeen de
heer Hancké heeft gelanceerd tijdens
de algemene bespreking. Hij zei met
name dat de PW kleur moest beken-
nen inzake haar prioriteiten en op
welke wijze ze deze wil gerealiseerd
zien, ook inzake financiële middelen.

Mijnheer Hancké, de vijf prioriteiten
van de PW zijn : bejaardenzorg, on-
derwijs, milieu, migranten en mobili-
teit.

De SP brengt steeds naar voren dat
de inspanningen voor een sector ge-
meten worden aan de hand van uitga-
ven die de overheid doet. Voor de
PW betekent prioriteit leggen, alle
aanwezige krachten, zowel de over-
heid als de privé-sector, maximale
ruimte geven om vlugger een ant-
woord te kunnen geven op het
groeiend maatschappelijk fenomeen
van de bejaardenzorg.

Een objectieve analyse sedert 1981
leert ons dat de eigen Vlaamse aan-
pak op sommige terreinen goed is ge-
weest, maar op andere terreinen aan
het mislopen is.

Op het vlak van de thuisverzorging
zijn er goede resultaten geboekt. Op
meer dan tien jaar tijd zijn er onge-
twijfeld successen geboekt : er wor-
den meer bejaarden thuis verzorgd
en de kwaliteit van de verzorging is
er zeker op verbeterd.

Maar niet iedereen kan thuis ver-
zorgd worden en daar begint het
schoentje te wringen, met name in de
rusthuizensector, waar de overheid
massaal investeert en subsidieert,
maar waar diezelfde overheid duide-
lijk in financiële ademnood komt,
zonder dat aan de behoeften wordt
voldaan. In de rusthuizensector is er
sedert de regionalisering wel een ver-
schillend beleid gevoerd tussen de
Vlaamse en de Franse Gemeenschap.

In Vlaanderen heeft men massaal
twee van drie categorieën, namelijk
de OCMW-rusthuizen en de Caritas-
instellingen, gesubsidieerd. In de
Franse Gemeenschap heeft men veel
minder gesubsidieerd en meer ruimte
gelaten voor de derde categorie, de
zogenaamde privé-commerciële sec-
tor. Het gevolg daarvan is merkwaar-

dig : in Vlaanderen vult de privé-
commerciële sector slechts 6 ten hon-
derd in van de rusthuisbedden, in de
Franse Gemeenschap bijna 40 ten
honderd. In de voorbije jaren hebben
de Ministers Lenssens en Weckx ver-
warring gecreëerd wanneer het ging
over het privé-initiatief en het over-
heidsinitiatief.

Inzake het privé-initiatief is er ener-
zijds de non-profit sector en ander-
zijds de profit-sector.

De non-profit sector wordt gesubsi-
dieerd en de profit-sector wordt niet
gesubsidieerd. De non-profit sector
zijn de Caritas-instellingen en de pro-
fit-sector zijn de zogenaamde com-
merciële instellingen.

Mevrouw de Minister, als u spreekt
over privé-initiatief, dan bedoelt u al-
leen maar de Caritas-instellingen en
niet de commerciële instellingen die
de voorbije jaren het zwarte schaap
zijn geweest in de sector.

De Caritas-instellingen zijn gesubsi-
dieerde privé-initiatieven ; de com-
merciële rusthuizen zijn gediscrimi-
neerde privé-instellingen.

- De heer E. Pinoie, Ondervoorzit-
ter, treedt als Voorzitter op.

Ik zal enkele voorbeelden geven van
deze merkwaardige discriminatie.
Die begint al bij de oprichting : bij
investerings- e n  brandbeveiligings-
werken ontvangen de commerciële
instellingen geen frank subsidie, ter-
wijl 60 ten honderd van de onkosten
van de Caritas-instellingen worden
gesubsidieerd. Bij het toekennen van
de meer gesubsidieerde RVT-bed-
den, die interessanter zijn voor de
instellingen, komen de commerciële
instellingen bijna niet aan bod. Zij
kunnen ook bijna geen gebruik ma-
ken van stagiairs omdat de onderwijs-
instellingen meestal afspraken maken
met Caritas-instellingen. Ze kunnen
ook geen beroep doen op Gesco’s
omdat ze meestal een pvba vormen
of een ander commercieel statuut
hebben. Deze instellingen zijn belas-
tingplichtig terwijl de andere, die een
vzw zijn, niet belastingplichtig zijn.
Bovendien blijven de erkenningsaan-
vragen van commerciële instellingen
veel langer onbehandeld.
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Mevrouw de Minister, ik kan nog ve-
le voorbeelden aanhalen. Ik wil het
zelfs met u onderzoeken. Deze vast-
stelling kan men echter niet ontken-
nen.

Een eerste reflex bij het overlopen
van dit lange lijstje is : waarom al
deze discriminaties.  In Vlaanderen,
waar nood is aan rusthuizen, zou men
toch veel meer ruimte moeten geven
aan de privé-sector, die de overheid
bijna geen geld kost. De enige over-
heidstussenkomst die de commercië-
le rusthuizen ontvangen, zijn de RI-
ZIV-forfaits van de nationale over-
heid.

In plaats van meer ruimte te geven
aan de echte privé-initiatieven - wat
wel is gebeurd in het Franstalig lands-
gedeelte - worden deze systema-
tisch gediscrimineerd. In Vlaanderen
gaat het om 6 ten honderd en in de
Franse Gemeenschap om 40 ten hon-
derd.

Dit heeft een heel eigenaardige vast-
stelling tot gevolg : wat de Vlaamse
overheid meer kost, wordt meer ge-
steund. Ik ben in deze materie een
buitenstaander, maar zoiets is voor
mij onbegrijpelijk. Dit is ook onbe-
grijpelijk voor degenen die niet we-
ten dat in Vlaanderen het fenomeen
van de verzuiling bestaat.

Het is duidelijk dat hierachter meer
schuilt. Het is duidelijk dat de Cari-
tas-zuil het quasi monopolie wil in de
sector van de privé-rusthuizen. Alle
andere initiatieven, die niet passen in
deze zuil, worden systematisch afge-
remd.

Men heeft drogredenen aangehaald.
Men beweert dat de commerciële
sector onbetaalbaar is voor de gewo-
ne man en een slechte service levert.
Ieder signaal dat in die richting wees,
werd breed uitgesmeerd door de
voorstanders van de OCMW- en de
Caritas-instellingen.

Ik heb de objectieve, wetenschappe-
lijke studie van het Centrum voor Be-
volkings- en Gezinsstudiën doorge-
nomen. Van deze studie heeft nie-
mand tot op heden de objectiviteit
betwist.

Deze studie doorprikt de ballon met
betrekking tot de commerciële instel-
lingen. De bevindingen van deze stu-
die tonen aan dat uitlatingen in dat
verband ten zeerste moeten worden
gerelativeerd.

Mijnheer Geysels, luister maar goed.
U kent de sector. Ik heb een bron
aangehaald, waarvan tot op heden
niemand de objectiviteit betwist.

De dagprijs voor alleenstaanden is in
de commerciële instellingen inder-
daad iets hoger : 969 frank tegenover
893 frank in de openbare en 923
frank in de vzw-sector.

Voor echtparen daarentegen is de
commerciële sector het goedkoopst
met 1.609 frank tegenover 1.632
frank voor de vzw’s en 1.651 frank
voor de openbare rusthuizen. Reke-
ning gehouden met de enorme discri-
minaties  ten aanzien van de private
sector, bewijzen deze cijfers dat de
zuiver private instellingen zich niet
richten op een exclusief publiek of
niet onbetaalbaar zijn. Meer zelfs,
wanneer we werken met relatieve cij-
fers om een beter globaal zicht te
krijgen over de sector, zijn de resulta-
ten overduidelijk. Ze zijn zelfs zo
frappant dat ik me begin af te vragen
wie zich eigenlijk richt op een exclu-
sief publiek. Slechts 6 ten honderd
van de commerciële rusthuizen werkt
met een dagprijs voor echtparen bo-
ven de 2.000 frank in 1990. Daarte-
genover staan percentages van 17 en
26 voor respectievelijk de vzw en de
openbare sector. Duidelijk genoeg,
zo lijkt mij althans.

Anticiperend op een mogelijk tegen-
argument dat commerciële tehuizen
meer supplementen aanrekenen voor
bijkomende dienstverlening, wil ik
ook hiermee meteen komaf maken.
Dezelfde studie van het CBGS laat
ook hierover geen twijfel bestaan. Er
is geen noemenswaardig onderscheid
tussen de gesubsidieerde en de zuiver
private sector, zo besluiten de onder-
zoekers. Alleen de openbare rusthui-
zen scoren wat dat betreft iets beter.

Met andere woorden, de handenvol
geld die de gesubsidieerde instellin-
gen krijgen toegestopt resulteren niet
in een verlaagde kostprijs voor de be-

woners. Wat de dienstverlening zelf
betreft, zijn ook daar geen objectieve
gegevens die bewijzen dat de com-
merciële sector het beduidend slech-
ter zou doen. De sluitingen waarmee
soms wordt gedreigd zijn geen bruik-
baar meetinstrument, omdat ook dit
kadert in het algemeen discriminatie-
beleid ten aanzien van de commer-
ciële tehuizen. Welke andere conclu-
sie moet ik immers trekken uit de
sluiting van een privaat commercieel
tehuis in Menen op basis van onaan-
gepaste en onveilige infrastructuur,
met een onmiddellijke overname-ex-
ploitatie door de Caritas-zuil zonder
aanpassingswerken, maar ook zonder
verdere moeilijkheden.

Er is geen enkele objectieve reden
om de commerciële rusthuizen te dis-
crimineren. Integendeel, zij zijn de
enige categorie die de stijgende nood
aan rusthuisbedden kan opvangen
zonder dat de budgetten voor de
overheid uit de pan rijzen.

Ieder normaaldenkend mens zou dat
inzien en daar ook naar handelen.
Niet echter in ons land. De nationale
Minister Moureaux is bezig deze rust-
huizen volledig de keel toe te knij-
pen. Door de combinatie van de da-
lende en herschikte RIZIV-forfaits
en het verhogen van het personeels-
bestand tot minimum 5 personeelsle-
den voor kleine rustoorden met min-
der dan 15 hulpbehoevende residen-
ten, worden deze kleinschalige instel-
lingen onleefbaar. Voorbeelden to-
nen aan dat zij een verlies zullen boe-
ken van méér dan 2 miljoen frank op
jaarbasis, of méér dan 400 frank per
dag en per resident.

Mevrouw de Minister, wat mij ver-
wonderd heeft is dat u dat allemaal
heeft laten voorbijgaan zonder één
vorm van protest, zonder één vorm
van tegenreactie. En nochtans gaat
de personeelsomkadering regelrecht
in tegen wat de Vlaamse Executieve
had vooropgesteld.

Deze voorzag in een personeelsom-
kadering voor dergelijke kleine rust-
huizen van 3,65 in plaats van 5, wat
in de eindafrekening al een groot ver-
schil uitmaakt.

Wie beslist er nu over de personeels-
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omkadering : de nationale Regering
of de Vlaamse Regering ? Ik ben ver-
wonderd over uw houding en uw po-
litiek beleid. U legt allerlei gecontes-
teerde verklaringen af over zaken
waarvoor u niet bevoegd bent, zoals
stemrecht voor migranten en overna-
me van de miljardenschuld van de
stad Antwerpen.

Maar cruciale zaken die wel met uw
sector te maken hebben, laat u zo
voorbijgaan. U hebt nog geen enkele
stap gedaan ten opzichte van uw col-
lega Moureaux. U hebt nog geen en-
kel voorstel gedaan om terug te val-
len op de 3,65.

Minister W. Demeester-De Meyer :
Mijnheer Denys, was u in de Com-
missie ? Wij hebben een hele dag in
de Commissie vergaderd.

De heer A. Denys : Neen ik was niet
in de Commissie. Ik heb echter het
verslag gelezen en ik heb de heer Van
Wambeke beluisterd. Ik herhaal, u
hebt nog niets gedaan. U hebt de
heer Moureaux laten beslissen in een
sector waarvoor u minstens even be-
voegd bent. Ik zal straks met grote
aandacht naar u luisteren. U zult dan
niet moeten afkomen met verklarin-
gen, maar met daden.

Trouwens, de tijd van de verklarin-
gen is al lang voorbij : ofwel treedt
u op voor deze categorie van rusthui-
zen, ofwel laat u ze langzaam dood-
gaan.

Het passief blijven van uwentwege
zal voor mij het bewijs zijn van wat
ik vrees, namelijk dat voor u in eerste
instantie niet het belang van de hulp-
behoevende bejaarde van belang is,
maar het belang van de Caritas-zuil.
(Applaus)

De Voorzitter : De heer Van der
Sande heeft het woord.

De heer J. Van der Sande : Mijnheer
de Voorzitter, ik zal het in mijn uit-
eenzetting vooral hebben over drie
secties van Welzijn, namelijk de sec-
ties 53, 54 en 56.

Inzake sectie 53, gezinsaangelegen-

heden, heb ik in de Commissie drie
problemen aan de orde gesteld in
verband met de basisallocatie
33.01.53 Gezinsopvoedende activitei-
ten. Deze problemen zijn ten eerste
het oneigenlijk gebruik van de subsi-
dies, ten tweede de verhoging van dit
budget en ten derde het putten uit
twee subsidiepotten door de organi-
serende verenigingen.

Mevrouw de Minister, u antwoordde
mij hierop dat deze organisaties goed
werk verrichten. Dit wens ik ook niet
te betwisten, maar wat ik echter wel
wil aantonen is dat niet alle activitei-
ten die op dit artikel gesubsidieerd
worden, beantwoorden aan de doel-
einden die worden nagestreefd, hoe-
wel het op zichzelf misschien wel zeer
waardevolle activiteiten kunnen zijn.
Er wordt hier dus oneigenlijk gebruik
gemaakt van deze subsidies.

Ook al gebeurt de controle op de
werking terecht, zoals u zei mevrouw
de Minister, betekent dit nog niet dat
de behandelde onderwerpen volledig
aan de gestelde doeleinden beant-
woorden. Dat er echt wel werking is
heb ik trouwens nooit betwist.

Naast het oneigenlijk gebruik stelde
ik ook vragen naar de verhoging van
dit budget van 48 naar 56,4  miljoen.
Ik was verbaasd van mevrouw de Mi-
nister te vernemen dat zij deze subsi-
dies bewust heeft opgetrokken.

Inderdaad verbaasd mevrouw, omdat
uw voorganger Minister Lenssens
maatregelen had getroffen om vanaf
de begroting 1991 de normen waar-
aan deze activiteiten moeten beant-
woorden duidelijk te omschrijven.
Hij had daarbij ook de bedragen per
activiteit fors opgetrokken. Ik heb
hem toen de vraag gesteld of dit geen
budgettaire gevolgen zou hebben en
hij had mij de verzekering gegeven
dat het budget niet zou worden ver-
hoogd.

Trouwens, op mijn reactie ter zake
of dit betekende dat nieuwe organisa-
ties dan niet in aanmerking zouden
komen en of de verdeling over de
gegadigden van dat ogenblik gebe-
tonneerd was, heeft de Minister me
toen duidelijk negatief geantwoord.

Nu verhoogt u dit budget zo maar
met ongeveer 8,5 miljoen, ondanks
de toezeggingen van uw voorganger.

Akkoord, u kunt natuurlijk opwer-
pen dat u niet gebonden bent door
de beleidsvisie van uw voorganger
maar, en daarom sta ik zo kritisch
ten opzichte van dit budget, dan is er
nog mijn derde opmerking, namelijk
het feit dat deze organisaties van
twee ruiven eten.

Al deze verenigingen worden immers
reeds als socio-culturele organisaties
op het budget van cultuur gesubsi-
dieerd voor hun werking en krijgen
voor de organisatie van bepaalde ac-
tiviteiten, die dan nog niet altijd aan
de gestelde normen voldoen, per ac-
tiviteit nog eens een toemaatje vanuit
uw budget erbij. Dit is wel wat van
het goede teveel, mevrouw.

Ik blijf dan ook bij mijn mening dat
deze gelden beter voor andere doel-
einden zouden kunnen worden ge-
bruikt, onder meer voor de verho-
ging van de middelen die ter beschik-
king gesteld worden voor de volgen-
de artikelen die ik zou willen behan-
delen, namelijk de artikelen 33.02.53
en 43.01.53 inzake Gezins- en Be-
jaardenhulp. Mijn opmerkingen in de
Commissie daaromtrent werden of-
wel niet begrepen ofwel gewoon ge-
negeerd.

De situatie ziet eruit als volgt.

De reëel gepresteerde uren worden
door de overheid voor 70 ten hon-
derd gesubsidieerd. De cliënten beta-
len ongeveer 10 ten honderd en de
instellingen betalen ongeveer 20 ten
honderd van de gepresteerde uren,
plus de gelijkgestelde dagen zoals
voor arbeidsongeval, klein verlet,
verlof enzovoort.

De onrechtvaardigheid in de subsi-
diëring ten opzichte van de instellin-
gen zit hem nu in het feit dat elke
dienst een forfaitaire uurtoelage ont-
vangt, waarbij geen rekening wordt
gehouden met de anciënniteit van de
helpster en evenmin met de inbreng
van de cliënten.

Dit betekent dat een dienst met ener-
zijds  ervaren personeel, met veel
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dienstjaren en dus hogere wedden en
anderzijds met een cliënteel met een
laag inkomen, dus lagere tussenkom-
sten, door de overheid gestraft
wordt. Dit kan toch niet stroken, met
een beleid dat oog wil hebben voor
mensen met een laag inkomen en
minder kansen.

Mevrouw de Minister, waarom zou u
niet naar analogie met wat gangbaar
is bij de kinderdagverblijven een 100
ten honderd personeelstoelage ge-
ven ? Van deze integrale personeels-
kost zou men dan de cliëntbijdragen
in mindering kunnen brengen.

Verder zou dan ook in de subsidië-
ring van de gelijkgestelde dagen moe-
ten voorzien worden en om het aan-
tal helpsters op de arbeidsmarkt te
verhogen, of minstens te behouden,
dienen de arbeidsvoorwaarden voor
alle helpsters verder verbeterd te
worden. Dit houdt onder meer in dat
de overheid een volwaardige dertien-
de maand subsidieert en niet slechts
een getrouwheidspremie.

Tevens zou de lineaire uitbreiding
met 2,5 ten honderd van de urencon-
tingenten per jaar - zoals gepland
door oud-Minister Lenssens - ver-
der moeten worden uitgevoerd na
een herziening van de plafonnering
van de urencontingentering . Pas dan,
mevrouw de Minister, zal de lat gelijk
liggen, wat aan iedereen de beste
garanties zal geven voor een degelij-
ke kwaliteitsverzorging.

Nu willen wij geen onbeheerste stij-
ging van de uitgaven in de hand
werken. Om dit subsidiëringssysteem
haalbaar te maken, kunnen wij ons
akkoord verklaren met het voorne-
men dat de Minister in de Commissie
kenbaar maakte, om de bijdrage van
de cliënt in de bejaardenhulp te her-
zien. Er zijn inderdaad bemiddelde
bejaarden die meer zouden kunnen
betalen, want inderdaad, zoals de
Minister het stelde, is bejaard-zijn
geen criterium voor financieel onver-
mogen. De bijdrageverhoging van de
cliënten kan trouwens ook gedeelte-
lijk worden opgevangen door de
Ziekte en Invaliditeitsverzekering,

die door een ZIV-bijdrage in de
thuiszorg, de uitgaven voor de perso-
neelssubsidie in het RVT-forfait zou
kunnen drukken.

Ziedaar, mevrouw de Minister, het
voorstel waarbij ik zeker ook oog heb
gehad voor het vinden van de nodige
middelen om het haalbaar te maken.

Wat de sectie 54, gehandicaptenzorg
betreft, dank ik de Minister, voor de
antwoorden die ze me in de Commis-
sie heeft gegeven, over de overgang
van het Fonds ‘81 naar het Vlaams
Fonds en over de verruimde opdracht
van dit fonds, met betrekking tot de
sociale integratie.

Ik stel mij echter nog altijd vragen
over de structurele inkomstendaling
die in het Vlaams Fonds wordt inge-
schreven. Het is immers zo, dat in
het vroegere Rijksfonds er aan in-
komstenzijde een percentage van de
verzekeringen zat, waardoor het
Rijksfonds een constante inkomsten-
groei kende. Deze inkomstenpool is
nu voor het Vlaams Fonds volledig
verdwenen waardoor het volledig
aangewezen is op een dotatie van de
overheid.

Wordt door deze structurele inkom-
stendaling, de grote verwachting op
vernieuwing en uitbreiding van de
dienstverlening niet gehypothe-
keerd ? Zal dit - ingevolge het be-
grip van de communicerende vaten
- geen oorzaak worden van gekibbel
onder de sectoren, die elk het laken
naar zich willen toehalen ? Ik denk
hierbij aan de in het Vlaams Fonds
aanwezige sectoren inzake tewerk-
stelling, opvang en individuele ver-
strekkingen.

Verder wens ik toch enkele vragen
te stellen bij het bedrag van 11,5  mil-
joen frank dat op de begroting werd
ingeschreven voor het Vlaams Tech-
nologiecentrum, voor de uitbouw van
een informatie- en communicatienet-
werk ten behoeve van personen met
een handicap.

Gezien de sterke vertegenwoordiging
van de verstrekkers binnen het
VLICHT - Vlaams Informatie- en
Communicatiecentrum voor handi-

cap en technologie - bestaat het ge-
vaar dat, de beschikbare informatie,
niet verder reikt en niet rechtstreeks
ten dienste  komt van de gebruikers
van hulpmiddelen.

Moet de overheid geen duidelijk sig-
naal geven opdat deze informatie ook
ten dienste  zou komen van de gebrui-
kers, door dit als toekenningsvoor-
waarde voor deze subsidie in te
schrijven ?

Tenslotte, mevrouw de Minister, zou
ik graag nog enkele zeer concrete
vragen willen stellen.

In verband met artikel 01.01.54, dat
voorziet in de uitzonderlijke kosten
in verband met het beheer en de stu-
die van het vernieuwd gehandicap-
tenbeleid, had ik graag een antwoord
- eventueel schriftelijk - op vol-
gende vragen :

Ten eerste, welke studies werden
aangevraagd en aan welke universi-
teiten ?

Ten tweede, komen de kosten voor
beheer voort uit de niet-overheveling
van het Fonds ‘81 naar het Vlaams
Fonds ?

In verband met de artikelen 41.04.54
en 41.05.54 nopens het Fonds voor
medische, sociale en pedagogische
zorg voor gehandicapten, deelde u
ons in de Commissie mee dat de ver-
hoging van het budget te wijten is aan
de loonsverhoging voorzien in de af-
gesloten CAO’s.

Er wordt echter ook gewag gemaakt
van nieuwe voorzieningen voor circa
500 arbeidsplaatsen. Mijn vraag hier-
bij is dan ook wat de financiële weer-
slag is van die nieuwe voorzieningen,
die nu nog ten laste zijn van het
Fonds ‘81 maar in de toekomst van
het Vlaams Fonds.

In verband met artikel 33.04.54 be-
treffende de vormingsactiviteiten,
had ik graag vernomen welke vor-
mingsactivitieten nu gesubsidieerd
worden, voor hoeveel en op welke
reglementering ?

Ik kom nu tot de sectie ,,Maatschap-
pelij  k Welzijn”.
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Ik dank de Minister omdat zij in de
Commissie uitdrukkelijk beloofde
mijn suggestie om de personeelskos-
ten van de lokale integratiecentra
voor migranten voor 100 ten honderd
te subsidiëren, met welwillendheid te
zullen onderzoeken, weliswaar reke-
ning houdend met de restrictie van
haar voorgangers van 5 ten honderd
eigen inbreng, om de verankering in
het eigen milieu te bewerkstelligen.

Ik blijf hier echter toch ook nog de
vraag stellen of de werkings- en de
basistoelage niet moeten worden ver-
hoogd, onder andere omwille van de
hoge huisvestingskosten van de socia-
le centra. Of wordt er gedacht aan
de integrale financiering van de huis-
vestingskosten ?

Verder neem ik akte van het feit, dat
de Minister verwees naar haar mi-
grantennota, in verband met alle vra-
gen die ik stelde rond VFIA en de
VFIK-projecten, het taalonderricht,
de financiering en erkenning van
startende migrantenverenigingen en
aflopende VFIA-projecten.

Ik blijf echter nog wel op mijn honger
in verband met mijn vragen over een
tweetal problemen :

Ten eerste, of de basisallocaties 33.14
en 43.06 wel voldoende groot zullen
zijn, om nieuwe centra te erkennen
in duidelijke noodgebieden zoals
Ronse, Lier, Beringen  enzovoort en
om de erkende centra de noodzake-
lijke uitbreiding te garanderen.

Ten tweede, of de Minister nog een
rol ziet voor een - eventueel nieuwe
- Vlaamse Hoge Raad voor Migran-
ten ? Kan de Minister ter zake de
aanbeveling van 5 december 1991 van
die vroegere Hoge Raad inzake het
lokale beleid onderschrijven ?

Ziedaar, mijnheer de Voorzitter, me-
vrouw de Minister, geachte collega’s
mijn vragen en opmerkingen bij de
secties 53, 54 en 56 van de begroting
Welzijn 1992. (Applaus)

De heer K. Van Overmeire (op de
tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
dames leden van de Executieve, col-
lega’s, ook dit jaar gaat een aanzien-
lijk deel van de middelen voor de
departementen Welzijn en Gezond-
heid naar een aantal maatregelen die
de snel slechter wordende relatie tus-
sen de Vlamingen en de in Vlaande-
ren verblijvende vreemdelingen moe-
ten verbeteren, naar wat de meerder-
heid integratie noemt en het Vlaams
Blok het vreemdelingenprobleem.

In de Commissie is reeds gebleken
dat wij het zelfs niet eens konden
worden over de terminologie, laat
staan dat wij het eens zouden zijn
over de oorzaken of de oplossingen
voor dit probleem. Het zal geen ge-
heim voor u zijn dat het Vlaams Blok
de aanwezigheid van een te groot
aantal Europese en niet-Europese
vreemdelingen op ons grondgebied
als een bedreiging ervaart, terwijl u
daarentegen in de immigratie - om
het met uw terminologie te zeggen -
ongekende kansen tot culturele ver-
rijking ziet. Wat wij de Benetton-
maatschappij noemen waar blank en
zwart en bruin en geel hand in hand
en glimlachend door de wereld stap-
pen, is voor u blijkbaar meer dan een
mooie uitvinding van reclamejon-
gens ; het zou voor u werkelijkheid
kunnen zijn. Het Star Trek-avontuur
van het ruimteschip Enterprise waar-
in de white Anglosaxon protestant
kapitein James T. Kirk, samen met
de vreemde mister  Spock, met de
zwarte luitenante Uhura, de Aziaat
Sulu en de Rus Chekov elk vanuit
hun verschillende culturele achter-
grond een bijdrage leveren tot de op-
lossing van de problemen waarmee
de hele groep wordt geconfronteerd,
is voor u geen science fiction, maar
zou werkelijkheid kunnen worden.
Mevrouw de Minister, u wil onze
maatschappij met een multi-culturele
bemanning opzadelen en ook een
dergelijke boeiende tocht in het on-
bekende laten maken. Jammer ge-
noeg voor u en gelukkig voor mij
wordt dit extreem vooruitgangsopti-
misme niet door iedereen gedeeld.

De heer K. Van Overmeire : Inder-
daad, ik ben dan ook blij dat in het
Parlement een verscheidenheid van
ideeën kan worden verdedigd en ik
hier de gelegenheid krijg om onze vi-
sie toe te lichten.

De heer E. Van Rompuy : Dank zij
de parlementaire democratie !

Minister W. Demeester-De Meyer :
Laten wij dus alles doen om ze te
bewaren !

De heer K. Van Overmeire : Inder-
daad, wij zijn allemaal gehecht aan
die democratie.

In ieder geval, de pogingen om het
multi-culturele science fiction verhaal
in praktijk om te zetten - daarvoor
hoeven wij maar te wachten tot de
nieuwsuitzending op het einde van
het feuilleton Star Trek - resulteren
telkens in een spannende thriller die
dan Brixton of Los Angeles,  en zelfs
in een echt gruwelverhaal, dat Liba-
non, Zuid-Afrika of Bosnië heet.

Het door de regering voorgestelde
multi-cultureel project is trouwens
niet erg zuiver op de graat. Zij be-
weert dat de migranten - het gaat
om Islamieten - hun eigenheid kun-
nen bewaren. Nochtans verwacht zij
terzelfdertijd dat zij hun relaties tus-
sen man en vrouw aan onze normen
aanpassen ; dat zij hun zoons en
dochters op gelijke voet behandelen,
dat hun dochters voortaan ook het
huis uitgaan om te werken ; dat zij
kerk en staat duidelijk scheiden ; dat
zij liefst niet op straat nog ritueel
slachten en dat zij hun rechtsbegrip-
pen vergeten en de onze overnemen
en naleven. Behalve inzake taal,
godsdienst en gezinsleven mogen zij
dus perfect hun eigenheid bewaren !

De multi-culturele droom is niet al-
leen gevaarlijk, maar ook onrealis-
tisch en in strijd met een van de fun-
damentele principes van de Vlaamse
Beweging : Vreemdeling - Waal,
Franstalige, Duitse Eurocraat, Ma-
rokkaan of Eskimo in Vlaanderen -
pas u aan of verhuis !

De Voorzitter : De heer Van Over- Minister W. Demeester-De Meyer :
meire  heeft het woord. Wat zou u willen !

Het principe van de assimilatie, ge-
koppeld aan de onmiddellijke terug-
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keer van de niet-assimileerbare groe-
pen, wordt volgens mij - de Minister
zal mij wellicht tegenspreken - door
een groot deel van de Vlaamse bevol-
king verdedigd. Ik was dan ook aan-
genaam verrast, mijnheer Van Rom-
puy, toen ik de resultaten las van het
zelfonderzoek bij uw partij dit week-
end dat concludeerde dat één derde
van de kaders gewonnen was voor
een onafhankelijk Vlaanderen en dat
71 ten honderd van hen beamen dat
vreemdelingen zich volledig moeten
aanpassen. Ik moet toegeven dat
mijn visie wel door de meerderheid
van Vlaanderen wordt gedeeld, maar
dat uw visie en deze van de Vlaamse
Executieve door een meerderheid
van het establishment wordt gedeeld.

De meeste politici, professoren, so-
ciologen,  religieuze leiders, zijn van
oordeel dat integratie mogelijk is en
dat een multi-cultureel model kan
worden uitgewerkt. Het beleid dat
hier vandaag ter discussie ligt is ech-
ter niet het beleid dat wij hadden ge-
wenst. Mevrouw de Minister, al zijn
de bevoegdheden, de middelen en de
medewerkers ter zake versnipperd,
toch kan u niet beweren dat u over
onvoldoende werkkrachten beschikt
om uw beleid uit te voeren.

Mevrouw de Minister, de coördinatie
ligt bij u en daarvoor kan u rekenen
op de bijstand en op de adviezen van
heelwat organisaties. In dat verband
denk ik aan de bestendige interkabi-
nettenwerkgroep die weliswaar nog
niet is opgericht, aan de Vlaamse In-
tersectoriële Commissie Armoedebe-
strijding, d e  Interdepartementele
Commissie Migranten, en het
Vlaams Centrum voor de Integratie
van de Migranten. Binnenkort zal u
misschien ook kunnen rekenen op de
Vlaamse Hoge Raad voor Migranten
en op de Centrale Welzijnsraad. Ook
de middelen ontbreken niet : het
Fonds voor de Integratie van Acher-
gestelden, het Bijzonder Fonds voor
Maatschappelijk Welzijn en het
Fonds voor Integratie van Kansar-
men. En dan spreek ik niet eens over
een aantal toelagen aan VZW’s en
subsidies allerhande.

uw programma straalt een
goed bedoeld paternalisme uit.

soort

Minister W. Demeester-De Meyer :
Maternalisme !

De heer K. Van Overmeire : Inder-
daad. Ik geef toe dat ik het moeilijk
heb om het sexisme dat in mijn partij
heerst, af te leren. Zelfs op de tribu-
ne.

Ik had het dus over het maternalisme
van de schooljuffrouw die op de
speelplaats een nieuwkomer bedeesd
in een hoekje ziet staan, hem bij de
hand neemt en hem bij de andere
kinderen brengt. Zij steekt dan waar-
schuwend het vingertje in de lucht en
zegt : En nu netjes spelen met jullie
nieuwe vriendje of de juffrouw maakt
zich boos.

Minister W. Demeester-De Meyer :
Dat gebeurde wellicht met u ook ?

De heer K. Van Overmeire : Ik ben
nooit een bedeesd nieuwkomertje ge-
weest ! (Samenspraak)

De heer E. Van Rompuy : In een
persconferentie werd duidelijk ge-
maakt dat er volgens uw berekenin-
gen van de 400 miljard frank uitgaven
van de Vlaamse Gemeenschap er on-
geveer 5 miljard frank aan de migran-
ten zou worden besteed. In verhou-
ding tot hun bevolkingsaandeel gaan
er dus weinig middelen naar de mi-
granten. Wij hebben het hier louter
over cijfers. Indien u die 5 miljard
frank beschouwt naast die 400 mil-
jard frank , tot welk percentage komt
u dan ?

De Voorzitter : Gelieve de heer Van
Overmeire zijn betoog verder te laten
ontwikkelen.

De heer K. Van Overmeire : Me-
vrouw de Minister, volgens ons moet
niet elke nieuwkomer bij de hand
worden genomen en aan de anderen
worden voorgesteld. Wat wij vaststel-
len - en dat geldt ook voor de bevol-
king - is dat niet meer kan worden
gezegd dat er een nieuwkomer be-
deesd in een hoekje staat, maar dat
een groep nieuwkomers een gedeelte
van de speelplaats heeft ingenomen
en daar eigen spelletjes begint te spe-

len zodat de schooljuffrouw niet
meer betuttelend moet optreden. De
bereidheid om te assimileren neemt
bij de vreemdelingen snel af. Dat is
ook logisch aangezien er steeds meer
vreemdelingen naar hier komen -
denk aan de ghetto’s in onze steden.

Ik stel vast dat de bereidheid tot as-
similatie snel afneemt. Ik pleit voor
een assimilatie- en terugkeerbeleid,
wat het tegenovergestelde is van
apartheid. (Onderbreking van de heer
Denys)

De bereidheid tot assimilatie neemt
snel af. Ik wil dat illustreren met de
gebeurtenissen die zich in de stad
Ronse hebben voorgedaan. Ronse is
een stad die, omwille van een bour-
geoisie die het nodig vond Frans te
spreken om zich te onderscheiden
van de rest van de bevolking, werd
opgezadeld met faciliteiten. Wij stel-
len vast dat van de Vlaamse Ronse-
naars 90 ten honderd van de kinderen
naar het Nederlandstalig onderwijs
gaan, terwijl de ongeveer 1500
vreemdelingen - Tunesiërs en Ma-
rokkanen - kunnen kiezen tussen
Nederlandstalig en Franstalig onder-
wijs ofwel tussen aansluiten bij de ei-
gen traditie en de Franse taal of zich
integreren in die voor 90 ten honderd
Vlaamse stad Ronse, niet minder dan
97 ten honderd van de Noord-Afrika-
nen in Ronse voor het Franstalig on-
derwijs kiest. Dat is, mijnheer De-
nys, vrijwillige apartheid.

Wellicht, mevrouw de Minister, is die
voor u zo gruwelijke kloof tussen
overheid en burger nergens zo groot
als wanneer het over het vreemdelin-
genbeleid gaat. Het zou een gemak
zijn indien de Vlaamse Executieve
dezelfde terminologie zou gebruiken
als die van de 6 miljoen Vlamingen
voor wie het beleid is gemaakt en aan
wie het beleid ten goede moet ko-
men. U begrijpt  dat  wanneer u
vreemdelingen of gastarbeiders plots
migranten noemt, later allochtonen
en dan weer etnische en culturele
minderheden, dat u dan termen ge-
bruikt waarover de meeste mensen
nog nooit hebben gehoord. Ook Jo-
han Leman zegt dat de term etnische
minderheid helemaal niet op de in
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Vlaanderen levende Turken van toe-
passing kan zijn. Eerst noemt u die
Turken en Marokkanen migranten.
Daarna maakt u een grote bocht en
definieert die Turken en Marokka-
nen zodanig dat die definitie opnieuw
alleen op Turken en Marokkanen
van toepassing kan zijn. Volgens u is
een migrant een niet uit de EEG of
Oost-Europa afkomstige vreemde-
ling met een vaste verblijfplaats in
Vlaanderen en afkomstig uit een land
met een bruto nationaal produkt van
minder dan 150.000 frank per hoofd
en per jaar. (Onderbreking van de
heer Van Wambeke) Eerst noemt u
Turken en Marokkanen migranten.
Nadien moet u dat begrip migrant
zodanig definiëren op een kronkelige
manier . . .

Minister L. Detiège : Het ging niet
over een definitie van wat een mi-
grant is. Men vroeg de bepaling van
wat de VFIK-criteria waren.

De heer K. Van Overmeire : Ik heb
uitdrukkelijk de definitie van een mi-
grant gevraagd. Ik heb dat nadien
nogmaals aan mevrouw Demeester
gevraagd. Zij was het volledig met u
eens. Dit is inderdaad de definitie
van migrant volgens de Vlaamse Exe-
cutieve.

De heer K. Van Overmeire : Mijn-
heer Van Rompuy, moest ik Turk
zijn in Vlaanderen dan zou ik nog
liever Turk genoemd worden dan mi-
grant of allochtoon of kansarmoedige
of lid van een etnische minderheid . . .

De heer E. Van Rompuy : Mijnheer
Van Overmeire, hoe noemt gij een
Amerikaanse vreemdeling ?

De heer K. Van Overmeire : Mijn-
heer Van Rompuy, een Amerikaan
of een Amerikaanse vreemdeling !

De heer E. Van Rompuy : Volgens
mij is dat een niet-niet-Europese
vreemdeling.

De heer K. Van Overmeire : Dat is
inderdaad een niet-Europese vreem-
deling.

De heer E. Van Rompuy : Neen,
mijnheer Van Overmeire, ik zeg een

niet-niet-Europese vreemdeling,
want een Amerikaan is iets anders
dan een niet-Europese vreemdeling !

De heer K. Van Overmeire : Ameri-
ka behoort niet tot Europa dus is een
Amerikaan een niet-Europese
vreemdeling !

De heer G. Annemans : Mijnheer
Van Rompuy, wat is een emigrant
voor u ? En wat is een immigrant ?
Tracht die twee begrippen eens te de-
finiëren !

De heer E. Van Rompuy : De
Vlaamse beweging zou beschaamd
zijn mocht ze u bezig horen.

De heer K. Van Overmeire : Wie is
de Vlaamse beweging hier anders
dan wijzelf ?

De situatie moest inderdaad grondig
verrotten en er moest een partij op-
komen als het Vlaams Blok vooraleer
het establishment bereid was te er-
kennen dat er een probleem bestond.

De vraag rijst nu of de Vlaamse kie-
zer bereid is om de realisaties van
160 jaar Vlaamse beweging - de ho-
mogeniteit en de integriteit van
Vlaanderen - op te geven om het
vreemdelingenprobleem op te lossen
zoals u dat wenst.

Hoe kan men aan de ene kant pleiten
voor een multi-culturele, multi-etni-
sche en multi-raciale maatschappij en
anderzijds consequent protesteren te-
gen de mistoestanden te Voeren, te-
gen de activiteiten van Happart  en
de situatie in de Rand ? Hoe kan men
bezorgd zijn over het Vlaamse karak-
ter van Vlaams-Brabant terwijl gans
Vlaanderen een multi-etnische en
multi-culturele samenleving wordt ?

Ik maak mij geen illusies. Mevrouw
Demeester heeft onlangs in De Stan-
daard verklaard dat dit volk - ik
neem aan dat zij het Vlaamse bedoelt
- een eeuwenoude multi-culturele
traditie heeft. Eigenlijk had men in
die optiek nooit met de Vlaamse be-
weging moeten starten.

Minister W. Demeester-De Meyer :
Mijnheer Van Overmeire, zijt gij

daar niet fier op dat het Vlaamse volk
een multi-culturele traditie heeft ?

De heer K. Van Overmeire : Me-
vrouw de Minister, een volk kan
nooit een multi-culturele traditie heb-
ben, tenzij u bedoelt dat de franskil-
jonse bourgeoisie die zich gedurende
200 jaar distantieerde van het volk
door Frans te spreken een teken is
van multi-cultureel samenleven en
een argument om aan de vreemdelin-
gen te zeggen dat ze zich niet hon-
derd ten honderd moeten aanpassen.

De heer A. Denys : Kent gij uw voor-
ouders, mijnheer Karim Van Over-
meire  ?

De heer K. Van Overmeire : Natuur-
lijk ken ik mijn voorouders !

De heer A. Denys : Allemaal ?

De heer K. Van Overmeire : Ik ken
ze allemaal.

- De heer L. Vanvelthoven, Voorzit-
ter, treedt opnieuw als Voorzitter
op*

Minister W. Demeester-De Meyer :
Kent gij Antwerpen ?

Ge zoudt echt eens in Antwerpen
moeten komen ; daar bestaat een
vierhonderd jaar oude traditie.

De heer K. Van Overmeire : Me-
vrouw de Minister, daarover gaat het
niet. Een multi-culturele samenle-
ving is helemaal iets anders dan een
mono-culturele samenleving waarin
groepen vreemdelingen aanwezig
zijn.

De heer E. Van Rompuy : Is uw cul-
turele weerbaarheid zo zwak dat ge
u bedreigd voelt door enkele Noord-
Afrikanen in Oudenaarde. Dat wordt
een psychologisch probleem.

De heer K. Van Overmeire : Mijn-
heer Van Rompuy, het probleem is
niet Oudenaarde maar Ronse en het
probleem bestaat erin dat er eerst 700
vreemdelingen woonden en dat er
nu, twee jaar later, reeds 1500 wonen
en dat ze ervoor zorgen dat in een
stadje dat bijna een boerendorp is het
Franstalig onderwijs uitbreiding
neemt en dat er ghetto’s ontstaan.
Als in een boerendorp met 20.000
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inwoners dan ook nog het politiekan-
toor belegerd wordt dan is er inder-
daad een probleem.

De Voorzitter : De heer Verreycken
had het woord gevraagd voor een in-
terruptie.

De heer Verreycken heeft het woord.

De heer W. Verreycken : Mijnheer
de Voorzitter, ik stel alleen voor dat
de roepende mijnheer Van Rompuy
de discussie over terminologie en dia-
lectiek voert met de heer Didden van
zijn eigen partij, die er enkele dagen
geleden ter zake een ander standpunt
op nahield wat de multi-raciale invul-
ling van deze maatschappij betreft.
Hij zou trouwens beter de spreker de
gelegenheid laten zich verder tot de
Minister te richten.

De heer K. Van Overmeire : Mijn-
heer de Voorzitter, ik rond af. Ik ver-
wijt de Executieve dat zij het migran-
tenprobleem bijna uitsluitend vanuit
een economisch standpunt, het
standpunt van de kansarmoede, be-
nadert. Zoals mevrouw Paula
D’Hondt  meen ik dat we het migran-
tenprobleem niet mogen laten verzin-
ken in het globale probleem van de
kansarmoede. Ook mevrouw Detiè-
ge was in haar nota van oordeel dat
beide problemen mekaar niet volle-
dig overlappen en we toch oog moe-
ten hebben voor de verschillende as-
pecten van zowel het ene als het an-
dere. Ik kan me echter niet van de
indruk ontdoen dat in het gehele be-
leid van de Vlaamse Executieve de
migrantenvis in het kansarmoedewa-
ter wordt verdronken.

Mijn tweede verwijt is dat u aan de
vreemdelingen zelf geen duidelijk
signaal geeft. Een duidelijk signaal
zou kunnen zijn : pas u aan of ver-
huis, assimileer u of er komt een te-
rugkeer. U laat die gemeenschap dus
in een grote ontreddering. U heeft
het wel over een multi-culturele
maatschappij, over rechten en plich-
ten, over het zich aanpassen en het
bewaren van hun eigenheid. Ook die
mensen weten uiteindelijk niet meer
waar ze aan toe zijn.

Mijn derde verwijt bestaat erin dat u
nu pas ontdekt dat de assimilatie mis-
lukt, dat de integratie eigenlijk geen
inhoud heeft en u zichzelf nu verliest
in een zee van nieuwe woorden zoals
allochtone minderheid, etnische min-
derheid, culturele minderheid, multi-
etnische maatschappij, waardoor u
bewijst dat u compleet het noorden
kwijt bent en dat ondanks alle advie-
zen, consultaties, coördinatie, eva-
luatie, uw beleid totaal ontredderd is.
In feite doet u weinig meer dan het
verrottingsproces vaststellen en, het
begeleiden met een aantal maatrege-
len die dan nog grotendeels contra-
produktief zijn. (Applaus bij het
Vlaams Blok)

De Voorzitter : Mevrouw Merckx-
Van Goey heeft het woord.

Mevrouw T. Merckx-Van Goey (op
de tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
dames Ministers, collega’s, vermits
de helft van het jaar reeds verstreken
is heeft de bespreking van de begro-
ting 1992 als autorisatie-document in
deze Vlaamse Raad een belangrijk
deel van haar belang ingeboet. Een
begroting is echter eveneens een be-
leidsdocument en beleidsacties en
voornemens vinden hun uitwerking
in de begroting. In dit opzicht is de
discussie van vandaag uitermate be-
langrijk en loont het zeker de moeite,
ondanks alles wat reeds is gezegd
naar aanleiding van de regerings-
verklaring enkele maanden geleden
en de besprekingen in de Commissie,
er tijd, aandacht en een gesprek met
de Vlaamse Executieve aan te beste-
den.

Ik dank collega Van Wambeke voor
zijn verslag en de twee Ministers voor
het verstrekken van toelichting en ge-
gevens over een uitgebreide beleids-
nota, gegevens die als bijlage aan het
verslag werden opgenomen.

Mijn betoog betreffende het gedeelte
welzijn en gezondheid van dit begro-
tingsdebat zal beperkt zijn tot enkele
krachtlijnen. Voor welzijn en ge-
zondheid is er onder meer de conti-
nuïteit in het beleid, het nakomen en
uitvoeren van genomen engagemen-
ten, het gezinsondersteunend karak-
ter van het beleid en het oog dat men

in dit beleid heeft voor vrij initiatief
en vrijwilligerswerk. Tevens wil ik
het hebben over enkele deelsectoren
waaronder de sectie gezinsaangele-
genheden. Ook wil ik een opmerking
maken over de bijzondere jeugdzorg,
de gehandicapten en een vraag stel-
len rond de VFIK-criteria.

De CVP constateert dat welzijns- en
gezondheidsbeleid inderdaad het
voortzetten is van een beleid zowel
qua besteding en omvang van de mid-
delen als qua prioriteiten. Tijdens de
vorige zittingsperiode was er voor de
decreetgever een omvangrijke taak
weggelegd. In de Commissie en in de
Vlaamse Raad werden heel wat prin-
cipiële kaderdecreten besproken.
Deze voorstellen van decreet zijn tot
stand gekomen na ruime consultatie :
de SERV, bespreking in onze Raad
en met de betrokkenen. Uiteraard is
het nu aan ons om deze decreten uit
te voeren en om hierover met de
Executieve verder van gedachten te
wisselen. Ik meen dat het passend is
hier nog even hulde te brengen aan
de voorgangers van beide Ministers
want zij zijn dynamisch en met kennis
van zaken opgetreden. Ik hoop dat
dit na een ruime bestuursperiode ook
van deze beide vrouwelijke Ministers
kan worden gezegd.

Onze fractie wil dat de middelenver-
schuiving ten voordele van het wel-
zijnsbeleid, die de vorige Executieve
tot stand bracht, wordt doorgetrok-
ken en het verheugt ons dat zo’n be-
langrijk deel van de Vlaamse begro-
ting verder wordt besteed aan de sec-
tor Welzijn en Gezondheid. het is
een belangrijke sector omdat naar
onze mening via de welzijnszorg con-
creet gestalte wordt gegeven aan de
solidariteitsgedachte en uiteraard
kiezen wij als Vlaamse Gemeenschap
voor een solidariteit met de gezinnen
en de zwaksten.

Niet alleen door de overheveling van
bevoegdheden in 1988, maar ook ge-
let op de grote noden en behoeften
heeft de sector eeen belangrijke bud-
gettaire groei gekend. Dat is ook ge-
bleken in het verslag van de bespre-
kingen.

Het enige dat ik nog wens aan te
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halen is hetgeen in de Welzijnssector
door de Vlaamse Gemeenschap
wordt gespendeerd en hoeveel men-
sen erbij betrokken zijn. Ik denk aan
de vele maatschappelijke werkers,
bejaardenhelpsters, tewerkgestelden
in rusthuizen, zorgenverstrekkers
aan gehandicapten en natuurlijk aan
de vele zorgen behoevenden die een
beroep doen op hun hulp, ondersteu-
ning en medisch advies.

Mevrouw de Minister, in uw toelich-
ting bij de algemene bespreking van
deze begroting heeft u eveneens ver-
wezen naar het indrukwekkend aan-
tal Vlamingen die bij deze sector be-
trokken is.

De inspanning voor Welzijn en Ge-
zondheid zal moeten worden doorge-
zet indien men de financiële herwaar-
dering van de zovele tienduizenden
tewerkgestelden in deze sector wil
komen en het goedgekeurde beleids-
plan om in Vlaanderen in de komen-
de jaren nieuwe plaatsen te creëren
in de service-flats, in nieuwe RVT-
b e d d e n  e n wooneenheden met
dienstverlening wil uitvoeren. Ook in
een andere sector, namelijk die van
de kinderopvang, moeten substan-
tieel nieuwe betrekkingen worden
voorzien.

Het relatief belang van de Welzijns-
sector in de Vlaamse Gemeenschap
is gestegen. Samen met de sector Ge-
zondheid krijgt hij in Vlaanderen een
aandeel van 10 ten honderd. De bud-
getten stemmen overeen met de en-
gagementen en verplichtingen die de
overheid tegenover de voorzieningen
heeft genomen op basis van haar her-
kennings- en subsidiëringsbeleid.
Vooral haar beleidsplan voor de
bouw van rustoorden en service-flats
dient van nabij te worden opgevolgd
en indien nodig gecorrigeerd en aan-
gevuld. Wij rekenen hiervoor op de
constante aandacht van de Executie-
ve.

zijn van decreten en beleidsbrieven
die hier eerder werden goedgekeurd.
Inderdaad, door de hoge inzet van
middelen neemt het regulerend op-
treden van de overheid in de wel-
zijns- en gezondheidszorg toe. Het
overheidsbeleid moet in elk geval
voor ons voorwaardenscheppend zijn
en erover waken dat alle beschikbare
middelen en krachten maximaal wor-
den ingezet om de sociale structuren
meer mens- en behoeftengericht te
maken. Zonder afbreuk te doen aan
de geëigende rol van de overheid ter
zake, zal de rol van het vrije initiatief
ten volle erkend dienen te worden.
De grote inbreng en de specifieke dy-
namiek ervan zorgen er mede voor
dat nieuwe accenten in functie van
nieuwe noden en behoeften tijdig
worden onderkend.

Na deze algemene beschouwingen,
wens ik op enkele secties even dieper
in te gaan.

In het eerste deel zal ik spreken over
de sectie gezinsaangelegenheden. Se-
dert 1985 stijgt het aantal geboorten
in Vlaanderen. De trend zet zich
door. Tussen 1995 en 2000 verwacht
men een stijging van 10 ten honderd
tegenover 1991. Dit is in strijd met
wat onze collega tijdens de commis-
siebesprekingen beweerde. Na 2000
zal deze trend misschien afnemen,
zodat wij in 2009 opnieuw naar het
niveau van de jaren tachtig zullen da-
len. Vandaag kunnen wij enkel vast-
stellen dat niet alleen meer gezinnen
kinderen wensen, maar dat een aan-
zienlijk aantal onder hen meer kinde-
ren wenst. Het belang van een kin-
derrijke samenleving hoeft niet te
worden onderstreept. Al lijkt het
misschien een hol cliché te worden,
maar kinderen bepalen de toekomst
van ons samenlevingsmodel. Deze
mini-baby-boom van deze tijd zal op
haar beurt opnieuw verantwoordelijk
zijn voor relevante stijgingen. Dit is
een trend die wij moeten en willen
ondersteunen.

Inhoudelijk wil ik hier nog het vol- Waar ligt de oorzaak van deze
gende aan toevoegen. Zowel in het
algemeen als categoriaal zal het be-

trend ? Door te wijze op de demogra-

leid, dat thans wordt voorgesteld,
fische principes komen wij er niet. Er
is duidelijk meer. Partners kiezen

een voortzetting en een uitvoering voor kinderen. Wellicht is deze keuze

in een geëmancipeerde en sterk geë-
volueerde tijd nog bewuster. Wij zijn
ervan overtuigd dat dit komt door de
garantie die de politieke verantwoor-
delijken, dus de overheid, hen geeft,
met name dat kindvriendelijkheid ge-
lijk staat met een gezinsvriendelijk
beleid. Het is dat wat wij als CVP in
deze begroting terugvinden : de
Vlaamse overheid die, op het terrein
waarvoor zij bevoegd is, voorwaar-
den schept waardoor gezinnen keu-
zes maken. Zij maakt dit duidelijk
door een uitbreiding van de kinder-
opvangplaatsen met 800 eenheden
voor dit jaar aan te kondigen en ver-
der een uitbreiding van de diensten
voor onthaalmoeders te voorzien.

Voor 1993 ontving Kind en Gezin
reeds meer dan 2.500 aanvragen voor
nieuwe plaatsen. Men verwacht dat
deze aanvragen de kaap van 3.000
zullen overstijgen. Wij vragen dus
een realistische uitbreiding en een
verder behoeftenonderzoek opdat
wij tijdig klaar zouden zijn met het
beantwoorden van deze nood aan
kinderopvang.

Wij hebben vorige week nog een
nieuw document van Kind en Gezin
ontvangen. De cijfers leren ons dat
voor ruim 53 ten honderd van de kin-
deren tussen drie maanden en drie
jaar een opvang wordt gezocht. Voor
eigenlijk bijna de helft wordt de op-
vang door de grootouders of door de
familie verzekerd. Dit betekent dat
nog steeds 1 op 2 kinderen, willens
nillens in gezinsverband wordt opge-
vangen, willens nillens. Verdere on-
derzoeken moeten dit tijdig kunnen
aantonen, zodat wij, tegen het ogen-
blik waarop ook hier een georgani-
seerde opvang wordt gezocht, klaar
zijn. Zeker in verband met de opvang
van + 3-jarigen wil de Vlaamse Ge-
meenschap het kader, waarbinnen
keuzes mogelijk worden, verder uit-
breiden.

De ondersteuning van belangrijke ex-
perimenten van buitenschoolse kin-
deropvang moet voor vele ouders een
teken zijn dat ernstig naar een oplos-
sing zal worden gezocht. Hierbij kijkt
ook de CVP-fractie uit naar de resul-
taten van de ronde-tafelconferentie
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met betrekking tot de buitenschoolse
opvang. Wij dringen aan opdat dit
niet verder zou worden uitgesteld.
Zodra het verslag over de ronde-ta-
felconferentie beschikbaar is, wensen
wij dat hieromtrent in de Commissie,
zoals aangekondigd, een debat kan
worden gevoerd en dat dan inder-
daad van deze buitenschoolse opvang
werk wordt gemaakt. Deze moet in-
derdaad de facto worden geregeld.
Het betekent dat de inschakeling van
Gesco’s, zoals dit op dit ogenblik ge-
beurt, vooraleer een definitieve rege-
ling tot stand is gekomen, voor ons
slechts een voorlopige oplossing kan
zijn.

In het kader van een gecoördineerd
kinderopvangbeleid kan een defini-
tieve regeling niet lang uitblijven. In
dit verband wijst de CVP-fractie
evenwel de idee van een totaal nieuw
netwerk voor buitenschoolse kinder-
opvang van de hand, dat naast het
cultuur- en jeugdwerk zou gaan func-
tioneren. Kinderopvang is meer dan
een tewerkstellingsproject. Aan bei-
de Ministers wil ik dan ook vragen
dat experimenten die ter zake zijn
opgestart, functioneren voor opvang-
zorgen tot een goed einde worden
gebracht.

Mevrouw de Minister, ter gelegen-
heid van uw ronde van Vlaanderen
in de provincie Brabant, meer be-
paald in Aarschot, heeft u met deze
vorm van opvang kennis kunnen ma-
ken. Deze instelling moet volgende
maand de deuren sluiten omdat zij
geen beroep meer kunnen doen op
Gesco’s terwijl deze opvang zou wor-
den gedraineerd naar gemeentelijke
initiatieven die nog moeten worden
opgestart. Het eerstgenoemde initia-
tief zou minstens moeten kunnen blij-
ven bestaan tot wanneer een defini-
tieve regeling wordt gevonden.

Mevrouw de Minister, het is moeilijk
in een vrij korte tijd het hele domein
van de welzijns- en gezondheidssec-
tor te overlopen. Andere collega’s
zullen hun aandacht toespitsen op de
thuiszorg. Zij zullen aantonen dat het
beleid van onze Executieve en van
onze Raad gezinsondersteunend
dient te zijn.

Einde 1993 vervalt de regeling inzake
hulpverlening aan jong-volwassenen.
Het is uiteraard mogelijk in het kader
van het algemene welzijnswerk een
aparte werkvorm inzake hulpverle-
ning op te starten of voor te zetten.
Mag ik er evenwel op aandringen dat
degenen die in het kader van de bij-
zondere jeugdbijstand, residentiële
voorzieningen en degenen die op dit
ogenblik specifieke kennis en erva-
ring hebben inzake begeleiding van
jong-volwassenen, zij hun mogelijk-
heden en inbreng binnen de erkende
normen verder kunnen zetten.

Mevrouw de Minister, sinds onze be-
spreking in de Commissie zijn er wel
nieuwe en dringende vragen inzake
het gehandicaptenbeleid. Het
Vlaams Fonds is pas sedert 1 april
opgestart. Er zijn vragen rond de ma-
nier waarop aanvragers aan hun trek-
ken kunnen komen en met hun vra-
gen terecht kunnen. Ik zal echter op
een ander ogenblik in deze Raad bij-
komende vragen stellen.

Tenslotte kom ik tot de VFIK-projec-
ten. In dit verband is er het voortdu-
rend terugkomend criterium dat
nieuwe projecten dienen te worden
voorgesteld en het feit dat voor de
verdeling van de middelen aan de
VFIK-gemeenten enkel en alleen
nieuwe projecten als criterium gaan
gelden. Omwille van de sanerings-
noodzaak rijst toch wel een heel con-
creet probleem, niet alleen in de gro-
te steden zoals Antwerpen maar ook
in de grote centra. Op de bestaande
projecten van OCMW’s, stedelijke
en particuliere initiatieven moet wor-
den bespaard, terwijl intussen tal van
nieuwe initiatieven opborrelen om
opnieuw een structurele opvang mo-
gelijk te maken. Daarom mijn vraag
aan beide ministers om van het abso-
lute karakter van de eis van nieuwe
projecten afstand te doen.

Mijnheer de Voorzitter, ik verwijs
ook naar de recente plannen van de
Minister van Justitie die wij in de
Commissie hebben besproken, meer
bepaald het urgentieprogramma voor
een meer solidaire maatschappij.
Wanneer binnen onze eigen be-
voegdheidstructuren reeds initiatie-
ven kunnen worden genomen, laat
ons de armslag van onze eigen

Vlaamse
benutten.

gezondheidszorg ten volle

De heer A. Denys : Mevrouw
Merckx, uw partij heeft reeds meer
dan elf jaar de departementen van de
Vlaamse Gemeenschap in handen.
Thans komt u hier met duizend en
één nieuwe voorstellen. Wil dat zeg-
gen dat men de vorige jaren niets
heeft gedaan en dat er onvoldoende
werd gewerkt ? Wanneer zal u op-
houden met het formuleren van nieu-
we initiatieven.

Mevrouw T. Merckx-Van Goey :
Mijn laatste suggestie betrof de geno-
men initiatieven, aangezien men zich
daarvan plotseling op het nationaal
niveau bewust werd.

De heer A. Denys : Dat heeft u ge-
zegd op het einde van uw uiteenzet-
ting, maar ik spreek van alles wat
voorafging. U heeft immers gezegd
wat ingevolge uw nieuwe voorstellen
en ideeën dient te gebeuren. U is op
die manier reeds elf jaar bezig in de
Vlaamse Gemeenschap.

Mevrouw T. Merckx-Van Goey :
Welnu, ik heb gevraagd dat de voor-
gestelde initiatieven zouden worden
ondersteund. Aanvankelijk heb ik op
onze benadering nopens de welzijns-
sector gewezen, zodanig dat waar
zulks nodig is logischerwijze zou wor-
den bijgestuurd.

De Voorzitter : De heer Van Peel
heeft het woord.

De heer M. Van Peel : In antwoord
op de opmerking van collega Denys
wijs ik erop dat mevrouw Merckx in
het kader van de VFIK-projecten er-
voor heeft gepleit dat wij aan de
dwang die thans in de criteria vervat
is zouden ontkomen. Haar pleidooi
was er precies op gericht aan de be-
staande stedelijke OCMW-structuren
en privé organisaties de nodige mid-
delen te verschaffen, maar laten wij
niet voortdurend nieuwe zaken op-
richten, dat behoort ook tot de crite-
ria.

De heer A. Denys
uw toelichting.

: Ik dank u voor

De Voorzitter : De heer Dewinter
heeft het woord.
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De heer F. Dewinter : Reeds ettelij-
ke jaren stelt men vast dat men voor
de VFIK-projecten, waarvoor jaar-
lijks 1,5  miljard wordt voorzien, in
feite op de slechte weg is. Ik vraag
me af wat u zal doen met al die men-
sen die in het kader van allerlei pro-
jecten werden aanvaard en thans op-
nieuw een leger van vrijgestelden zijn
gaan vormen, die allen rekenen op
hun job en er uiteraard voor zorgen
dat hun eigen project in leven wordt
gehouden met alle financiële gevol-
gen vandien voor onze begroting.

De Voorzitter : De heer Van Peel
heeft het woord.

De heer M. Van Peel : Mijnheer De-
winter, ik wijs u erop dat een belang-
rijk deel van die projecten nog een
aanvang moet nemen. Aangezien zij
pas in hun aanvangsperiode zitten,
meen ik dat het nog te vroeg is om
ter zake te evalueren.

Bovendien wensen wij precies het ef-
fect dat u signaleert, te vermijden.
Immers, wij willen vermijden dat
men honderden nieuwe projecten
met maatschappelijke werkers enzo-
voort, zou installeren.

Laat de bestaande structuren hun
werk doen ; vanuit een terechte be-
kommernis werd in de criteria voor-
zien dat wij er zouden voor zorgen
dat zij voor sociale doeleinden zou-
den worden gebruikt, maar dat zij
niet enkel zouden worden gebruikt
om de putten in diverse steden en
gemeenten te vullen.

Daaruit heeft men ten onrechte de
conclusie getrokken dat het dus
moest gaan om allerlei nieuwe initia-
tieven. Vanuit de fractie verzetten
wij ons hiertegen.

De Voorzitter : De heer Van Vae-
renbergh heeft het woord.

De heer E. Van Vaerenbergh (op de
tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
dames Ministers, collega’s, welzijn en
volksgezondheid is een zeer omvang-
rijke materie en bevat zeer vele as-
pecten die ingrijpen op het ‘dagelijks
leven van vele mensen, maar ook een
zeer groot belang hebben voor een
aantal entiteiten waaraan men niet zo
meteen denkt. In mijn uiteenzetting

zal ik vijf elementen behandelen die
misschien minder direct van belang
zijn voor de begroting van 1992, maar
wel een zeer groot belang hebben
voor ons dagelijks leven als indivi-
duen als gemeenschap. Deze vijf ele-
menten zijn : Het Bijzonder Fonds
voor Maatschappelijk Welzijn, de re-
gionalisering, de OCMW’s, de te-
werkstelling en de beschutte werk-
plaatsen.

Het Bijzonder Fonds voor Maat-
schappelijk Welzijn behoort tot het
departement Welzijn en heeft recht-
streeks te maken met de OCMW’s.
Dit betekent dat het ook rechtstreeks
te maken heeft met de gemeenten.
Uit enquêtes blijkt dat de mensen
zich het meest herkennen in de ge-
meente, het OCMW, de dagdagelijk-
se praktijk. We stellen vast dat voor
het Bijzonder Fonds voor Maat-
schappelijk Welzijn eigenlijk een
aantal criteria vastlegt gelden die
voor een bepaalde periode door de
Minister worden bepaald, maar pas
achteraf worden geëvalueerd. Dit wil
zeggen dat de evaluatie pas gebeurt
nadat het OCMW zijn begroting
heeft opgesteld, nadat de gemeente
de toelage aan het OCMW heeft toe-
gekend. Het bedrag dat men uit het
Bijzonder Fonds voor Maatschappe-
lijk Welzijn ontvangt, wordt eigenlijk
slechts achteraf toegekend. Tijdens
de vorige legislatuur heeft de Vlaam-
se Raad belangrijke initiatieven ge-
nomen om op decretale wijze een
aantal elementen vast te leggen voor
het Gemeentefonds, het Investe-
ringsfonds en andere fondsen. Ik
pleit er dan ook voor een initiatief te
nemen om ook voor het Bijzonder
Fonds voor Maatschappelijk Welzijn
criteria vast te leggen die vooraf be-
kend zijn, zodat ieder OCMW in zijn
begroting kan inschrijven wat het te
verwachten heeft en er dus geen eva-
luatie achteraf meer nodig is.

De heer H. Van Wambeke : Mijn-
heer Van Vaerenbergh, twee jaar ge-
leden hebben wij een decreet over
het Bijzonder Fonds goedgekeurd. U
weet dat zij rekening moeten houden
met elementen van het voorbije jaar.
Ik ben het met u eens dat wij de
bedragen veel te laat krijgen, maar
in de eerste helft van het jaar krijgen
we toch al de helft.

De heer E. Van Vaerenbergh : Om
een goede begrotingstechniek moge-
lijk te maken in de lokale democra-
tie, moet het toch mogelijk zijn op
voorhand te weten waarover men
kan beschikken, zodat men kan uit-
stippelen welk beleid men eigenlijk
wil voeren.

De heer H. Van Wambeke : Mijn-
heer Van Vaerenbergh, voor mijn
OCMW bedragen de toelagen van
het Bijzonder Fonds ongeveer 4 mil-
joen frank op een totale begroting
van meer dan 260 miljoen frank. Dat
is toch niet zoveel. Bovendien kan
men ramen hoeveel men zal krijgen,
want het verschilt niet zoveel van jaar
tot jaar . Op een paar honderddui-
zend frank zal het dan ook niet aan-
komen. Ik zie dus niet in waarom de
opmaak van uw begroting zou wor-
den belemmerd.

De heer E. Van Vaerenbergh : Voor
uw OCMW gaat het maar om 4 mil-
joen, voor andere OCMW’s kan het
om een veel groter bedrag gaan. Ik
denk  dan  voora l  aan  k le inere
OCMW’s, waarvoor het inderdaad
van belang is de bijdrage op voor-
hand te weten om een programmatie
te kunnen opstellen. Wanneer dit
kan geregeld worden voor het Ge-
meentefonds, rekening houdend met
de fiscale draagkracht van de bevol-
king, waarom kan dat dan niet voor
het Bijzonder Fonds van Maatschap-
pelijk Welzijn ?

De heer H. Van Wambeke : Er zijn
toch heel wat variabele elementen in
de tien criteria die men voor het toe-
kennen van de bijdrage hanteert.

De heer E. Van Vaerenbergh : Er
zijn inderdaad variabele elementen
en ik vraag dan ook dat deze vastge-
legd worden bij decreet zodat wij ons
daaraan kunnen houden en dat wij in
de toekomst niet voor verrassingen
komen te staan.

Het bedrag kan misschien in uw
OCMW beperkt zijn, mijnheer Van
Wambeke, maar in kleinere
OCMW’s die bij voorbeeld slechts
een begroting hebben van 19 miljoen
frank kan een bedrag van 5 à 600.000
frank een grote rol spelen.

Een tweede element dat ik bij deze
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bespreking wil behandelen is de re-
gionalisering.

dialoog van Gemeenschap tot Ge-
meenschap.

Mevrouw de Minister, de Minister
van Binnenlandse Aangelegenheden
had het in zijn beleidsbrief over de
regionalisering van de wetgeving, hij
bedoelde onder meer de gemeente-
wet. Ik dring er op aan dat dit ook
gebeurt voor de OCMW-wetgeving.
De elementen die ik daarvoor aan-
haal zijn heel pertinent. Zoals u weet
kom ik uit Vlaams Brabant, wanneer
ik het personeelsstatuut van de ge-
meente wil goedkeuren moet ik mijn
aanvraag richten aan de Vice-Gou-
verneur. Wanneer het OCMW even-
tueel dezelfde verhoging wil toestaan
aan het OCMW-personeel, dan moet
de aanvraag aan de Gouverneur wor-
den gericht. Een gemeente uit Nijvel
moet de aanvraag richten tot de Be-
stendige Deputatie. De Bestendige
Deputatie is samengesteld uit vier
Franstalige en drie Nederlandstalige
bestendig afgevaardigden. Voor dit
probleem moet een duidelijke oplos-
sing worden gevonden. (Onderbre-
king door de heer H. Van Wambeke)
Met inbegrip van de Gouverneur zijn
dat er zeven.

Heel wat mensen vallen buiten de so-
ciale zekerheid zodat zij beroep doen
op het OCMW, dat in feite wordt
gefinancierd met locale gelden of met
belastinggelden. Ik pleit er dan ook
voor dat de sociale zekerheid in de
mate van het mogelijke en zolang ze
nationaal blijft, een oplossing zou
bieden voor alle sociale gevallen. De
sociale zekerheid moet zorgen voor
alle arme mensen die beroep moeten
doen op steun of individuele bijstand.
Dit mag niet geschieden langs belas-
tinggelden om, want wanneer het
OCMW wordt geconfronteerd met
individuele problemen dan zou de
steun in principe moeten komen van
de bijdragen van zelfstandigen, werk-
gevers en werknemers. Het is onde-
mocratisch dat de steun afkomstig is
van belastinggelden.

is gebaseerd op prestaties van arbeid.
Degenen die zulke prestaties niet
hebben geleverd, kunnen zich wen-
den tot onze vier residuele stelsels,
namelijk deze met betrekking tot het
bestaansminimum, de wezenbijslag,
het gewaarborgd inkomen voor be-
jaa rden  en  de  gehandicaptentege-
moetkomingen.

De heer H. Van Wambeke : Met de
Vice-Gouverneur erbij zijn het er
acht.

De heer E. Van Vaerenbergh : De
Vice-Gouverneur is er niet bij, mijn-
heer Van Wambeke. Er zijn vier
Franstalige met name de gouverneur
en de drie députés, en drie Neder-
landstalige bestendig afgevaardigden
en dit is een anomalie. Onze wetge-
ving moet op dat vlak worden aange-
past. Het past niet dat in eenzelfde
provincie andere overheden een oor-
deel moeten vellen bijvoorbeeld over
welk personeelsstatuut er moet wor-
den toegepast.

Het OCMW is meer en meer een al-
ternatieve sociale zekerheid gewor-
den.

Mevrouw de Minister, in het verle-
den heeft mijn partij steeds gepleit
voor de splitsing van de sociale zeker-
heid. Dit is trouwens een modewoord
geworden dat nu centraal staat in de

Minister W. Demeester-De Meyer :
Het is juist de taak van de OCMW-
wetgeving om zorg te dragen voor
degenen die niet binnen de andere
stelsels vallen. U spreekt over belas-
tinggelden en bijdragen, maar of dit
nu in het stelsel van de sociale zeker-
heid is of het OCMW, men zal altijd
een beroep moeten doen op de soli-
dariteit wanneer er mensen door de
mazen van het net vallen.

De heer E. Van Vaerenbergh : Ik
ben het daarmee eens, maar de soli-
dariteit geldt maar binnen bepaalde
perken en gebieden, en daarmee
moeten wij rekening houden.

Als we vaststellen dat de sociale ze-
kerheid er niet meer in slaagt om de
gelij kaardige individuele gevallen op
dezelfde manier te behandelen, dan
moeten wij wel vragen stellen en een
andere oplossing zoeken. Dan moe-
ten wij komen tot de splitsing van de
sociale zekerheid en moeten wij
maatregelen nemen die het mogelijk
maken dat de solidariteit op andere
gebieden werkt.

De heer L. Hancké : Mijnheer Van
Vaerenbergh, ik zou nu wel een uur
het woord kunnen nemen om duide-
lijk te maken dat u een aantal funda-
mentele dingen door elkaar haalt.

Ons stelsel van de sociale zekerheid

Als u deze stelsels zou willen opne-
men in de sociale zekerheid, moet u
er zich rekenschap van geven dat dit
een grondige hervorming van het
stelsel van de sociale zekerheid ver-
eist, en wel in die mate dat arbeid als
grondslag voor de heffing van de so-
ciale zekerheid moet worden afge-
schaft. Dit wil zeggen dat u de grond-
vesten van het systeem weghaalt.

Ik ben bereid tot een gesprek hier-
over, maar ik vind niet dat u zulk
voorstel kort tijdens de bespreking
van de begroting van Welzijn kan
lanceren.

Er bestaan op het ogenblik heel veel
studies over hervormingen ten
gronde, de harmonisering van de so-
ciale zekerheid enzovoort. Het prin-
cipe is echter tot op heden altijd be-
houden.

Met mijn kennis van het dossier ter
zake vind ik de huidige regeling nog
niet zo dwaas.

De heer E. Van Vaerenbergh : Het
kan zijn dat de huidige regeling niet
zo dwaas is, maar toch moeten wij
nadenken over de fundamenten van
de sociale zekerheid en over de vraag
hoe het komt dat de gemeenschap
opdraait voor mensen die uit het net
van de sociale zekerheid vallen.

De sociale zekerheid is op het ogen-
blik nationaal. Het OCMW-netwerk
wordt gefinancierd door belastingen
en is een gemeenschapsmaterie.
Hierover moeten wij ook eens naden-
ken.

Ik heb de indruk dat een aantal men-
sen, die uit het netwerk van de socia-
le zekerheid vallen, al te gemakkelijk
worden doorgeschoven naar de ge-
meenschapsmaterie, h e t  welzijns-
vlak.
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De heer A. Denys : In tegenstelling
tot de heer Hancké vind ik dat u wel
het recht hebt om deze discussie aan
te gaan tijdens een begrotingsdebat.

Het boeit me dat de stelling, die u
aanhaalt, voor een gedeelte het
standpunt is dat we hebben verde-
digd in werkgroep 4 van de dialoog
van Gemeenschap tot Gemeenschap.
Minister Sauwens verklaarde daar
dat de PVV in dit verband aan opbod
doet.

Mijn vraag is heel concreet. U verde-
digt nu de stelling van een gedeelte-
lijke regionalisering van de sociale
zekerheid, waarmee ik instem. Is dit
het standpunt van de Volksunie of is
dit uw eigen standpunt ? Vindt u dat
dit onderwerp aan bod moet komen
in de dialoog van Gemeenschap tot
Gemeenschap ? Wij vinden het wel ;
wij vinden niet dat het om opbod
gaat.

Ik herhaal mijn vraag : wat is het
standpunt ter zake van de Volksu-
nie ?

De heer E. Van Vaerenbergh : Wij
kunnen hierover klaar en duidelijk
zijn. Wij zijn altijd voor de federalise-
ring van de sociale zekerheid ge-
weest. Wij waren trouwens de eerste
partij die dit voorop heeft gesteld.

De vraag is alleen wanneer dit kan
worden ingevoerd en wat het juiste
moment is om dit in te voeren.

De heer A. Denys : Vindt u het nu
niet het gepaste moment om dat ten
berde te brengen ? Als wij het kijk-
en luistergeld zullen geven en de 50
à 60 miljard uit artikel 10 : denkt u
dan dat de Franstaligen later nooit
meer vragende partij zullen zijn ? Als
wij dit middel lossen, zullen wij nooit
een globale oplossing vinden.

De heer E. Van Vaerenbergh : Mijn-
heer Denys, ik heb er geen probleem
mee om dat als middel te gebruiken.
Ik ben niet bij de dialoog betrokken
zoals u, maar wat kunt u er uit de
korf halen als nieuw of vernieuwend
element om de bevolking aan te bie-
den en om alles geloofwaardig te ma-
ken als een eerste stap of als eind-
punt.

De heer A. Denys : Mijnheer Van
Vaerenbergh, zeer concreet : vindt u
dat een gedeeltelijk federaliseren van
de sociale zekerheid, zeker de ziekte-
en invaliditeitsverzekering en de kin-
derbijslag, bij de globale oplossing
hoort ?

De heer L. Hancké : Het debat dat
hier woedt, is aangebracht door de
heer Van Vaerenbergh op een thema
dat door de heer Denys wordt afge-
leid in de richting van federalisering.
De heer Van Vaerenbergh is begon-
nen met de vraag of het niet wense-
lijk zou zijn alle OCMW-regelingen
op te nemen in de sociale zekerheid.
Daarover heb ik daarjuist een repliek
gegeven.

In zijn rol als lid van de oppositiepar-
tij, heeft de heer Denys geprobeerd
munt te slaan uit dit debat om de
heer Van Vaerenbergh te dwingen
tot een uitspraak over federalisering.
In tegenstelling tot wat de heer Van
Vaerenbergh zegt is er sedert de
grondwetsherziening van 1980 geen
wijziging gekomen in de toepassing
van die regelingen. De vier stelsels
zijn blijven bestaan, behalve de jong-
ste regeringsbeslissing met de diffe-
rentiatie van de ten lasteneming door
de centrale overheid van het be-
staansminimum.

Ik ben bereid ook te spreken over de
federalisering van de sociale zeker-
heid, maar ik vind dit een erg exhaus-
tieve interpretatie van de bespreking
van de gemeenschapsbegroting van
Welzijn en Gezondheid.

De heer A. Denys : Wat ik heb ge-
daan is geen politiek handigheidje
van de oppositie. Ik heb geprobeerd
de huidige onduidelijkheid op te los-
sen. Ik heb Minister Demeester tij-
dens het begrotingsdebat horen zeg-
gen dat zij pleit voor federalisering
van de sociale zekerheid.

Minister W. Demeester-De Meyer :
Gedeeltelijk !

De heer A. Denys : Inderdaad, u
hebt gezegd gedeeltelijk.

Ik lees dat volgens een enquête uitge-
voerd door de CVP 70 ten honderd
van de leden pleiten voor een gedeel-
telijke federalisering van de sociale

zekerheid. Ik merk dat er verwarring
heerst bij sommige leden van de VU.
Ik weet echter niet welke standpun-
ten worden gehandhaafd bij de dia-
loog, die voor ons allemaal van groot
belang is. Ik heb geprobeerd helder-
heid te krijgen. De Volksunie zegt
duidelijk dat het onderwerp nu ter
sprake moet komen. De CVP blijft
erover praten en enquêtes voeren,
maar het blijft onduidelijk over haar
standpunt tijdens de dialoog van Ge-
meenschap tot Gemeenschap.

Minister W. Demeester-De Meyer :
Ik moet het geheugen van de heer
Denys even opfrissen. In de Commis-
sie en bij andere gelegenheden heb
ik duidelijk geformuleerd dat ik vind
dat op termijn allereerst de gezond-
heidszorg moet worden gefederali-
seerd aangezien een gedeelte ervan,
de bouw van de ziekenhuizen, een
gemeenschapsmaterie is, maar de
ziekte- en invaliditeitsverzekering be-
hoort tot de bevoegdheid van de na-
tionale regering. Ik heb het nooit ge-
had over de federalisering van heel
de sociale zekerheid. Ik wilde deze
correctie hier aanbrengen opdat mijn
woorden juist zouden worden geïn-
terpreteerd. (Onderbreking door de
heer A. Denys). Dat heb ik niet ge-
zegd. Ik heb alleen gezegd dat op
termijn de gezondheidszorg zal moe-
ten worden gefederaliseerd.

De Voorzitter : De heer Van Vae-
renbergh krijgt nu de kans om te be-
sluiten.

De heer E. Van Vaerenbergh : Mijn-
heer de Voorzitter, ten eerste, heb
ik niet gepleit om de OCMW-wetge-
ving over te hevelen naar de sociale
zekerheid. Integendeel, ik heb gewe-
zen op de anomalieën die er nu be-
staan.

Ten tweede, voeg ik daaraan toe dat
wij bij de bespreking van een begro-
ting aandacht moeten hebben, niet
alleen voor het jaar waarop die be-
groting betrekking heeft en voor de
concrete maatregelen, maar dat wij
ook een ruimere visie moeten hebben
en nagaan waar wij met onze ge-
meenschap naartoe willen.

Ik vond twee elementen belangrijk,
ten eerste de lokale gemeenschap
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waarin iedereen zich herkent, met al-
gemeen gekende gemeenteraadsle-
den en OCMW-raadsleden. Wij moe-
ten ervoor zorgen dat op het lokaal
niveau een goed beleid kan worden
gevoerd, dat op voorhand financiële
middelen ter beschikking worden ge-
steld zodat men weet wat men ermee
kan doen.

Ten tweede, heb ik gezegd dat wij
vaststellen dat er in het kader van de
sociale zekerheid een aantal proble-
men zijn, onder meer een verschil in
consumptiegedrag tussen Noord en
Zuid. Ik vraag dan ook of het niet
beter is daarvoor een menselijke op-
lossing te zoeken. Als wij dat niet
kunnen moeten wij de sociale zeker-
heid verder federaliseren en eventu-
eel overhevelen naar het OCMW.

Een vierde aandachtspunt is de te-
werkstelling. In het kader van het
welzijn hebben vele zaken een enorm
belang. Ik heb in dat verband enkele
teksten voor mij liggen. Het kan toch
niet dat een Regering, weze het nu
op nationaal of op regionaal vlak, op
een bepaald ogenblik oplegt dat de
beschikbare arbeid, bij schaarste aan
arbeid, moet worden verdeeld tussen
iedereen, en DAC-projecten goed-
keurt waarin wordt aangemoedigd
met halftijdse arbeiders te werken.
Dat is vermeld in bepaalde projecten
voor poetsdiensten bij voorbeeld. Er
wordt voorgesteld vijf voltijdse ar-
beidskrachten te vervangen door tien
halftijdse. Bij koninklijk besluit van
1985 worden diezelfde werkgevers
daarvoor nog beloond. Deze belo-
ning wordt nu in 1992 uitbetaald.
Tien jaar later worden dezelfde werk-
gevers gestraft en worden hen boetes
opgelegd omdat ze halftijdsen in
dienst hebben. Ik vraag u om in dit
verband contact op te nemen met de
nationale Regering. Het is eveneens
een belangrijk gegeven dat er in de
verzorgings- en welzijnssector voor
40 ten honderd met deeltijdse ar-
beidskrachten wordt gewerkt. De te-
werkstelling is zeer moeilijk in deze
sector en de remunerering eerder aan
de zwakke kant.

Minister W. Demeester-De Meyer :
Mijnheer Van Vaerenbergh, ik kan

u meedelen dat ik na de beslissing
van de nationale Regering onmiddel-
lijk een brief heb geschreven aan
mijn collega, mevrouw Smet, om
haar op dit probleem te wijzen. Dit
doet evenwel geen afbreuk aan het
feit dat ik er mij van bewust ben dat
de situatie nu anders is dan tien jaar
geleden. Ik heb haar gezegd dat er
voor bepaalde sectoren, namelijk
voor de sector waarvoor u speciale
aandacht vraagt, halftijdse arbeids-
krachten zijn aangeworven en dat
men hiermee rekening moet houden.

De heer E. Van Vaerenbergh : Ik
dank u voor uw toezegging, mevrouw
de Minister. Ik zal aan dit probleem
nog twee andere zaken koppelen. U
weet dat onder meer de diensten
voor gezins- en bejaardenhulp in het
begin van 1992 het saldo van de sub-
sidies van 1988-1989 heeft gekregen.
Hoe kan men werken zonder de sub-
sidies waarop men recht heeft ? Hoe
kunnen poetsvrouwen, die zware ar-
beid verrichten, naast hun huishou-
delijke taken nog full-time werken ?
Ik meen dat men daar terecht heeft
geopteerd voor deeltijdse arbeid.
Men moet daar zelfs tien jaar later
nog rekening mee houden. Er is nood
aan continuïteit in het beleid ter za-
ke.

De Voorzitter : Mijnheer Van Vae-
renbergh, u is talloze keren onder-
broken geweest, maar u overschrijdt
de u toegewezen tijd met tien minu-
ten. Ik vraag u dus af te ronden.

De heer E. Van Vaerenbergh : Mijn-
heer de Voorzitter, ik had nog een
laatste opmerking in verband met de
beschutte werkplaatsen die al te vaak
worden beschouwd als een welzijns-
sector. Ik vraag dat zij zouden wor-
den beschouwd als een tewerkstel-
lingssector en dat de Minister contact
zou opnemen met de Minister van
Tewerkstelling, want het gaat om de
tewerkstelling van minder-validen.

De Voorzitter : De heer Standaert
heeft het woord.

De heer L. Standaert (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, dames
Ministers, dames en heren, zoals al-
tijd is het moeilijk hier origineel te
zijn, want er is al zoveel gezegd. Ik

heb vanop  afstand met veel aandacht
geluisterd naar de heer Denys en ga
samen met de libertijnen voor een
volle honderd ten honderd akkoord
met wat hij heeft gezegd. Zoals altijd
om de heer Van Rompuy plezier te
doen wil ik daar een aantal vaststel-
lingen aan toevoegen.

Het budget voor welzijnszorg is met
vijf miljard gestegen en vertegen-
woordigt ongeveer 9 ten honderd van
de totale begroting. Mocht het hier
niet om verzuiling gaan, dan zou dat
natuurlijk prachtig zijn.

De overheid beweert een gehandi-
captenbeleid te voeren en de gehan-
dicapten in de maatschappij te willen
integreren. Ze doet dat helemaal
niet, ze bevordert integendeel een so-
ciaal distributiesysteem waarbij ver-
vangingsinkomens worden gegeven
aan verzuilde organisaties zodat de
gehandicapten zelf geen kans krijgen
op een echte integratie. Ik staaf mijn
bewering met de vaststelling dat 95
ten honderd van de verzorgingstehui-
zen van katholieke signatuur zijn.

Minister W. Demeester-De Meyer :
Helemaal niet, mijnheer Standaert,
sinds twintig jaar zijn er ook een aan-
tal instellingen in handen van het
OCMW of heel wat andere pluralisti-
sche organisaties. Historisch gezien is
het wel zo dat de gehandicaptenzorg
sinds omstreeks 1855 gegroeid is uit
de caritasgemeenschap, uit klooster-
orden, uit zuster- en broedergemeen-
schappen dus. Intussen is er echter
heel wat veranderd.

De heer L. Standaert : Ik zou graag
cijfers zien. In het Belgisch Staats-
blad van 26 mei jongstleden is de er-
kenning verschenen van een duizend-
tal bedden in instellingen die volgens
de geruchten allemaal van katholieke
signatuur zijn. Die erkenning is het
gevolg van een beslissing van uw
voorganger in het kabinet van lopen-
de zaken.

Minister W. Demeester-De Meyer :
Ik weet waar u naar verwijst. Er zijn
inderdaad heel wat aanvragen ge-
weest en principiële akkoorden afge-
leverd. Ik zou u echter met naam en
toenaam instellingen kunnen citeren
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geleid door personen
bij andere partijen.

die aanleunen

De heer L. Standaert : Personen van
de andere kant, wil voor mij ook al
verzuiling zeggen.

De Voorzitter : Niemand heeft het
woord gevraagd voor een onderbre-
king, dus heeft de heer Standaert het
woord. Gelieve verder te gaan, mijn-
heer Standaert.

De heer L. Standaert : Dan heb ik
nog een laatste vaststelling. Het
Vlaams Fonds voor Gehandicapten
heeft tamelijk veel bevoegdheden,
maar de belangrijkste ontbreekt, na-
melijk die voor de erkenning en sub-
sidiëring van medische, sociale en pe-
dagogische voorzieningen. Hiervoor
is de Minister immers rechtstreeks
bevoegd. Een ander veelbetekenend
bewijs van verzuiling, of niet soms,
mevrouw de Minister ?

Minister W. Demeester-De Meyer :
Ik zal straks antwoorden.

De heer L. Standaert : De Rossem-
beweging stelt dus overal verzuiling
vast. Mevrouw de Minister, u bent
de jongste maanden door uw eigen
partij al twee keer teruggefloten. Ik
hoop dat ze u even vehement zullen
terugfluiten voor uw beleid op het
gebied van de gezondheidszorg. De
niet-verzuilde en dus niet-katholieke
gehandicapten danken u voor uw be-
leid.

De Voorzitter : De heer Dielens
heeft het woord.

De heer F. Dielens (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, uit de discus-
sie die wij hier hebben gehoord, zou-
den wij kunnen afleiden dat er weinig
verschil is tussen liberalen en libertij-
nen. Misschien kan de heer Denys
dat hier eens komen uitleggen.

De heer A. Denys : Op sommige ter-
reinen is er geen verschil tussen libe-
ralen en libertijnen. Op andere ter-
reinen is er echter een zeer groot ver-
schil.

De heer F. Dielens : Deze morgen
vroeg ik aan de heer Bril of wij nu
leven in een socialistische maatschap-

pij dan wel in een vrijemarktecono-
mie ? De liberalen kunnen op het
ogenblik op die vraag blijkbaar niet
antwoorden.

De heer A. Denys : U stelt de situa-
tie wel al te simplistisch voor, mijn-
heer Dielens. Wij kunnen de maat-
schappij waarin wij leven vergelijken
met de Zweedse maatschappij. Ook
in Zweden heeft men een vrijemarkt-
economie maar door een al te sterke
inmenging van de overheid is het
Zweeds systeem nu failliet.

De heer F. Dielens : Hoe durft u te
beweren dat het Zweeds systeem fail-
liet is, mijnheer Denys ? De Zweedse
overheid treedt sociaal regulerend op
in het systeem van vrije marktecono-
mie dat men daar kent.

De heer A. Denys : Als u de macro-
economische gegevens van Zweden
goed bestudeert, mijnheer Dielens,
zal u moeten toegeven dat het
Zweedse systeem failliet is. In Zwe-
den is het immers zover gekomen dat
wie niet werkt, beter wordt beloond
dan wie wel werkt. Met de huidige
Vlaamse Executieve is het gevaar
groot dat wij dezelfde weg opgaan.

De heer F. Dielens : Mijnheer de
Voorzitter, het zou goed zijn in de
Vlaamse Raad eens een debat te or-
ganiseren ten einde uit te maken of
wij in Vlaanderen in een liberale
maatschappij dan wel in een socialis-
tische maatschappij leven.

De Voorzitter : Mijnheer Dielens, ik
stel voor dat u een einde maakt aan
deze discussie en dat u uw uiteenzet-
ting in het kader van de bespreking
van deze begroting zou aanvatten.

De heer F. Dielens : Mijnheer de
Voorzitter, ik kom nu inderdaad tot
mijn betoog. Dat één derde van onze
bevolking binnen afzienbare tijd uit
60-plussers zal bestaan en dat er bij
de eeuwwisseling, dit wil zeggen over
acht jaar, dubbel zoveel negentigjari-
gen zullen zijn als nu, kan verheu-
gend klinken. Dit brengt echter ook
een maatschappelijke uitdaging met
zich. Waar zullen wij het financieel
draagvlak vinden om die miljoenen
vakantiegangers een welverdiende
rust te laten genieten en om de ver-
hoogde zorgenverstrekking ingevolge

de vergrijzing binnen de vergrijzing
te financieren ?

Het zou daarom goed zijn dat een
beter afgelijnd beleid wordt gevoerd
enerzijds voor residentiële kostgan-
gers en anderzijds voor hen die zo-
lang mogelijk thuis moeten kunnen
blijven. Alle studies blijven vaag
wanneer het erop aankomt de juiste
maatschappelijke kostprijs te bepalen
van beide vakantiebestemmingen.
De gegevens zijn over het algemeen
subjectief en de overheidsteksten in
dit verband zijn zeer dubbelzinnig.
Misschien ligt het antwoord hierin
dat residentiële opvang beperkt moet
blijven tot bejaarden die een bepaal-
de zorgbehoevendheidsgrens over-
schrijden. Alle anderen zouden zo
lang mogelijk buiten het residentiële
circuit moeten worden gehouden.

Wij stellen echter vast dat onder im-
puls van de commerciële sector, de
behoefte aan residentiële opvang
wordt opgefokt. (De heer Denys pro-
testeert) Inderdaad, mijnheer Denys,
er gaat geen week voorbij of er wordt
een luxueus flatgebouw geopend
voor de opvang van bejaarden die er
financieel goed - beter - best inzit-
ten. Anderzijds kan op andere plaat-
sen aan gefundeerde behoeften niet
worden beantwoord.

Mevrouw de Minister, u heeft in de
Commissie bevestigd dat 41 ten hon-
derd van de bewoners van OCMW-
rusthuizen en 22 ten honderd van de
bewoners van private rusthuizen en
rusthuizen in de vorm van VZW’s
een beroep doen op tegemoetkoming
van het OCMW.

Volgens ramingen zou hiermee een
bedrag van om en bij de 2 miljard
frank zijn gemoeid.

De heer A. Denys : De vraag luidt
of de commerciële sector hogere prij-
zen vraagt dan andere sectoren ! Ik
heb aan de hand van de studie van
het CBGS aangetoond dat dit niet
het geval was, zeker niet in echte cij-
fers.

De heer F. Dielens : U moet
kingen  maken die opgaan !

vergelij-

De heer A. Denys : Dat doe ik ook.
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De heer F. Dielens : U beweert dat
de privé-instellingen goedkopere
dagprijzen vragen. Welnu, ik heb tij-
dens de voorbije dagen een aantal
rustoorden aangeschreven om hen te
vragen naar hun prijsniveau en kan
u de antwoorden bezorgen. Ik zal u
vertellen welke prijs u zal betalen
wanneer u vandaag naar een rustoord
vertrekt en naar een privé-rusthuis in
het bijzonder.

Zoals ik zei gaat het om een bedrag
van 2 miljard frank, die via gemeen-
schapsgelden - de OCMW’s worden
immers gefinancierd door de ge-
meenten en het Bijzonder Fonds
voor Maatschappelijk Welzijn - ge-
deeltelijk wegvloeien ter betaling van
de facturen van de privé-instellingen.

De heer A. Denys : U moet nu toch
ook toegeven dat de hele sector ver-
staatst is !

De heer F. Dielens : Mevrouw de
Minister, denkt u niet dat de toeken-
ning van OCMW-steun zou dienen te
worden gekoppeld aan het prijsni-
veau van de instellingen waarin de
betrokkenen verblijven ? Hebt u enig
inzicht in welke mate de gemeen-
schap de facturen van privé of andere
instellingen helpt betalen, die dag-
prijzen en bepaalde extra uitgaven
aanrekenen die boven het gemiddel-
de niveau liggen ? Bent u ervan op
de hoogte dat de laatste wijziging
aangebracht aan het bejaardende-
creet van 1985 u de mogelijkheid
biedt om op basis van het peil van de
dagprijzen maatregelen te nemen ?

Niet alleen de privé-rustoorden,
maar ook de OCMW-rusthuizen
gaan niet vrijuit. Ingevolge de door
het RIZIV betaalde forfaits afhanke-
lijk van de zorgbehoevendheid van
de patiënten, ontvangen de instellin-
gen heel wat meer subsidies dan vorig
jaar en het jaar voordien, zonder dat
er daarom in een grotere omkadering
wordt voorzien. Tenzij er belangrijke
loonsverhogingen werden toegekend
of de dagprijzen werden verminderd,
kan men zich vragen stellen waaraan
de extra miljarden dan werden be-
steed. Heeft de Minister hier enig
zicht op ?

Ten slotte wil ik in dit korte tijdsbe-

stek van vijf minuten even stilstaan
bij het vooropgestelde programma
om 5.000  wooneenheden in service-
flatgebouwen en woningcomplexen
met dienstverlening te realiseren. Ik
heb er mijn ongerustheid over uitge-
sproken dat sedert de inwerkingtre-
ding van het besluit van de Vlaamse
Executieve van 4 april 1990 en janua-
ri 1991 door de bevoegde Gemeen-
schapsminister principiële toezeggin-
gen voor reeds 7.830 wooneenheden
werden verleend. Het succes van de-
ze formule kan zeker geen reden zijn
tot kritiek. Nochtans vraag ik mij af
of er op een bepaald ogenblik geen
beloften zullen sneuvelen. Is de Mi-
nister er zeker van dat alle beloften
zullen worden ingelost ?

Tevens stel ik vast dat de geografi-
sche spreiding van de toezeggingen
niet conform het aantal bejaarden in
de regio’s is gebeurd. Zo is de provin-
cie Antwerpen sterk ondergewaar-
deerd en krijgt Oost-Vlaanderen na-
genoeg één derde van de beloofde
wooneenheden. He t  i s  abso luu t
noodzakelijk de verschillen in dag-
prijzen in de diverse service-flats en
de toezeggingsmethoden die gehan-
teerd worden om aanspraak te ma-
ken op een serviceflat, te kennen.

Mevrouw de Minister, ik ben er mij
van bewust dat de opgeworpen pro-
blemen zeker aanleiding zullen geven
tot een diepgaander debat dat over
de residentiële versus thuisverzor-
gende sector. (Applaus bij de CVP
en de SP)

De Voorzitter : De tijd is ruim over-
schreden omdat mevrouw Maximus
haar spreektijd heeft afgestaan aan
de heer Dielens. Vandaar mijn grote
goedheid om het rode lampje ruim-
schoots te laten branden.

De heer Anthuenis heeft het woord.

De heer G. Anthuenis (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, dames
Ministers, collega’s, nadat fractielei-
der Denys in zijn betoog een bepaald
aspect van de welzijnssector, met na-
me de bejaardenzorg, behandelde,
zal ik het hebben over de gehandi-
captenzorg.

Het uitgangspunt dat de PW-fractie
ter zake hanteert, zag ik onlangs op
schitterende wijze omschreven in een
artikel in de Standaard van de hand
van Jos Huys, een expert inzake so-
ciaal zekerheidsrecht. De inhoud van
het artikel draait rond het centrale
thema van zelfbeschikkingsrecht van
de gehandicapte, dat vandaag door
het betuttelend optreden van de
overheid drastisch wordt beknot. De
allerbelangrijkste schake l  in  he t
emancipatieproces van de gehandi-
capte persoon, zo stelt de auteur, is
het zelfbeschikkingsrecht over zijn ei-
gen bestaan. Onze maatschappij is
bereid aanzienlijke financiële inspan-
ningen te leveren, maar kan zich
daarbij nog steeds niet ontdoen van
een sterk betuttelende houding. We
moeten leren ons ervan te onthouden
eigenmachtig te bepalen voor welke
hulpmiddelen en bijstand van perso-
nen de gehandicapte de hem door de
gemeenschap ter beschikking gestel-
de gelden moet aanwenden. Wie
door de natuur misdeeld werd, hoeft
daarom zijn vrijheid niet te verliezen.

Collega’s, op deze manier heeft de
heer Huys schitterend omschreven
waar het met ons gehandicaptenbe-
leid fout loopt. Het is nog steeds de
overheid die bepaalt wat het beste is
voor de gehandicapte.  Ook het
Vlaams Fonds voor de Sociale Inte-
gratie van Personen met een Handi-
cap brengt hierin geen verandering.
Op dat vlak is Vlaanderen een copie
van het oude België en men heeft de
kans gemist om van de overheveling
van de bevoegdheden gebruik te ma-
ken om het beleid anders te oriënte-
ren.

De betutteling is in het decreet en de
werking van het Fonds ingebakken.
Het is het fonds dat op grond van een
door de provinciale evaluatiecommis-
sie meegedeelde beoordeling van de
handicap en een door haar opgesteld
individueel integratieprotocol, beslist
over de tenlasteneming van de kos-
ten. Meteen ook beslist het fonds
over de wijze waarop het integratie-
proces voor de individuele gehandi-
capte moet verlopen. Van zelfbe-
schikkingsrecht is dus geen sprake.

Collega’s, wij weten uiteraard alle-
maal wat de reden hiervoor is. Door
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aan de overheid via een pararegiona-
le het beslissingsrecht toe te kennen,
kan zij de gehandicapte sturen, en
zelfs letterlijk sturen naar de instellin-
gen en voorzieningen die zij wenst.
Bovendien zetelen in de provinciale
evaluatiecommissies personen met
beheersfuncties in instellingen zelf.
Het hoeft bijgevolg geen betoog om
te beseffen dat de integratieprotocols
gericht worden opgemaakt. Dit is een
van de ergste uitwassen van verzui-
ling en een caritatieve instelling on-
waardig.

Mijnheer de Voorzitter, collega’s, zo-
als de PVV voor de globale verzui-
lingsproblematiek een oplossing
voorstaat waarbij het geld zoveel mo-
gelijk bij de burger zelf terechtkomt
die er dan vrijelijk kan over beschik-
ken, zo ook pleit de PVV in de ge-
handicaptensector voor het verleggen
van de geldstroom door van de be-
stemmeling niet langer de instellin-
gen te maken, maar wel de gehandi-
capte. Het lijkt mij nogal evident dat
de tegemoetkoming van de overheid
er is om de meerkosten van de handi-
tapt  te compenseren en niet om de
instellingen te subsidiëren. Met ande-
re woorden, het lijkt mij nogal evi-
dent dat de gehandicapte de dienst-
en hulpverlening vrij moet kunnen
kiezen. Dat dit niet zou kunnen gel-
den voor mentaal gehandicapten, is
een bewering die naar mijn mening
realiteitszin mist. Veel belangenbe-
hartigers van mentaal gehandicapten
pleiten ook voor meer zelfbeschik-
kingsrecht, eventueel uit te oefenen
door de wettelijke vertegenwoordi-
gers.

Eigenlijk houdt dit in dat de taak van
een gemeenschapsminister bevoegd
voor het gehandicaptenbeleid funda-
menteel wordt herdacht. In plaats
van een functie die, zoals dit vandaag
hoofdzakelijk het geval is, bestaat uit
het uitdelen van subsidies, zou de
hoofdtaak moeten zijn de collega’s
binnen de Executieve te wijzen op
het bestaan van mensen met beperk-
te mogelijkheden in onze samenle-
ving. Daardoor zou in elke bevoegd-
heidssfeer de nodige aandacht ge-
schonken worden aan maatregelen
die de integratie van gehandicapten

in onze samenleving moeten bevor-
deren. Ik denk bijvoorbeeld aan het
openbaar vervoer, de huisvesting,
openbare werken, enzovoort. Nog
steeds zijn nieuwe investeringen in
het openbaar vervoer, op enkele
proefprojecten na, discriminerend
voor de gehandicapten. Openbare
gebouwen zijn vaak bijzonder ge-
bruiksonvriendelij k voor fysisch ge-
handicapten en zo kunnen we het
lijstje nog veel langer maken. Een
inclusief beleid, een beleid dat bij de
uitbouw van algemeen geldende
voorzieningen ook rekening houdt
met de gehandicapten, is daarvoor
een oplossing.

Daarmee ben ik terug, collega’s, bij
de auteur die ik heb geciteerd in mijn
inleiding, de heer Huys, die in een
ander artikel in De Standaard, tot de
vaststelling komt dat de overheid er
verkeerdelijk van uitgaat dat van ge-
handicapten moet worden verwacht
dat ze zich laten verzorgen, omdat ze
hun normale sociale rol niet kunnen
opnemen. Vandaar dat de overheid
massaal geld laat toevloeien aan wel-
zijnsvoorzieningen die dan nog vaak
marginaliserend werken. Het zou
daarom beter zijn, zo besluit de au-
teur, de normale maatschappelijke
voorzieningen ook voor gehandicap-
ten toegankelijk te maken.

Mijnheer de Voorzitter, dames Mi-
nisters, collega’s, na deze eerder al-
gemene beschouwing zou ik nog even
nader willen ingaan op één specifieke
vorm van voorziening in de gehandi-
captenzorg, met name de beschutten-
de werkplaatsen. Vooraf zou ik u wil-
len vragen, mevrouw de Minister, of
u kunt bevestigen of ontkennen dat
u momenteel een ontwerp van de-
creet op de beschuttende tewerkstel-
ling aan het voorbereiden bent. In
bevestigend geval, zou ik willen vra-
gen volgende overwegingen mee in
rekening te nemen. In ontkennend
geval zou het zinvol zijn te onderzoe-
ken hoe we het beleid kunnen bijstu-
ren om bepaalde foutgelopen situa-
ties recht te zetten.

In eerste instantie betwijfel ik of het
wel een goede optie is van de be-
schuttende tewerkstelling te ver-
wachten dat ze voorbereidt op een
tewerkstelling in het normale ar-

beidscircuit . Ik meen, de visie van de
heer Huys terug in herinnering bren-
gend, dat het normale arbeidscircuit
beter toegankelijk zou moeten zijn
voor gehandicapten. Een tussenscha-
kel van beschuttende tewerkstelling
is naar mijn mening een overbodige
schakel.

Ten tweede werken de meeste werk-
plaatsen vandaag met één bepaalde
soort handicap, meestal licht mentaal
gehandicapten. Als ik vaststel dat
sommige instellingen mensen tijdelijk
werkloos stellen, maar ondertussen
wel de subsidiëring voor de niet inge-
nomen arbeidsplaatsen blijven op-
strijken, denk ik dat dit wel eens ver-
band zou kunnen houden met de ma-
nipuleerbaarheid van deze personen.

De heer E. Van Rompuy : Dat is een
zware beschuldiging.

De heer G. Antheunis : Ze is waar.
Als u wil, zal ik u naam en toenaam
geven. De bewering van daarnet dat
een beheerder van een instelling ze-
telt in de provinciale evaluatiecom-
missie die de integratieprotocols
voorstelt is de heer Van der Borght,
directeur van de Fabiola-school en
dienstverleningscentrum te Lovende-
gem. De bewering dat beschuttende
werkplaatsen mensen tijdelijk werk-
loos stelt, maar ondertussen verder
subsidies blijft opstrijken, kan u na-
gaan en controleren in de beschutten-
de werkplaats Ganda te Gent.

Precies doordat men zich richt tot
één bepaalde soort handicap, omdat
daar de verhouding tussen tegemoet-
koming vanwege de overheid en uit
te keren loon voor de geleverde pres-
taties het gunstigst is voor de instel-
ling, gaat het economisch rendement
verloren. De ervaring leert echter dat
werkplaatsen, waar personen met
verschillende soorten handicaps met
mekaar samenwerken, tot de beste
resultaten leiden. Dit zou er trou-
wens ook toe kunnen leiden dat heel
wat meer leidinggevende functies dan
vandaag het geval is worden ingeno-
men door gehandicapten. Nochtans,
wie durft beweren dat een gehandi-
capte geen leiding zou kunnen ge-
ven ? Ik pleit er derhalve voor te on-
derzoeken hoe van het beleid uit te
prikkels kunnen gegeven worden
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naar de werkplaatsen toe om ver-
schillende soorten handicaps tewerk
te stellen.

Tenslotte, en daarmee wil ik dan ein-
digen, zit in de subsidiëringswijze nog
een onlogica  omdat de subsidiëring
afhankelijk wordt gesteld van de han-
dicap, maar van die subsidiëring een
deel moet worden afgestaan dat stijgt
naarmate de produktie stijgt. Dit
komt erop neer dat de instelling er
eigenlijk belang bij heeft gehandicap-
ten onder hun mogelijkheden tewerk
te stellen.

Mijnheer de Voorzitter, mevrouw de
Minister, collega’s, omwille van het
fundamentele bezwaar dat in het gan-
se beleid niet de gehandicapte cen-
traal staat, maar wel de instellingen
en de voorzieningen, zal de PVV-
fractie deze begroting niet goedkeu-
ren.

De Voorzitter : De heer Olivier heeft
het woord.

De heer M. Olivier (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, dames Mi-
nisters, waarde collega’s, binnen de
toegemeten tijd zal mijn tussenkomst
handelen over het luik gehandicap-
ten. Het hoeft niet gezegd te worden
dat onze fractie aan het beleid inzake
personen met een handicap bijzonder
veel aandacht besteedt. Sinds het
ogenblik dat de bevoegdheid naar de
Gemeenschappen overgedragen is
hebben de CVP-ministers Rika
Steyaert en Jan Lenssens het beleid
concreet gestalte gegeven. Nu hebt
u, mevrouw de Minister, de zware
verantwoordelijkheid om de begrip-
pen integratie, participatie, gezinsge-
richtheid verder te realiseren.

In de sector is veel, en ook veel goeds
gebeurd : de oprichting van de Hoge
Raad voor Minder-Validen, het ope-
rationeel worden van het Vlaams
Fonds voor Sociale Integratie van
Personen met een Handicap, de op-
richting van adviescomités, de inwer-
kingtreding van de provinciale eva-
luatiecommissies, de oprichting van
de paritaire comités voor de beschut-
te werkplaatsen, enzovoort. Nu komt
het er op aan deze instrumenten te
hanteren en op een efficiënte manier

te laten werken. De hamvraag blijft
hoe we mensen met een handicap het
best integreren in de hedendaagse
maatschappij. Met het spanningsveld
tussen het verzorgend aspect en het
tewerkstellingsaspect enerzijds en an-
derzijds het blijven voeren van het
gehandicaptenbeleid op twee ni-
veaus : nationaal met de dienst min-
dervaliden en het RIZIV en op het
vlak van de Gemeenschappen het
Vlaams Fonds, dat voor 1992 met
plus 20 miljard frank of 51 ten hon-
derd van de begroting Welzijn voor
opvang-tewerkstelling en begeleiding
instaat. We onderschrijven ten volle
de beslissing waarbij via het provin-
ciaal loket een enig inschrijvingsdos-
sier wordt opgesteld. Het is nog te
vroeg om te oordelen. Deze commis-
sies moeten een kans krijgen. Toch
durf ik verhopen dat het geen te
zwaar administratief gedoe wordt,
dat men niet al te vlug gemakkelijk-
heidshalve naar een verzorgende in-
stelling zal verwijzen zonder de kan-
sen op tewerkstelling voldoende af te
wegen.

.Een tweede aspect lijkt me de diffe-
rentiatie in de zorgenverstrekking zo-
wel functioneel, geografisch als naar
de behoeften. Mevrouw de Minister,
u hebt een doorlichting en een ver-
duidelijking van de functies aange-
kondigd met het oog op de verfijning
van de subsidiereglementering en het
scheppen van nieuwe mogelijkheden.
De vraag blijft evenwel hoe dit alle-
maal budgettair verder kan onder-
steund worden. De verloning in de
sector is duidelijk verbeterd. Het
gaat evenwel om een jonge omkade-
ring die met de jaren ook zeer zwaar
op het budget zal doorwegen. Nu
reeds moeten we de realiteit onder
ogen durven zien.

Een derde aspect is de inschakeling
van de personen met handicap in het
arbeidsproces. We ondersteunen vol-
ledig wat u in de inleidende nota ge-
schreven hebt. De tewerkstelling
blijft het krachtigste middel tot socia-
le integratie. De beschutte werk-
plaatsen zijn ermee akkoord maar de
bedrijven liggen er niet wakker van.
In de sector blijft men zich afvragen
hoe men het rendement zal bepalen,
hoe men zal verwijzen, wat zal ge-

beuren wanneer de tewerkstelling in
de privé mislukt ? Heel wat mentaal
gehandicapten, tewerkgesteld in be-
schutte werkplaatsen, maar ook heel
wat mensen met een fysische handi-
cap hopen op een reële tewerkstel-
ling waardoor ze vanuit hun beschut-
te werkplaats in een normaal be-
drijfsleven kunnen terechtkomen.

We zouden dan ook durven pleiten
voor een realistische kijk op de za-
ken. Wat de tewerkstelling bij de
overheid betreft kunnen bepaalde za-
ken worden gerealiseerd. De ver-
plichting tot aanwerving van perso-
nen met een handicap in de Vlaamse
administratie is hier een adequaat
middel. Wij zijn blij dat u er concreet
werk van zult maken.

In verband met de loonvorming van
werkende personen met een handi-
cap zou ik een suggestie willen doen
die gesproten is uit een gedachten-
wisseling met enkele afgevaardigden
uit de beschutte werkplaatsen rond
de wet van 27 februari 1987. Wat is
de huidige situatie ?

De tekst van de wet van 27 februari
1987 en het uitvoeringsbesluit van 6
juli 1987, alsmede de concrete toe-
passing ervan staan ver van de oor-
spronkelij ke bedoeling, namelijk
twee tegemoetkomingen : de integra-
tietegemoetkoming en de inkomens-
vervangende tegemoetkoming.

De inkomensvervangende tegemoet-
koming wordt bijvoorbeeld slechts
toegekend wanneer het minverdien-
vermogen verminderd is tot één der-
de of minder van wat een valide per-
soon op de algemene arbeidsmarkt
kan verdienen. Het bedrag ervan
wordt niet berekend op basis van een
normaal loon op de algemene ar-
beidsmarkt, maar op basis van het
bestaansminimum - koninklijk be-
sluit van 8 juli 1987, artikel 4 - en
er wordt eveneens rekening gehou-
den met andere inkomsten van de ge-
handicapte in kwestie of van zijn
huisgenoten - koninklijk besluit van
7 juli 1987, artikel 8 -. Daarbij krij-
gen de artsen, die het minverdienver-
mogen moeten vaststellen, de op-
dracht dit minverdienvermogen zo
nauw mogelijk te bepalen.

Gevolg van dit alles is dat veel min-
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Olivier

der-validen geen enkele motivatie
voelen om zich op de arbeidsmarkt
te engageren en dus volledig ten laste
blijven van de sociale voorzieningen.

Wat zou het voorstel kunnen zijn ?

De integratietegemoetkoming zou
verder kunnen worden berekend op
basis van een medisch-sociale schaal,
wat ook zijn sociale situatie of inko-
men mag zijn. Het gaat immers om
de meerkosten die hij ten gevolge van
zijn handicap heeft, wil hij zich so-
ciaal integreren. Uiteraard dient in
dit geval de gehandicapte, wanneer
hij in een instelling verblijft, bij te
dragen in de kosten die de instelling
met dit doel voor hem draagt.

De inkomensvervangende tegemoet-
koming zou gebaseerd moeten wor-
den op het werkelijke rendements-
verlies dat de mindervalide op de ge-
wone arbeidsmarkt normaliter lijdt
en berekend worden op basis van een
menswaardig loon. Het zal bijzonder
moeilijk zijn om dit rendementsver-
lies te omschrijven. In concreto zou
dit betekenen dat ieder beduidend
rendementsverlies door de overheid
als dusdanig zou worden erkend. De
inkomensvervangende tegemoetko-
ming wordt dan bepaald in functie
van het rendementsverlies dat werd
vastgesteld.

Op die manier zou iedere minderva-
lide die ingeschakeld kan worden in
het arbeidsproces niet meer ten laste
vallen van de gemeenschap, maar
zelf bijdragen - dat is psychologisch
belangrijk - tot de opbouw ervan.
Het is dan ook belangrijk de inko-
mensvervangende tegemoetkoming
niet zomaar toe te kennen, maar te
combineren met een stimulans tot in-
schrijving op de arbeidsmarkt.

Dit zou als volgt kunnen gebeuren :
de minder-valide doet een aanvraag
bij het Vlaams Fonds voor de Sociale
Integratie van Personen met een
Handicap tot opname in de zorg.
Wanneer de provinciale evaluatie-
commissie hem toegang verleent tot
opname in een dagcentrum of bezig-
heidshome betekent dit dat hij door
haar niet geschikt geacht wordt voor
de arbeidsmarkt. In dit geval heeft

hij recht op de rechtstreekse uitke-
ring van de inkomensvervangende te-
gemoetkoming.

Wanneer echter de provinciale eva-
luatiecommissie hem geschikt acht
voor de arbeidsmarkt kan hij zijn in-
komensvervangende tegemoetko-
ming slechts voorwaardelijk en on-
rechtstreeks bekomen, namelijk via
een werkgever, of desgevallend via
de RVA of de ziekteverzekering. Dit
betekent dat de betrokkene verplicht
is zich op de arbeidsmarkt in te schrij-
ven, al was het maar als werkzoeken-
de bij de VDAB, maar ook dat de
inkomensvervangende tegemoetko-
ming door de werkgever bij het loon
uit arbeid kan toegevoegd worden
zodat ermee voldaan kan worden aan
alle eisen inzake minimumlonen, so-
ciale zekerheid, en dergelijke.

Voor de werkgever zou dit ook bete-
kenen dat hij - wat het loon uit ar-
beid betreft - enkel het reële rende-
ment van de mindervalide dient te
verlonen. De CAO 26 voor de gewo-
ne werkgevers en de loonsubsidies in
de beschutte werkplaatsen zijn voor
niets meer nodig. Aan de werkgevers
die mindervaliden tewerkstellen, in-
clusief de beschutte werkplaatsen,
zouden enkel nog subsidies moeten
worden gegeven tot aanpassing van
de werkposten aan de behoeften van
de handicap, tot compensatie voor de
meer-ruimte die men nodig heeft en
tot vergoeding van het omkaderings-
personeel.

Voor de mindervalide werknemers
zou dit betekenen dat zij - wat het
rendement dat zij kunnen halen be-
treft - zich op de arbeidsmarkt be-
geven net als ieder andere arbeider.
Komen zij in een sterkere sector te-
recht, dan zullen zij - steeds voor
het deel loon uit arbeid - meer ver-
dienen dan hun collega’s in de zwak-
kere sectoren ; vallen zij zonder
werk, kunnen zij beroep doen op
werkloosheidsuitkering ; vallen zij
ziek op de ziekteverzekering.

Ook inzake sociale integratie en ad-
ministratieve vereenvoudiging zou
deze manier van werken grote voor-
delen met zich brengen. Immers, als
de inkomensvervangende tegemoet-
koming voldoende ruim toegekende

wordt, kan de werkgever gemakke-
lijk voldoen aan de eisen van CAO
43 inzake minimum maandinkomen
en kan het inkomen voor de minder-
valide onderworpen worden aan de
fiscaliteit zoals bij iedere andere
werknemer. Ook de doorstroming
naar de gewone arbeidsmarkt van
werknemers uit de beschutte werk-
plaats kan zonder problemen verlo-
pen. Deze stap zou geen enkele wij-
ziging aanbrengen aan het stelsel van
de tegemoetkoming en de loonvor-
ming.

Tenslotte zou dit stelsel op het globa-
le budget van de overheid wel eens
positiever kunnen inwerken dan op
het eerste gezicht lijkt. In plaats van
een meeruitgave zou het wel eens om
een besparing kunnen gaan.

Belangrijk is dat wij personen met
een handicap via een objectieve te-
werkstelling meer laten deelnemen
aan de maatschappelijke integratie.

Mijnheer de Voorzitter, op deze ma-
nier meen ik inzake de tewerkstelling
in beschutte werkplaatsen en de inte-
gratie van personen met een handi-
cap een positieve bijdrage te hebben
geleverd tot dit debat en meteen een
antwoord te hebben gegeven aan de
toch ietwat sombere uiteenzetting
van sommige collega’s, die volgens
mij veel te weinig contact hebben met
de betrokken sector en evenmin op
de hoogte zijn van de problemen.
(Applaus bij de CVP - Twistgesprek-
ken tussen PVV en CVP)

De Voorzitter : De heer Bosman
heeft het woord.

De heer R. Bosman (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mevrouw de
Minister, geachte collega’s, bij het
doornemen van de beleidsnota in
verband met het preventief gezond-
heidsbeleid heb ik heel wat mooie
formuleringen aangetroffen, zoals
professioneel voorbereide en gerich-
te sensibiliseringscampagnes, opti-
maliseren van de werking, stimuleren
van de coördinatie tussen de diverse
voorzieningen enzovoort.

Nu krijg ik hierbij de indruk dat uw
voorgangers, mevrouw de Minister,
alleen enkele losse initiatieven heb-
ben genomen, en dat er van een glo-
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baal beleid en een globale samenwer-
king zo goed als geen sprake was. Er
wordt dus orde op zaken gesteld, al-
thans de intenties daartoe zijn aanwe-
zig.

Kenmerkend hierbij zijn de massa
diensten en voorzieningen die de
jongste jaren zijn opgericht. Het gaat
hier bijvoorbeeld over Jongeren In-
formatie- en Adviescentra, Centra
voor Geboortenregeling en Sexuele
Opvoeding, Comités voor Bijzondere
Jeugdzorg, Diensten voor Geestelij-
ke Gezondheidszorg en ga zo maar
door.

U zelf, mevrouw de Minister, schrijft
in uw nota, ik citeer : verschillende
instanties kunnen middelen, erken-
ningen recupereren zonder dat een
eenvormig gezondheidsbevorderend
beleid daar ook maar enige impact
op krijgt. Einde citaat.

Een eerste bedenking die we hierbij
kunnen maken is dat er veel te veel
voorzieningen zijn. Het gevaar be-
staat dat pogingen tot coördinatie en
samenwerkingsverbanden alleen zul-
len leiden tot talrijke vergaderingen,
bevoegdheidsdiscussies, onvoldoen-
de concrete realisaties. Een steeds
uitgebreider netwerk van voorzienin-
gen geeft op termijn als resultaat,
niet alleen een te groot aantal ambte-
naren, maar daarnaast ook een on-
overzichtelijke massa van sociale
werkers, opvoeders, raadgevers, be-
geleiders en hulpverleners.

Afbouwen van een aantal centra is
hier de boodschap, waardoor meer
overzichtelijkheid, en tevens de zo
noodzakelijke besparingen kunnen
worden gerealiseerd.

Een tweede bedenking betreft de rol
van de huisarts. Hoe kan men aan
een goed preventief gezondheidsbe-
leid werken als de rol van de huisarts,
en in bepaalde gevallen ook van de
geneesheer-specialist, in deze sector
geminimaliseerd wordt ? De rol van
de arts wordt in al deze intentie-
verklaringen op geen enkele wijze
benadrukt. Meer nog, de geneesheer
wordt zelfs niet vermeld.

Mevrouw T. Merckx-Van Goey : De
belangrijkste rol van de huisarts werd
in de Commissie uitdrukkelijk be-
sproken .

De heer R. Bosman : Maar niet in
de intentieverklaring.

Mevrouw T. Merckx-Van Goey : In-
dien de heer Peeters Voorzitter was
geweest van de Commissie, dan zou-
den wij het belang ervan nog meer
hebben besproken.

De heer R. Bosman : Ik hoop dat het
meer gebeurt, maar het komt in alle
geval niet voor in de intentieverkla-
ring.

Toch is het precies de arts die een
centrale rol kan spelen en een gezag-
hebbende invloed kan aanwenden.
Hij kan heel wat taken van de be-
staande centra op zich nemen, indien
hij, als vertrouwensman van de pa-
tiënt en de familie, als hulpverlener
van eerste rang gepromoveerd wordt.
Centra voor levens- en gezinsmoei-
lijkheden, centra voor geboortenre-
geling en sexuele opvoeding en ande-
re vervullen grotendeels taken die de
artsen even goed aankunnen en die
hen nu ontnomen worden. Op een
ogenblik dat we een overschot aan
artsen kennen, zou dit de aangewe-
zen weg kunnen zijn.

Wat de specifieke krachtlijnen in de
beleidsnota betreft, wens ik vooral de
nadruk te leggen op die aandoenin-
gen die niet alleen het individu be-
dreigen, maar daarnaast, langs dat
individu om, een blijvend gevaar be-
tekenen voor de anderen, de mede-
mensen, de samenleving.

In uw beleidsnota wordt voortdurend
gesproken over het aanleren van an-
dere gedragspatronen, meer verant-
woordelijke houdingen, het aanleren
van probleemoplossende vaardighe-
den, enzovoort. Wanneer men echter
vaststelt dat het aantal Aids-patiën-
ten dagelijks stijgt, dat zelfmoord en
geweldpleging toeneemt, dat drugge-
bruik, vooral bij de jeugd, in àlle
scholen, veralgemeent, dat verkeers-
ongevallen elk weekeinde dramati-
sche gevolgen hebben, dan is er iets
mis met het huidige preventiebeleid.

Evaluatie, coördinatie, gezondheids-
promotie blijven dan wel mooie in-

tenties, maar slechts zwakke hulp-
middeltjes die de stijgende curven
niet zullen ombuigen.

Ik wil pleiten voor een strengere re-
pressieve aanpak op vele domeinen.

Mevrouw de Minister, u wil de gele-
verde inspanning in verband met
Aids verder zetten. Zouden we niet
beter zeggen dat we het beleid in de-
ze materie totaal anders moeten
oriënteren en de inspanningen op-
drijven ?

Minister L. Detiège : Mijnheer Bos-
man, hoe ziet u de repressie in de
Aids-campagne ?

De heer R. Bosman : Waarom geen
meldingsplicht opleggen, die toch
voor andere sexueel overdraagbare
ziekten wel bestaat ?

Waarom geen verplichte medische
controle invoeren, niet alleen bij se-
ropositieven maar bij alle risico-groe-
pen, die toch voldoende gekend zijn.
Wanneer een medisch attest noodza-
kelijk wordt voor een tewerkstelling
of een vervangingsinkomen, pas dan
beschikt men over echte middelen ter
bestrijding van deze maatschappijbe-
dreigende aandoeningen.

Minister L. Detiège : Wat bedoelt u
nu ? Dat een seropositieve niet meer
mag werken ? Wat is juist het pro-
bleem ?

De heer R. Bosman : Hij mag wel
werken maar hij moet onder controle
blijven.

Minister L. Detiège : Leg mij dan uit
wat dit concreet betekent.

De heer R. Bosman : Onder controle
blijven betekent dat geregeld een test
wordt afgenomen.

Minister L. Detiège : Dus elke man
of elke vrouw moet geregeld een
Aids-test ondergaan ?

De heer R. Bosman
van de risicogroepen

: Ik spreek hier

Minister L. Detiège : Wat zijn risico-
groepen ? U weet toch dat er tegen-
woordig een enorme evolutie is.

De heer R. Bosman : Ik
toch een aantal opnoemen.

kan er u
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De inspanningen die men heeft gele-
verd om tuberculose te bestrijden wa-
ren tenminste efficiënt. Zo kon men
zich in de jaren vijftig aan de univer-
siteiten, onder meer in Leuven, niet
inschrijven zonder een attest van me-
dische controle.

Minister L. Detiège : Bedoelt u dat
men een medisch attest moet hebben
om te gaan studeren ? Indien men
seropositief is mag men dus niet meer
gaan studeren ?

De heer R. Bosman : Dat heeft daar
werkelijk niets mee te zien.

Minister L. Detiège : Maar wat
vraagt u dan ? Dat er om te gaan
studeren een medisch attest nodig
is ?

De heer R. Bosman : Ik zeg alleen
dat de inspanningen om tuberculose
te bestrijden wel efficiënt zijn ge-
weest. Dat heeft men door een regel-
matige controle bereikt. (Twistge-
sprekken tussen CVP en VB)

Minister L. Detiège : Er is een mel-
dingsplicht voor sexueel overdraag-
bare aandoeningen en besmettelijke
ziekten. Dat is echter heel iets anders
dan zeggen dat men over een attest
moet beschikken om te kunnen stu-
deren. (Twistgesprekken tussen CVP
en VB)

De Voorzitter : Collega’s, ik verzoek
u de heer Bosman niet te onderbre-
ken zodat hij zijn uiteenzetting kan
voortzetten.

De heer R. Bosman : Dat heb ik niet
gezegd. Ik denk wel dat er risicogroe-
pen zijn. Het is niet moeilijk om die
aan te duiden.

Op het vlak van de geestelijke ge-
zondheidszorg zien we een stijging
van het aantal zelfmoorden, geweld-
pleging op personen, kindermishan-
deling, sexueel misbruik van kinde-
ren enzovoort. Wat gaat u daaraan
doen ? U gaat programma’s uitwer-
ken, probleemoplossende vaardighe-
den aanleren, opvoedings- en advies-
programma’s en risicosituaties stimu-
leren. In de praktijk blijken dat nog-
maals studies, vergaderingen, over-

legcomités, brochures
meer te zijn.

en dergelijke

Mevrouw T. Merckx-Van Goey : In
verband met kindermishandeling wilt
u dus dat er zeer repressief wordt
opgetreden. Wanneer dat dus in fa-
milieverband gebeurt moeten de ou-
ders in de gevangenis worden opge-
sloten. Hoelang moeten zij daar dan
verblijven ?

De heer R. Bosman :
die ik niet heb gezegd.

U zegt zaken

Mevrouw T. Merckx-Van Goey : U
zegt wel dat men in tal van die pro-
blemen meer repressief zou moeten
optreden. Gewoonlijk is het zo dat
een geval van kindermishandeling
meestal een symptoom van bijko-
mende onderliggende problemen is.
Dat kunt u niet door het strafrecht
oplossen. U lost dat op door hulpver-
lening, door te coördineren en door
ervoor te zorgen dat al degenen die
in contact komen met die jongeren,
met die families en met die gezinnen
in dezelfde goede richting ter oplos-
sing van het probleem werken.

De heer R. Bosman : Ik kan u daarin
bijtreden. Wanneer u verder naar
mijn uiteenzetting luistert dan zult u
horen dat ik praktische voorstellen
heb.

In werkelijkheid gaat het hier om een
maatschappelijk probleem, een sti-
laan voortschrijdende ontwrichting
van de geestelijke gezondheid. Voor-
al de jeugd heeft geen houvast meer,
dit ten gevolge van onstabiele gezins-
situaties die op hun beurt het gevolg
zijn van de huidige trend, waarbij ge-
zin en godsdienst voortdurend geridi-
culiseerd worden.

Zou de plaag van verslaving en zelf-
moord soms geen rechtstreeks gevolg
kunnen zijn van het weggooien van
alle traditionele waarden ?

Zou geen degelijk resultaat kunnen
worden verwacht als alle media zou-
den worden aangepakt wanneer ze de
grenzen van het fatsoen overschrij-
den ?

Ik denk hier vooral aan alle propa-
ganda in verband met vrije en onna-
tuurlij  ke sex, aan pornografie, aan

alle werkelijke kwaadaardige en
kwetsende spot ten aanzien van de
katholieke godsdienst.

Minister L. Detiège : Staat dit ook
allemaal in mijn nota ?

De heer R. Bosman : Het is een sug-
gestie van mijnentwege.

Dezelfde soort spot zou men ten aan-
zien van de Islam of de Joodse gods-
dienst zeker niet dulden.

Ik pleit hier dus voor de opmaak van
een morele codex, waaraan de ver-
schillende mediaverantwoordelijken
zich dienen te houden.

Enkele andere onderwerpen weer-
hielden eveneens mijn aandacht.

Uiteraard juich ik de intenties van de
Minister toe, waar zij streeft naar
goede resultaten op het domein van
de verslavingsproblematiek en de
verkeersongevallen. Pogingen tot het
beïnvloeden van gedragspatronen
zijn daarbij zeker te waarderen.

Maar zonder een stok achter de deur,
dit wil zeggen intensieve controles en
strenge bestraffing van de overtre-
ders, blijven we de feiten achterna
hollen.

De hele problematiek van de gezond-
heidspreventie moet zodanig worden
beheerst dat er werkelijke resultaten
geboekt worden, dat de stijgende
curven die uit de statistieken blijken
eindelijk worden omgebogen en dat
de burger zich op al deze domeinen
beveiligd en beschermd weet.

In talrijke situaties zal men met be-
zwaren komen aandraven. Als zou-
den sommige voorgestelde maatrege-
len strijdig zijn met de rechten van
de mens ! Hiertegenover stel ik de
rechten van de medemens, het recht
op bescherming van de maatschappe-
lijke samenleving.

Samengevat, mevrouw de Minister,
stel ik vast dat uw beleidsverklaring
bol staat van goede intenties. Ik vrees
echter dat de mogelijkheden, nodig
om die intenties waar te maken, door
u worden ontweken. Aidscontrole,
drugpreventie en bestraffing, opvoe-
ding in plaats van afbraak van ethi-
sche waarden via de media, bescher-
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Bosman

ming van de medemens door bestrij-
ding van verkeerscriminelen zijn
even zovele wapens die u zou kunnen
hanteren.

Namens het Vlaams Blok pleit ik er-
voor dat u deze wapens ook daadwer-
kelijk in uw beleidsprogramma zou
inschrijven.

Minister L. Detiège : Ik ben geen Mi-
nister van Justitie.

De heer R. Bosman : U kan toch sa-
menwerken met andere ministeries !

De Voorzitter : De heer Swennen
heeft het woord.

De heer G. Swennen : Mijnheer de
Voorzitter, mevrouw de Minister,
collega’s, ongetwijfeld trap ik hier
een open deur in als ik zeg dat de
aandacht die het preventief gezond-
heidsbeleid op dit ogenblik krijgt,
slechts kan worden beschouwd als
een aanzet van de explosie van aan-
dacht die eigenlijk nog zou moeten
volgen. Het is niet altijd zo dat als
men iets als een open deur beschouwt
het met dezelfde evidentie in daden
wordt omgezet.

De laatste jaren zijn wij meer en
meer gaan beseffen dat slechts een
klein gedeelte van de gezondheid
wordt beïnvloed door ons traditio-
neel curatief gezondheidssysteem.
Toch werd steeds meer en meer geld
besteed aan de zorg voor gezondheid
en tegen ziekte zonder dat zulks in
evenredigheid m e e r  gezondheids-
winst opleverde. Zowel qua kwanti-
teit als qua kwaliteit van het beleid
valt er nog een heel lange weg te
worden aflegd om dit beleid de arm-
slag te geven die het verdient.

In de beleidsnota van mevrouw de
Minister juich ik het realisme toe van
de door haar gelegde beleidsaccen-
ten. De begrotingsnota is geen wie-
rookpot  van aankondigingen van
grootse beleidsvoornemens ; het is
eerder een inventaris van black
points zoals dit wordt genoemd. Een
doorsnijding van het beleid kan de
vinger op de diverse wonden leggen
inzake de huidige stand van zaken
van het preventief gezondheidsbeleid

en vergt, al naargelang de materie,
de juiste remedie.

In de nota wordt terecht gesteld dat
wij op dit ogenblik worden gecon-
fronteerd met een beleid dat een em-
broglio is van bevoegdheidsverde-
ling, zowel wat betreft de instanties
als de initiatieven, die het totale pre-
ventiebeleid uitmaken. In dit beleid
is gebrek aan coördinatie, overzicht,
planning, prioriteitenbepaling, eva-
luatie en doelgroepengerichtheid.
Dat maakt een efficiënte aanpak zeer
moeilijk.

In de krachtlijnen van het nieuwe
concept staat de verbreding van het
maatschappelijke draagvlak centraal.
Gezondheidspreventie kan enkel sla-
gen wanneer het meer is dan een
kwestie van individuele verantwoor-
delijkheid. Het moet inderdaad een
totaal maatschappelijke houding zijn.
Deze fundamentele optie vinden wij
ook terug in het nieuwe beleidscon-
cept.

Gezondheidspromotie dient inder-
daad deel uit te maken van het weef-
sel van sociale, economische, culture-
le en ecologische structuren, maar
ook van de politieke structuren. Met
relatief weinig middelen kan hier een
belangrijke bijdrage worden gele-
verd, die veel tastbaarder zal zijn dan
zulks tot hiertoe het geval was. Van-
uit de Vlaamse Gemeenschap kan
hier op korte termijn een zinvol sti-
muleringsbeleid worden ontwikkeld
dat verder gaat dan thans is voorop-
gesteld.

In het kader van de specifieke doel-
groepen met verhoogd risicogedrag is
in de beleidsnota sprake van het na-
gaan van de rol die lokale besturen,
de gemeenten en de OCMW’s, kun-
nen spelen in het revitaliseren van
ondersteunende sociale netwerken
via wijkontwikkelingsplannen. De-
zelfde intentie vinden wij terug daar
waar het gaat over de netwerken,
maar dan op MESO-niveau en meer
bepaald daar waar naar het Healthy-
Cities-project wordt verwezen. Een
concrete aanzet tot een tastbaar sys-
tematisch stimuleringsbeleid is er in
feite niet.

In de nota staat ook dat voor het jaar

1992 voor de gezondheidspromotie
slechts een begrotingsmassa beschik-
baar is van 160 miljoen, maar waar-
om zouden wij niet experimenteren,
wat op korte termijn niet zo veel geld
vereist. Waarom zouden wij niet ex-
perimenteren met exemplarische
projectsubsidies als leerschool en te-
gelijkertijd als voorafspiegeling of als
aanloop naar een later algemeen sub-
sidiebeleid.

In dat verband verwijs ik naar een
zaak die in het verleden is gebeurd
bij de voorbereiding van het decreet
op de subsidiëring van de dagzorg-
centra voor senioren. In dit geval zou
het een exemplarische projectsubsi-
die betreffen, die de toelage koppelt
aan preventie-activiteiten, aan de dag
gelegd door lokale overheden.

De gemeentelijke overheid is een be-
leidsinstantie op de eerste lijn, die
over een perfect instrumentarium be-
schikt om op een doelgerichte syste-
matische manier mee te werken en
stimulansen te geven aan een preven-
tief volksgezondheidsbeleid, onder
meer via infostands op publieke
plaatsen, GVO-flashes in de eigen
publikaties, coördinatie via gezond-
heidsinfodagen, een raad die alles
coördineert wat er op dat vlak ge-
beurt en stimuleert, samenwerking
met de scholen, waar men naar de
jeugd toe een prachtig doelgroepen-
beleid kan voeren.

Uitgaande van deze concrete sugges-
tie, ben ik ervan overtuigd dat de
beoogde systematiek, die op verschil-
lende punten in de nota wordt terug-
gevonden, eerder via een dergelijk
stimuleringsbeleid kan worden waar-
gemaakt, dan wel via een verdere uit-
bouw van een platformbeleid of an-
dere eenmalige fragmentarische en
losstaande acties. In die zin menen
wij dat de herschikking van de GVO-
budgetten, gecombineerd met een
mogelijke toename van de kredieten,
in de toekomst de ruimte moet schep-
pen voor een dergelijk stimulerings-
beleid. Tot daar mijn suggesties in
verband met de stimulering van een
gemeentelijk lokaal preventiebeleid.

Systematiek, eenvormigheid en dui-
delijkheid kunnen ook op korte ter-
mijn op andere vlakken worden ge-
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concretiseerd,  bij voorbeeld inzake
de uniforme registratiemethodieken.
Zo circuleren er bij voorbeeld diverse
soorten registratiekaarten en pro-
moot de WVVH - de Wetenschap-
pelij ke Vereniging van Vlaamse
Huisartsen - een type registratie-
kaart die door vele artsen zowel we-
gens inhoud als methode bewust niet
wordt gebruikt. Mogelijk kan een be-
leidsinitiatief hierbij duidelijkheid
brengen.

Het is positief dat in september over
geheel Vlaanderen een nieuwe cam-
pagne van Aids-preventie start. Af-
gaande op wetenschappelijke bevin-
dingen in de Italiaanse regio van Ver-
ona, schat ik de effectiviteit van tele-
visiespots veel groter dan het huis-
aan- huis bedelen van een folder. Het
deel van het budget dat was uitge-
trokken voor deze folder zou dus be-
ter worden besteed aan een intensie-
vere doelgroepencampagne.

Over de verslavingsproblematiek
werd in de nota van de Minister te-
recht verklaard dat een preventief
beleid niet enkel gericht kan zijn op
de bestrijding van het aanbod, maar
dat de beheersing van een individuele
attitude, het zogenaamde ,,self-ma-
nagement”, grotere aandacht moet
krijgen. Wij zijn het daarmee eens,
maar vinden dat de overdonderende
verantwoordelijkheid van het aanbod
niet uit het oog mag worden verlo-
ren. Als voorbeeld neem ik de sterk
onderschatte en even sterk toene-
mende gokverslaving. Per jaar beste-
den de burgers van de Europese Ge-
meenschap 2.000 miljard frank om
hun goklust en speelzucht te bevredi-
gen. Dit is 5,5  miljard per kalender-
dag of 6.000 frank per persoon per
jaar. Het Europa zonder grenzen is
in aantocht en de vraag rijst dan ook
of het wegvallen van de binnengren-
zen ook zal gelden voor de gokindus-
trie. Wij weten dat in alle lidstaten
van de EG de wetgever een gespleten
houding aanneemt en dit kan onvoor-
ziene gevolgen hebben. Daarom is
een verhoogde graad van alertheid
van het beleid meer dan aangewezen.
Ook moet worden nagedacht over de
impact van het televisie-Vlaanderen
van de games.
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Volksvertegenwoordiger L. Standaert (ROSSEM) stelde de verzuiling in de sector
van de gehandicaptenzorg aan de kaak. Volgens het Raadslid belemmert de verzui-
ling een werkelijk integratiebevorderend  gehandicaptenbeleid

Tot zover mijn bedenkingen en sug-
gesties op het gebied van enkele on-
derdelen van het gezondheidspreven-
tiebeleid. Ik sluit af met twee algeme-
ne bedenkingen, de eerste van kwan-
titatieve, de tweede van kwalitatieve
aard.

In de nota verklaart de Minister zelf
dat meer financiële middelen nodig
zijn om de broodnodige take-off van
het preventieve gezondheidsbeleid
mogelijk te maken. Koken kost geld
en meer geld vragen is uiteraard zeer
gemakkelijk. Wij zijn er echter van
overtuigd dat het noodzakelijk is ons
vragen te stellen over prioriteiten en
herverkaveling van de totale gezond-
heidsenveloppe. Het is zeer merk-
waardig : ook al wordt in onze cul-
tuur aan gezondheid een grote waar-
de toegekend - gezondheid vormt
immers de toegang tot de realisatie
van andere waarden - toch trekt
men hieruit niet de gepaste conclu-
sies als budgettaire prioriteiten moe-
ten bepaald worden, voor het zeer
belangrijke preventiebeleid. Het
aloude gezegde : voorkomen is beter
dan genezen wordt over het hoofd
gezien.

Begrotingen

Mevrouw T. Merckx-Van Goey :
Mijnheer Swennen, u stelt terecht
vragen over de prioriteiten in de en-
veloppe van preventief gezondheids-
beleid. Tegelijkertijd wil ik echter
vragen stellen over de gezondheids-
zorg zelf. Wij hebben in de gezond-
heidszorg wel armslag, maar niet zo-
veel als wij zouden willen, zolang de
bevoegdheid nog verdeeld is tussen
het nationale niveau en het gemeen-
schapsniveau. Mijn vraag is echter op
basis van welke criteria de Executie-
ve beslissingen neemt over bijvoor-
beeld erkenning, fusie en uitbreiding
van de ziekenhuizen en rustoorden,
binnen de marge uiteraard waarover
de Minister toch beschikt. De heer
Swennen stelt zijn vraag specifiek
over het preventiebeleid, ik stel aan-
vullend vragen over de precieze en-
veloppe voor hen die de zieken en
bejaarden opvangen.

De heer G. Swennen : Ik denk dat u
niet goed hebt geluisterd naar de aan-
zet van mijn betoog, mevrouw
Merckx. Ik heb immers gezegd dat
ons traditioneel gezondheidsbeleid
bijna een synoniem was van curatieve
gezondheidszorg. Het einde van mijn
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pleidooi ligt volledig in dezelfde lijn.
Ik vraag voor de totaliteit van de
middelen die aan de gezondheid wor-
den besteed een grotere aandacht
voor de preventie.

Ik ben het met u eens, dat een totale
samenbundeling van alle budgetten
voor gezondheid een grotere eendui-
digheid van het beleid zou mogelijk
maken.

Los van dit structureel, maatschappe-
lijk, politiek aspect, pleit ik er voor
op termijn de gelden, die nu wezen-
lijk verspreid zijn over diverse pos-
ten, meer naar preventief gezond-
heidsbeleid te laten gaan. Dit zal ech-
ter wat tijd vergen ; Rome en Parijs
zijn ook niet op een dag gebouwd.

Mevrouw T. Merckx-Van Goey : Ik
ontken niet dat gezondheidspreven-
tie heel belangrijk is en dat wij daar,
niet op termijn maar ook nu reeds,
veel meer nadruk op moeten leggen.
Het facet van fusies en erkenningen
van ziekenhuizen werd echter nog
niet in de Openbare Vergadering van
de Vlaamse Raad behandeld.

De heer G. Swennen : Ik beschouw
uw opmerking als een onrechtstreek-
se verbinding met de Minister, me-
vrouw Merckx.

Ik zal mijn uiteenzetting besluiten
met een kwalitatieve bedenking. In-
dien preventieve zorg niet wil verwa-
teren tot slogantaal, dan is er nood
aan een indringende en lange termijn
actie.

Elk preventiebeleid moet echter het
midden kiezen tussen twee gevaren.

Ik ontleen een beeld aan de mytholo-
gie, dit gebeurt hier de jongste jaren
minder en minder. Het preventiebe-
leid kan vergeleken wordt met de
held Odysseus die zijn schip moet
sturen tussen de rots Skylla met het
opslokkende monster van het genees-
kundig bedrijf aan de ene zijde en
aan de andere zijde Charibdis, de
draaikolk van overdreven angst en
bezorgdheid voor de gezondheid.

Dit zijn immers de twee gevaren.
Aan de ene kant is er de situatie

waarin de zorg voor de gezondheid
onvoorwaardelijk wordt overgedra-
gen aan de wetenschap en de genees-
kunde, en aan de andere kant wordt
alle verantwoordelijkheid op de per-
soon zelf gelegd, waarbij wordt ge-
steld dat men altijd ziek wordt door
eigen schuld.

In het eerste extreem komt preven-
tieve zorg in de ban van de magie der
medische technologie, dit betekent
vervreemding waarvan alleen het me-
disch bedrijf beter wordt. In het
tweede extreem is overdreven zorg
voor gezondheid beangstigend : men
durft niet meer ademen, eten, leven.

Wij zijn ervan overtuigd, mevrouw
de Minister, dat de realistische be-
leidsvisie het voornemen en de aan-
zet bevat voor een degelijk preventie-
beleid met realiteitszin.

De Voorzitter : Minister Demeester
heeft het woord.

Minister W. Demeester-De Meyer :
Mijnheer de Voorzitter, allereerst
dank ik de verslaggever voor zijn uit-
zonderlijk goed verslag dat een
mooie weergave is van de debatten,
en tevens ook alle leden die vandaag
het woord hebben genomen.

Toen ik een vijftal maanden geleden
aanvaard heb om Welzijn te combi-
neren met Financiën en Begroting, is
dit omdat ik geloof in het feit dat het
welzijnsbeleid de basis vormt van een
goed uitgebouwde solidaire maat-
schappij, waarin elke persoon tot zijn
recht moet kunnen komen. Ik besefte
heel goed dat het in feite een onmo-
gelijke opgave was : aan de ene kant
vechten om voldoende middelen te
verwerven om de normale evolutie in
het welzijn van elke persoon mogelijk
te maken en aan de andere kant zor-
gen voor het evenwicht tussen in-
komsten en uitgaven.

Dit is een heel moeilijke opgave. Het
dwingt ons wellicht tot een betere be-
heersing en een consequent beheer
van de middelen. Ik veronderstel dat
de leden van de liberale fractie dit
bijzonder graag zullen horen : dit
leidt ons wellicht ook tot een heel
doelmatige aanwending van de mid-
delen.

Ik geloof nog steeds in de kracht van
de politiek en de voortrekkersrol die
hierin kan worden gespeeld indien
wij dit doen uit de kracht van onze
overtuiging en indien wij echt be-
kommerd zijn om elke persoon in het
bijzonder. In deze geest wil ik het
welzijnsbeleid, het gezinsbeleid en
het beleid met betrekking tot de ge-
zinsinstellingen uitwerken.

Ik zal concreet ingaan op de vragen
die zijn gesteld en zal de vragen groe-
peren in pakketten.

De heer Denys is uitvoerig ingegaan
op de bejaardenzorg en ook andere
leden hebben daarover het woord ge-
nomen. Mijnheer Denys, u hebt een
belangrijke studie aangehaald, name-
lijk deze van het Centrum voor Be-
volkings- en Gezinsstudiën. De ene
cijfers zijn al wat meer voor interpre-
tatie vatbaar dan de andere. Onder
meer ook in die studie staat dat 40
ten honderd van de bejaarden, die
opgenomen zijn in bejaardentehuizen
en rusthuizen, echt zorgbehoevend
zijn en dat 60 ten honderd in meer
of in mindere mate zorgbehoevend
zijn. Met andere woorden, er konden
andere formules worden uitgewerkt
om de zorgen te verstrekken die wor-
den gevraagd.

Ik dank mijn voorganger die het ini-
tiatief heeft genomen om een impuls-
programma inzake service-flats op te
zetten. De investeringen van de over-
heid, namelijk 7 miljard voor 5.000
service-flats, zijn bedoeld om deze
service-flats betaalbaar te houden.
Meteen speel ik in op beschouwingen
die in het algemeen over de bejaar-
denzorg zijn gemaakt.

Ik wil geen onderscheid maken tus-
sen enerzijds de OCMW- en Caritas-
instellingen en anderzijds de com-
merciële instellingen. Zij verdienen
alle waardering voor het werk dat zij
doen om bejaarden te begeleiden. Ik
spreek mijn waardering uit voor elke
groep. Om het even tot welke groep
men behoort : als men service-flats
wil inrichten, moet de investering van
de overheid worden beschouwd als
een bijdrage om de huurprijs te ver-
minderen. Met andere woorden, als
ik hoor dat de gemiddelde huurprijs
van een service-flat ongeveer 15.000
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frank bedraagt, meen ik dat de huur-
prijs is berekend zonder rekening te
houden met het miljoen dat de over-
heid heeft geïnvesteerd.

Wij moeten dit programma afwer-
ken. Dit is meteen een antwoord aan
de heer Dielens die vragen heeft ge-
steld over het aantal flats. Wij weten
dat er meer principiële akkoorden
gesloten zijn dan het aantal te verhu-
ren service-flats, maar niet iedereen
die om een principieel akkoord heeft
gevraagd, brengt zijn plannen in uit-
voering omdat men merkt dat het om
een bijzonder moeilijke inspanning
gaat. Ik onderstreep, zoals ik dat al
enkele keren heb gedaan ter gelegen-
heid van de eerste steenlegging van
verschillende service-flats, dat de
prijs betaalbaar moet blijven voor de
betrokkenen en dat hier rekening
moet worden gehouden met de be-
toelaging van de overheid.

Mijnheer Denys, ik meen dat u een
te sterk onderscheid maakt tussen de
verschillende sectoren. Ik onder-
streep nog eens dat het voor elke in-
richtende macht een moeilijke op-
dracht is de bejaardenzorg uit te bou-
wen. Ik heb bijzonder grote waarde-
ring voor degenen die, in welke om-
standigheden ook, samen met hun
personeel de verzorging van deze be-
jaarden verzekeren. Fundamenteel is
de kwaliteit van belang. Iedereen
moet op dat vlak een inspanning le-
veren. Als er hier en daar een verwit-
tiging wordt gestuurd naar een be-
jaardeninstelling dat ze niet meer in
dezelfde omstandigheden kunnen
blijven functioneren, is dat juist om-
wille van de zorg voor de kwaliteit.
U weet zeer goed hoe moeilijk het is
om die kwaliteit optimaal te garande-
ren en u kent de bekommernis van
de administratie daaromtrent. Wordt
er nu en dan een verwittiging ge-
stuurd, heeft de betrokkene altijd
een verweer om die kwaliteit en be-
geleiding op een zeer hoog peil te
kunnen houden.

De heer A. Denys : Mevrouw de Mi-
nister, ik heb u een concrete vraag
gesteld in verband met de personeels-
omkadering voor rusthuizen met
minder dan 15 residenten. Voor de

Vlaamse Gemeenschap geldt hier
een omkadering van 3,6.  Minister
Moureaux drijft dit getal op tot 5 per-
soneelsleden. Welke norm geldt er
nu, deze van de heer Moureaux of
deze van de Vlaamse Regering ? Dit
is een zeer belangrijke factor voor de
leefbaarheid van de instellingen.
Mijn vraag is toch zeer concreet. In-
dien de norm van Minister Moureaux
zou worden gehanteerd, zou ik u toch
met aandrang vragen te gaan onder-
handelen. De Vlaamse Regering
heeft het cijfer van 3,6  toch zelf vast-
gelegd, ik veronderstel op basis van
motieven, v a n  kwaliteitsonderzoe-
ken. Ik vraag u dus de betrokken sec-
tor te raadplegen en met de heer
Moureaux te onderhandelen.

Minister W. Demeester-De Meyer :
Mijnheer Denys, ik raadpleeg de be-
trokken sector. Ik zal u ook zeggen
dat ik wellicht een aantal gezinsge-
richte nieuwe initiatieven zal nemen
om de zorg voor de bejaarden verder
te kunnen uitbouwen. Voorts heb ik
de heer Moureaux een brief geschre-
ven om hem te vragen met hem al de
elementen uit de gezondheidszorg
die ons gezamenlijk bekommeren te
kunnen bespreken. Mijn brief is al
meer dan een maand onderweg en ik
hoop dat dit overleg zo spoedig mo-
gelijk zal kunnen geschieden.

Aan de heer Van der Sande kan ik
zeggen dat ik met overtuiging het be-
drag voor de verschillende socio-cul-
turele verenigingen voor gezinsop-
voeding met 8,5 miljoen heb ver-
hoogd. Het is mijn mening dat het
erg belangrijk is dat men hier over
voldoende middelen beschikt. Ter-
zelfdertijd is het ook zo dat er voor
de gezins- en bejaardenzorg nog dit
jaar 3 ten honderd urenverhoging zou
komen, zoals in het regeerakkoord is
vermeld en volgens criteria objectief
verdeeld over het Vlaamse land. De
huidige tekorten zullen aldus kunnen
worden opgelost. Er werd mij ook
gevraagd na te gaan in welke mate
de 100 ten honderd personeelstoela-
ge kan worden gerealiseerd. Het ligt
in mijn bedoeling om voor de wel-
zijnssector in het algemeen de laagste
bedragen aan te passen en om daar
waar er slechts een beperkte ruimte
is voorrang te verlenen aan degenen
die in de welzijnssector zijn tewerk-
gesteld.

Er werden heel wat vragen gesteld
over de gehandicaptenzorg. Ik wens
daar eerst op in te gaan. De gehandi-
captenzorg is in Vlaanderen, op haar
eigen manier, bijzonder goed uitge-
bouwd. Ik betreur daarom ook een
beetje het betoog van de heer An-
thuenis die meent dat het zelfbe-
schikkingsrecht van de gehandicapte
wordt beknot omdat hij dat in een of
ander artikel zou hebben gelezen.

De gehandicaptenzorg die in de voor-
bije twintig jaar in Vlaanderen is uit-
gebouwd is erop gericht de gehandi-
capte ten volle te integreren. In te-
genstelling tot de heer Antheunis
meen ik dat het zelfbeschikkingsrecht
van de gehandicapte niet wordt be-
knot. Via de nationale wetgeving
hebben wij een integratietegemoet-
koming en een inkomensvervangen-
de tegemoetkoming ingevoerd zoals
nergens anders, zodat er middelen
voorhanden zijn om de gehandicap-
ten optimaal te integreren. En dan is
er ook nog in het kader van het
Vlaams beleid een eigen Vlaams
Fonds uitgebouwd. Dit Fonds be-
steedt aandacht aan het wonen, het
werken en het sociaal zelfbeschik-
kingsrecht van de gehandicapte in de
Vlaamse Gemeenschap. Er kunnen
natuurlijk een aantal opmerkingen
worden geformuleerd - en ik dank
de heer Olivier voor zijn suggesties
die ik zal onderzoeken - over de
tewerkstellingskansen van de gehan-
dicapte. De vraag om doorstroming
van de gehandicapte naar het norma-
le arbeidscircuit is overigens al vijf-
tien jaar oud. Degenen die daarmee
bezig zijn, moeten echter vaststellen
dat dit niet zo gemakkelijk is. Het
verheugt mij dat collega Detiège
meegedeeld heeft dat de VDAB daar
ook mee bezig is en onderhandelin-
gen voert met het Vlaams Fonds om
de doorstroming mogelijk te maken.
Het Vlaams Fonds laat door een ex-
tern bureau een doorlichting uitvoe-
ren die moet nagaan op welke manier
de tewerkstellingskansen van de ge-
handicapten via de beschuttende
werkplaats kunnen worden geopti-
maliseerd. Ik zou zeggen dat het erop
aankomt in de eerste plaats de drem-
pel te verlagen voor de gehandicap-
ten die zeer weinig mogelijkheden
hebben om tewerkgesteld te worden
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en ten tweede de doorstroming te
bevorderen. Tevens heb ik aan de
SERV gevraagd na te gaan - en ik
verwacht het rapport volgende
week - op welke wijze kan worden
samengewerkt tussen de beschutten-
de werkplaatsen en de bedrijven. Ik
heb dit gedaan omdat in het verleden
soms spanningen zijn ontstaan, ik
denk meer bepaald in de textielsec-
tor, naar aanleiding van taken toe-
vertrouwd aan beschuttende werk-
plaatsen. Dit kwam bij sommige be-
drijven als bedreigend over.

Ik betreur de nogal negatieve kritiek
die is geuit op de beschuttende werk-
plaatsen. Het is heel moeilijk om de
juiste arbeid te vinden. Het is voor
de verantwoordelijken van de be-
schuttende werkplaatsen niet gemak-
kelijk om werk bij elkaar te halen,
zeker als men inderdaad de drempel
wil verlagen en matig en zwaar ge-
handicapten in de beschuttende
werkplaats kansen wil geven. De op-
merkingen die ik hier gehoord heb
over misbruiken in verband met
werkloosheid en dergelijke, wil ik
toch sterk relativeren. Om misbrui-
ken te voorkomen moeten beschut-
tende werkplaatsen inderdaad wor-
den gecontroleerd, maar ik hou niet
van die negatieve kritiek die is uitge-
bracht, omdat ik weet hoe moeilijk
het is om een gehandicapte in te scha-
kelen in het normale arbeidscircuit.
Overigens is deze kritiek volledig in
tegenstrijd met de pleidooien voor
zelfbeschikkingsrecht die hier aan
bod zijn gekomen. Als men het zelf-
beschikkingsrecht van een gehandi-
capte optimaal wil ontplooien, dan
moet men hem ook de kans geven
zijn eigen gang te gaan inzake wonen
en werken en hem recht geven op
sociale tegemoetkomingen. Dit alles
kan via het Vlaams Fonds dat het
vroegere Fonds ‘81 vervangt, via
meer tewerkstellingsmogelijkheden
in de beschuttende werkplaatsen en
ook in het gewone arbeidscircuit en
via sociale hulp. Als de Vlaamse Exe-
cutieve deze drie aspecten heeft uit-
gebouwd dan is het omdat zij ervan
overtuigd is dat de gehandicapte op-
timaal moet worden geïntegreerd in
de maatschappij.

Ik ga niet akkoord met degenen die
beweren dat het gehandicaptenbeleid
in Vlaanderen niet optimaal is uitge-
bouwd. Wij beschikken misschien
wel over minder middelen dan met
het vroegere rijksfonds omdat men
toen de bedragen in de arbeidsonge-
vallenverzekering en verkeersonge-
vallenverzekering rechtstreeks kon
verhogen. Met een bedrag van 20
miljard in de drie domeinen moeten
wij toch toegeven dat in Vlaanderen
per gehandicapte voldoende wordt
besteed om een optimale integratie
mogelijk te maken.

De heer Karim Van Overmeire heeft
gesproken over het migrantenbeleid.
Bij het luisteren naar zijn betoog
moest ik denken aan de voetbalwed-
strijd Antwerp - Anderlecht die ik
onlangs heb bijgewoond. Iedereen
zat met spanning te wachten op het
beslissende doelpunt dat Antwerp de
zege zou opleveren. Niet Karim maar
Moukrim kwam op het veld en scoor-
de enkele minuten later. Ik hoorde
supporters in mijn omgeving zeggen
dat het nu gedaan was met stemmen
voor het Vlaams Blok. Antwerpen
heeft soms een Marokkaan nodig om
te winnen. (Rumoer op verschillende
banken)

Ik dacht toen bij mezelf : niet ge-
treurd, er zijn nog goede momenten
in het leven. Met enorm veel geduld
zullen wij er ooit in slagen het samen-
levingsmodel waarvan ik droom ooit
te verwezenlijken.

Wij moeten niet doen alsof er geen
problemen zouden zijn. Wij moeten
ook eerlijk toegeven dat, wanneer wij
over migranten spreken, wij in feite
Marokkanen en Turken bedoelen.
Samenleven met migranten schept
problemen maar wij moeten alles in
het werk stellen om die problemen
op te lossen. Er werd hier gesproken
van die ene leerling op de speelplaats
die uitgesloten wordt en over de
groepjesvorming. Ook in dit halfrond
tekenen zich verschillende groepjes
af. Als wij die groepjes kunnen door-
breken en als wij een oplossing zoe-
ken, zullen wij ongetwijfeld evolue-
ren naar een betere maatschappij.

Ik ga niet akkoord met de bewering
dat het migrantenprobleem in het

Vlaams beleid verdwijnt in de kans-
armoede. Mevrouw Detiège heeft
immers een coördinerende rol inzake
kansarmoede terwijl ik coördinerend
optreed inzake het migrantenbeleid.
De Vlaamse Executieve heeft daar
bewust voor gekozen. Het zou te gek
zijn om te ontkennen dat wij hier
voor een zeer zware opgave staan.
Wij wisten dat het moeilijk zou zijn
en wij weten dat wij nog gedurende
een tiental jaren een zeer zware in-
spanning zullen moeten leveren.

Ik ben er echter ook van overtuigd
dat de door het Vlaams Blok voorge-
stelde oplossing niet de juiste is. Er
zal moeten worden gezocht naar de
manier waarop wij kunnen samenle-
ven, omdat de Turken en Marokka-
nen die hier dertig jaar lang wonen,
niet meer zullen terugkeren en omdat
hun kinderen inderdaad werkelijk
hebben gekozen om hier te leven en
daar ook voor uitkomen, en omdat
de kleinkinderen niet eens meer de
taal van de grootouders spreken.
Door meer openheid ten aanzien van
deze laatste twee generaties kunnen
wellicht problemen in de toekomst
worden vermeden. Ik zal dit blijven
herhalen. Als wij het hoofd in het
zand willen stoppen en de deportatie-
technieken van weleer zullen toepas-
sen, dan zal dit inderdaad niet luk-
ken. (Protest bij het VB en applaus
bij CVP, SP en van de heer A. Denys)

De heer F. Dewinter : Het applaus
van de heer Denys klinkt niet erg
overtuigd !

Minister W. Demeester-De Meyer :
Op de vraag van de heer Van der
Sande of ik een nieuwe Vlaamse
Raad voor de Migranten zal oprich-
ten, antwoord ik negatief. Wèl zal ik
trachten om er in de vele raden waar
noodzakelijk een vertegenwoordiger
van de migrantengemeenschap bij te
halen. Vorige week nog heeft de
Executieve beslist om de Hoge Raad
voor het Maatschappelijk Welzijn uit
te breiden met twee specialisten
waaronder één deskundig is in de mi-
grantenproblematiek.

Hij heeft er ook voor gepleit de loka-
le integratiecentra volledig te subsi-
diëren. Ik meen echter dat de tot nu
toe verleende 5 ten honderd over-
heids-
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tussenkomst nog voldoende is opdat
ook de betrokken bevolking actief
kan bijdragen. Ik zal derhalve nog
geen wijzigingen aan dit systeem aan-
brengen.

De heer J. Van der Sande : Mis-
schien is dat wel mogelijk op het do-
mein van de huisvesting ?

Mevrouw W. Demeester-De Meyer :
Dat zou kunnen. Thans is het echter
- ik herhaal het - nog uitstekend
dat de betrokken burgers ook verant-
woordelijkheid dragen voor wat de
overheid met hen opzet.

Ik dank mevrouw Merckx voor haar
uitgebreide uiteenzetting en voor de
lof die zij verschillende initiatieven
heeft toegezwaaid. Zij heeft verwe-
zen naar het gezinsbeleid. Daarbij
laat ik opmerken dat de zorg voor
kinderopvang en buitenschoolse op-
vang één van de belangrijkste be-
leidsdomeinen van de Vlaamse Rege-
ring vormt. Ik wacht de resultaten af
van de ronde-tafelconferentie om
dan, samen met mevrouw Detiège,
concrete maatregelen ter zake te ne-
men. Het is geenszins mijn bedoeling
de middelen daartoe niet meer uit de
post tewerkstelling te halen. Integen-
deel, wij zullen een beleid in verband
met de opvang in samenwerking met
Kind en Gezin en met de in het kader
van de tewerkstelling daarvoor vrij-
gemaakte middelen op punt moeten
zetten. Ik ben intussen ook aan het
onderhandelen met de sociale part-
ners over eventuele beleidsopties in-
zake kinderopvang zodanig dat er
zich in de toekomst geen tekorten
meer kunnen voordoen. Als wij we-
ten dat 83 ten honderd van de Vla-
mingen het gezin voorop plaatsen,
kan het niet anders dan dat wij bij-
zondere aandacht aan dit beleidsdo-
mein besteden.

De meeste vragen van de heer Van
Vaerenbergh over de beschuttende
werkplaatsen heb ik, zo meen ik al-
thans, tijdens het debat zelf beant-
woord.

De heer Standaert zullen wij wellicht
een lesje over gehandicaptenzorg
moeten geven want uit zijn uiteenzet-
ting zou men kunnen afleiden dat hij

niet wist waarover hij praatte. Ik heb
trouwens gemerkt dat andere colle-
ga’s mijn mening delen. Misschien
moeten wij hem in de koffiekamer
een beetje wegwijs maken in de in
Vlaanderen uitgebouwde gehandi-
captenzorg.

Mijnheer Dielens, op uw vraag aan-
gaande de service-flats heb ik ook ge-
deeltelijk geantwoord. U vergeleek
de prijs van de zorg met die van de
thuisverzorging. Bepaalde studies
toonden echter duidelijk aan dat de
residentiële zorg niet duurder is dan
de thuisverzorging. Inderdaad, wan-
neer de thuisverzorging kwalitatief
wordt aangeboden, ik bedoel hier-
mee in al haar verscheidenheid - ik
denk onder meer aan gezins- en be-
jaardenhulp - dan is zij niet goedko-
per. Bepaalde personen verkiezen
echter de thuisverzorging.

Mijnheer Olivier, ook uw vragen heb
ik reeds gedeeltelijk beantwoord en
ik zal uw voorstel verder onderzoe-
ken.

Het betoog van de heer Swennen was
vooral gericht tot mevrouw Detiège.
Op de vraag van mevrouw Merckx
die echter nauw aansluit met de zijne,
namelijk hoe men een optimaal func-
tionerende gezondheidszorg kan uit-
bouwen wanneer de bevoegdheid ter
zake in de Vlaamse Regering over
twee personen is verdeeld, kan ik het
volgende antwoorden. Volgens mij
stelt zich hier niet meteen een pro-
bleem omdat een samenwerking vlot
kan gebeuren. Wanneer de bevoegd-
heid echter verdeeld is over het re-
gionaal en het federaal niveau, meen
ik dat op termijn een betere samen-
werking moet tot stand komen. Vol-
gens mij zal de gezondheidszorg moe-
ten worden gefederaliseerd. (Onder-
breking door de heer A. Denys).

Mijnheer Denys, in het kader van de
dialoog zal men daarmee moeten be-
ginnen. De middelen waarover ik
momenteel beschik zijn te beperkt.
Wij beschikken ook over een Fonds
voor de Bouw van Ziekenhuizen. In-
dien wij ter zake beslissingen moeten
nemen dan heeft dat ook effecten op
het federaal niveau en vice versa. Ik
heb ter zake beslist beoordelingen te
maken op basis van objectieve crite-

ria. Heelwat discussies ontspannen
zich omtrent al deze sectoren en zij
zijn het gevolg van het gebrek aan
middelen. Meer en meer komt de
wijze van betoelaging ter sprake. Ter
zake zal ik mij enkel door objectieve
criteria laten leiden, zodanig dat de
bouw van ziekenhuizen op korte ter-
mijn kan geschieden. Tussen het
principieel akkoord en de definitieve
afwerking van een bouwproject mag
geen tien jaar meer verlopen. Eens
een principieel akkoord werd getrof-
fen moet de bouw snel worden gerea-
liseerd. Deze objectieve criteria moe-
ten ons toelaten een degelijk gezond-
heidsbeleid tot stand te brengen.

De heer F. Dewinter : Mevrouw de
Minister, u staat bekend voor het lan-
ceren van heelwat  uitspraken die ach-
teraf niet namens de Executieve blij-
ken gezegd te zijn. Wanneer u zegt
dat u voorstander bent van de split-
sing van de gezondheidszorg, gaat
het dan om een persoonlijk stand-
punt of zei u dat namens de CVP ?
Kan dat als een bindende voorwaar-
de worden beschouwd ?

Mevrouw T. Merckx-Van-Goey :
Mevrouw de Minister, ik dank u om-
dat u daaromtrent een besluit hebt
genomen. Kunnen wij vernemen wel-
ke die criteria precies zijn of vergt dit
een te omstandig antwoord ?

Minister W. Demeester-De Meyer :
Ik zal eerst op de vraag van mevrouw
Merckx antwoorden. Het is te om-
standig daarover nu te antwoorden
omdat het over tien criteria gaat. De
brandbeveiligingswerken zijn priori-
tair en de begonnen werken moeten
verder kunnen worden afgewerkt.
Als met de bouw van een brug gestart
is, moet die kunnen worden afge-
werkt en dat geldt ook voor de bouw
van een ziekenhuis. Ik kan de lijst
van die tien criteria aan de commis-
sieleden bezorgen.

Mijnheer Dewinter, ik heb hier niets
nieuws gelanceerd. Ik heb dit reeds
enkele malen duidelijk geformu-
leerd. Mijn uitspraak werd ook reeds
door kranten overgenomen. Ik heb
het ook in de Commissie gezegd als
antwoord op vragen van een van uw
mede-fractieleden. Ik heb gezegd dat
ik op termijn voorstander ben van de
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regionalisering van de gezondheids-
zorg omdat een gezondheidszorg die
verspreid is tussen het Vlaamse en
het nationale niveau niet verder kan
worden uitgebouwd, waardoor op
termijn zal moeten worden overge-
gaan tot federalisatie.

De Voorzitter : De heer Hancké
heeft het woord.

De heer L. Hancké : Mijnheer de
Voorzitter, ik stel vast dat mijn colle-
ga, de heer Denys, weg is. Er werd
niet geantwoord op zijn vraag die te-
recht mocht worden gesteld, over het
verschil in prijs tussen de commer-
ciële, de openbare en de VZW’s be-
jaardentehuizen. Ik wil het belangrij-
ke element van verschil in dit debat
aanhalen door erop te wijzen dat de
commerciële rusthuizen in de regel
slechts licht zorgbehoevende patiën-
ten opnemen en vrijwel niet open-
staan voor de zwaar zorgbehoeven-
de. De toelagen die op basis van for-
faitaire bedragen worden toegekend
aan de rusthuizen staan echter in
functie van de graad van zorgbehoe-
vendheid en kunnen bijgevolg dus
ook hoger oplopen voor instellingen
waar de zorgbehoevende bejaarden
zijn opgenomen. Dat is een belang-
rijk element. Buiten de loutere prijs-
verschillen die de heer Denys aan-
brengt, zou het dus van belang zijn
dat hij ook een overzicht zou geven
van het aantal licht, gemiddeld, en
zwaar zorgbehoevende bejaarden,
opgenomen in een van de drie cate-
gorieën. Wanneer hij dat zou doen
kan hij voor zichzelf de correctie aan-
brengen die hij de Executieve heeft
verzocht aan te brengen.

De Voorzitter : Minister Detiège
heeft het woord.

Minister L. Detiège (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, collega’s,
ook ik wil de verslaggever, mijnheer
Van Wambeke, danken voor zijn ver-
slag. Ik zal onmiddellijk antwoorden
op de vragen die hij daarin heeft
vooropgesteld.

Zoals ik tijdens de commissieverga-
dering  had aangekondigd zou de nota
kansarmoedebeleid klaar zijn voor 15
juni 1992 ; deze nota is intussen klaar

en wordt overmorgen behandeld in
de Vlaamse Executieve. In de nota
hebben wij een onderscheid gemaakt
tussen het migrantenbeleid en het
kansarmoedebeleid. Collega Wivina
Demeester heeft dit ook reeds aange-
geven. Naast raakpunten zijn er im-
mers ook heel wat specifieke punten.
Laten wij maar denken aan de defini-
tie van de VFIK-gemeenten. Voor de
werking 1991-1992 blijven de 15 ge-
meenten vooropgesteld.

De lijst van criteria zal, zoals aange-
kondigd in de Commissie, niet wor-
den gewijzigd zodat wij klaar kunnen
komen met de projecten voor de vol-
gende jaren. De evaluatie van de lo-
pende projecten van het VFIK en het
VFIA is aan de gang ; de resultaten
ervan zullen bepalend zijn voor hun
verderzetting.

Ik kan mevrouw Merckx geruststel-
len. Het is niet de bedoeling om langs
VFIK en langs de gelden voor het
kansarmoedebeleid de projecten en
middelen van de OCMW’s en de ge-
meenten op een bepaalde manier te
gaan aanvullen voor zover er proble-
men zijn met saneringsprogramma’s.
Dat is niet de specifieke taak van de-
ze projecten. Dat betekent natuurlijk
niet dat taken die normalerwijze door
OCMW’s en gemeenten kunnen wor-
den uitgevoerd nu aan afbouw toe
zijn. Wij zitten volledig op dezelfde
golflengte inzake deze problematiek
en dit thema zal besproken worden
bij de behandeling van de nota kans-
armoede en kansenbeleid, die in de
loop van het najaar aan de Vlaamse
Raad zal worden voorgelegd.

De verwijzing naar de leer-werkpro-
jecten hoort thuis in dit hoofdstuk
maar evenzeer in het hoofdstuk te-
werkstelling. De doelgroep van de
leer-werkprojecten verschilt meestal
grondig van deze van de beschutte
werkplaatsen. Wij blijven een onder-
scheid maken tussen de leer-werk-
plaatsen en de sociale werkplaatsen
waar men werk-ervaringsprojecten
begeleidt enerzijds en de sociale eco-
nomiebedrijven die een andere rich-
ting uitgaan anderzijds.

Dienaangaande zal er trouwens in de
Commissie voor de Tewerkstelling
een debat worden gevoerd in het be-
gin van volgend parlementaire jaar.

De heren Bosman en Swennen had-
den het over de gezondheid en de
preventie. Inzake de coördinatie heb
ik in feite niets nieuws uitgevonden.
Dat was ook niet mijn bedoeling,
want het besluit van 31 juli 1991 werd
door mijn voorganger genomen. Op
dat ogenblik had ik als Staatssecreta-
ris van Pensioenen mijn kabinet en-
kele straten verder. Wel hebben wij
geprobeerd dat beleid hier voort te
zetten en de organisaties die zich met
preventies bezighouden bij mekaar te
brengen, precies om te verhinderen
dat ze naast mekaar zouden werken
en er een versnippering van bepaalde
acties zou optreden, zoals dit nu trou-
wens het geval is. In heel dat beleid
van voorlichting is het zeker niet de
bedoeling de rol van de huisarts te
minimaliseren. Integendeel, de ver-
eniging is in het VIG opgenomen en
het is de bedoeling de huisartsen een
rol te laten spelen bij de preventie op
voorwaarde dat zij geregeld bijscho-
ling kunnen krijgen in verband met
nieuwe verschijnselen of ziekten die
zich voordoen.

Op uw opmerkingen in verband met
de Aids-preventie kan ik u antwoor-
den dat er informatieprogramma’s
worden voorbereid. In tegenstelling
tot wat u zei in verband met de re-
pressie op dat vlak, zie ik niet goed
in hoe u de bevolking gaat verhinde-
ren sexueel verkeer te hebben. (Hila-
riteit) Ik wil dat eventueel in mijn
programma voorstellen, maar ik heb
de indruk dat ik daar niet helemaal
zal in lukken. Concreet moeten wij
trachten een aantal acties te voeren
voor wat u noemt bepaalde doelgroe-
pen, maar ik meen dat wij het niet
altijd over dezelfde specifieke groe-
pen hebben. Wij zien dat een aantal
groepen, die u vooropstelde, reeds
op de hoogte zijn van een bepaalde
informatie. Ik denk aan de sector
prostitutie, waarvan wij weten dat er
voorlichting bestaat. Wij weten ech-
ter dat regelmatig nieuwe voorlich-
ting nodig is. Daarom wensen wij dat
er een campagne wordt gevoerd naar
de huisartsen toe, meer bepaald in
verband met het testenbeleid.

Ik meen dus dat op dat vlak nog heel
wat kan gebeuren. Wij hebben uit-
eindelijk dezelfde doelstelling, name-
lijk zoals bij tuberculose, bij pokken

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 27
22 juni 1992 Begrotingen 963



Detiège

en bij kankerbestrijding, tot een de-
gelijk systeem te komen opdat de
ziekte kan worden vermeden.

De heer R. Bosman : Mevrouw de
Minister, u meent alle heil te kunnen
vinden in voorlichting en vrijwillig-
heid.

Minister L. Detiège : Dat is één van
de elementen. Maar u zegt dat u re-
pressief wilt optreden en ik heb u
gevraagd wat dat betekent.

De heer R. Bosman : Ik zou een ze-
kere verplichting proberen in te scha-
kelen, zodanig dat bepaalde risico-
groepen een controle moeten onder-
gaan. Het huidige systeem van fol-
ders, voorlichting en condomen geeft
niet het gewenste resultaat, dat weet
u ook. Elke dag komen er nieuwe
patiënten bij. Ik zeg dat uit medische
bezorgdheid en daarom geef ik u een
nieuwe denkrichting om iets meer
impact te krijgen op het probleem.

Minister L. Detiège : Ook wij zijn
van mening dat wij meer gericht moe-
ten werken, maar ik geloof dat de
promotie van het condoomgebruik
een zekere rol kan spelen. De voor-
afgaande campagne voor de huis-
artsen kan zeker een rol spelen in het
onderkennen van de ziekte.

In verband met de overdraagbare
ziekten dient de aandacht te worden
getrokken op het bestaan van mel-
ding en vaccinatie, waarvoor een
aantal programma’s bestaan. Wat de
werking van het VIG betreft, kan ik
zeggen dat waarschijnlijk in oktober
of november een aantal zeer concrete
acties zullen worden naar voren ge-
schoven in verband met preventie. In
het najaar zult u kunnen nagaan of
datgene wat wij vooropstellen al dan
niet in de lijn ligt van wat u denkt.

De heer Swennen heeft door zijn in-
formatie en door zijn vragen de aan-
dacht op zeer belangrijke zaken ge-
vestigd. Wij denken inderdaad meer
en meer aan een gezondheidspromo-
tie en aan de wijze van gezond leven.
U hebt de aandacht gevestigd op de
acties die onder meer door Healthy-

City worden vooropgesteld. Dit is
niet een totaal braakliggend terrein
want er zijn reeds een aantal acties
gevoerd. Ik denk onder meer aan
Mechelen dat als Healthy-City werd
erkend en aan Antwerpen en Gent
die met een bepaalde actie coherent
bezig zijn. Ik denk ook aan wat wij
in het kader van het VFIK wensen te
doen en waar wij de band tussen ge-
zondheid en huisvesting, bijvoor-
beeld via het gevaar van uitlaatgassen
van kachels, reglementen voor ge-
meubileerde kamers enzovoort, naar
voren trachten te brengen. Ook in
het kader van het kansenbeleid zul-
len wij aspecten van de gezondheid
aan bod laten komen.

Inzake de projecten die wij in ver-
band met de OCMW’s en de wijkge-
zondheidscentra hebben, denk ik dat
er een aantal zaken kunnen gebeuren
in de richting van de voorstellen die
u in uw uiteenzetting hebt gedaan.
Wat de vraag in verband met het fi-
nanciële aspect in de begroting 1993
betreft, denk ik dat wij iets te vroeg
zijn maar dat wij daarover binnen-
kort de discussie kunnen aanvatten.
Mijn collega mevrouw Demeester, in
haar andere functie van Minister van
Begroting, weet dat wij daarvoor
geld zullen vragen. In het kader van
de preventie denken wij ook aan ini-
tiatieven die misschien het probleem
van de regionalisering of van de sa-
menwerking tussen het nationale ni-
veau en de Gewesten naar voren zul-
len brengen. Inzake de kankerpre-
ventie bijvoorbeeld wordt, vanuit de
organisaties die zich met deze proble-
matiek bezighouden, duidelijk ge-
steld dat wij meer gericht zouden
moeten werken en dat eventueel be-
paalde onderzoeken door het RIZIV
zouden moeten worden terugbetaald.
Hierdoor krijgt u een verschuiving
van het curatieve naar het preventie-
ve, maar dan van het nationale ni-
veau naar de Gemeenschap. Deze za-
ken moeten zeker aan bod komen in
discussies die om een ander kader
vragen en misschien niet in de dia-
loog tussen de gemeenschappen aan
bod komen. Voor de toekomst zijn
zij echter zeer belangrijk inzake de
minderkosten voor de geneeskunde
of voor de gezondheid op lange ter-
mijn.

Ook wat de andere domeinen betreft
zoals AIDS, drugverslaving, enzo-
voort kan ik verwijzen naar hetgeen
ik daaromtrent in de Commissie heb
gezegd. Ik zou dan ook mijn ant-
woord tot zo ver willen beperken.

De Voorzitter : De heer Olivier heeft
het woord.

De heer M. Olivier : Mevrouw de
Minister, liggen de criteria voor 1991-
1992 die in aanmerking worden geno-
men voor de VFIK-gemeenten defi-
nitief vast ?

Minister L. Detiège : Voor 1991 en
1992 zijn alle projecten vastgelegd,
behalve voor een aantal projecten die
nog hangende zijn.

Wat 1993-1994 betreft, worden door
de administratie eventueel andere
mogelijkheden onderzocht. Het ge-
brek aan tijd kan niet tot resultaat
hebben dat er niets meer gebeurt.
Het opstellen van een nieuw decreet
en het vaststellen van nieuwe criteria
kunnen een probleem opleveren,
maar de herziening van de criteria is
volop aan de gang.

De heer M. Olivier : Er kunnen dus
geen gemeenten of steden meer aan
de lijst van 1991-1992 worden toege-
voegd zelfs wanneer zij aan de be-
staande criteria beantwoorden ?

Minister L. Detiège : Mogelijk ko-
men nog andere gemeenten in aan-
merking, maar ik wil op de situatie
niet vooruitlopen. Samen met me-
vrouw Demeester zullen wij de inge-
diende projecten evalueren zeker
voor die gemeenten waarvan wij we-
ten dat zij inspanningen leveren. Dat
is precies de bedoeling van de evalua-
tie. Het is ook de bedoeling via het
VFIK bepaalde zaken te promove-
ren. Dit ligt volledig in dezelfde lijn.

De Voorzitter : Vraagt nog iemand
het woord. (Neen)
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REGELING VAN DE WERK-
ZAAMHEDEN

De Voorzitter : Hiermede zijn wij
aan het einde gekomen van onze
werkzaamheden voor vandaag.

Wij komen morgen om 9.30 uur en
14 uur opnieuw bijeen om onze agen-
da verder af te handelen.

De vergadering is gesloten.

- De vergadering wordt gesloten om
19.16 uur.
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